
سخنگوی دولت در نشست خبری درباره ایستگاه 
مترو پرند، گفت: تس��ت گرم این خط انجام شده و 
نیم میلیون نفر از س��اکنان ش��هر پرند تا آخر هفته 

شاهد افتتاح آن خواهند بود.
به گ��زارش خبرنگار مهر، علی به��ادری جهرمی 
س��خنگوی دولت در نشس��ت خبری خود در جمع 
خبرن��گاران ضمن تس��لیت ایام ش��هادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( و تبریک روز نیروی دریایی گفت: 
افتتاح ایس��تگاه مترو پرند ب��ه زودی انجام خواهد 
شد. این امر در ادامه نهضت تکمیل پروژه های نیمه 
تمام اس��ت که بعد از ۱۸ س��ال از آغاز طرح افتتاح 
می ش��ود. وی افزود: تست گرم این خط انجام شده 
و نیم میلیون نفر از س��اکنان شهر پرند تا آخر هفته 

شاهد افتتاح آن خواهند بود.
س��خنگوی دول��ت در خص��وص لایروب��ی خلیج 
گرگان اظهار داش��ت: تحقق و عملیاتی شدن خلیج 
گرگان، در س��فر قبلی اس��تانی رئی��س جمهور به 

استان گلستان مطرح و آغاز شد.
وی ادامه داد: مش��کلات زیس��ت محیطی در این 
منطق��ه از مطالبات به حق م��ردم بود که بلافاصله 
عملی��ات لایروبی به طول ۹ کیلومتر و عرض ۷۰ تا 

۴۰۰ متر، آغاز شد.
بهادری جهرمی اذعان داشت: آبگیری اولیه خلیج 
گرگان انجام شده است که تأثیرات زیست محیطی 
خوبی را خواهد داش��ت و بدین ترتیب امکان تردد 
شناورهای سبک فراهم می شود. ضمن آنکه از ایجاد 
گرد و غبار و کانون ریزگردها به دلیل خشک شدن 
خلیج گرگان جلوگی��ری می کند. در عین حال که 
از حی��ات ۱۵ گونه ماهی و ۱۵۰ هزار پرنده مهاجر 

هم محافظت خواهد شد. سخنگوی دولت ادامه داد: 
عملی��ات عمرانی فاز دو فرودگاه امام که قرارداد آن 
در سفر اخیر معاون اول رئیس جمهور به شانگهای، 
امضا شده بود با مش��ارکت طرف چینی و پیمانکار 
داخل��ی هفته آغاز ش��د. وی ادام��ه داد: هم اکنون 
ش��هر فرودگاهی امام خمینی دو ترمینال مسافری 
دارد که ظرفیت یکی، شش میلیون مسافر در سال 
اس��ت و در دست توسعه و بازسازی است تا ظرفیت 

جابجایی مسافر آن به ۱۰ میلیون نفر برسد.
به��ادری جهرمی تاکید کرد: ترمینال س��لام نیز 
ظرفی��ت جابجایی پنج میلیون مس��افر در س��ال را 
دارد. ب��ا احداث ترمینال جدی��د با ظرفیت پذیرش 
و جابجای��ی ۳۵ میلی��ون مس��افر در س��ال، ش��هر 
فرودگاهی امام خمین��ی )ره( می تواند مجموعاً ۵۰ 

میلیون مسافر در سال را جابجا نماید.
وی ادامه داد: این ترمینال بسیار پیشرفته است و 
باید مطابق با اس��تانداردهای روز دنیا ساخته شود. 
برای تکمیل کل پروژه، پنج سال را در نظر گرفتیم. 
بهادری جهرمی با اش��اره به موضوع افزایش س��ن 
بازنشستگی اظهار کرد: افزایش سن بازنشستگی که 

شامل بازنشستگان موجود نمی شود. همچنین برای 
کسانی که در شرف بازنشستگی هستند نیز این امر 
شامل آنان نمی شود. رابطه کارمندان دولت با دولت 
یک رابطه قانونی است، یعنی حدود و مرزهای آن را 
قانونگذار مشخص می کند که مطابق با مصالح عموم 

و هم حاکمیت رعایت شود.
وی در ادامه نشس��ت خبری در پاس��خ به سوالی 
گفت: بنا بر دس��تور رئیس جمهور برخی اصلاحات 
در نس��خه نهایی بودجه که تقدیم مجلس می شود، 
از جمل��ه ای��ن اصلاح��ات، افزایش س��قف مالیاتی 
کارمندان به ۱۲ میلیون اس��ت. قواعد مالیاتی هیچ 
افزایش و تغییری نداشته و رشد مالیات ها بر اساس 

شناسایی فرارهای مالیاتی انجام خواهد گرفت.
سخنگوی دولت بیان کرد: یکی از شعارهای دولت 
عادلانه سازی حقوق ها بوده و اگر یک درصد معینی 
برای افزایش حقوق ها تصویب ش��ود، مثلًا کسی که 
حقوق ۱۰ میلی��ون تومانی دریاف��ت می کند و آن 
کس��ی که حقوق بیش از ای��ن را می گیرد، افزایش 
عادلانه ای نخواهند داش��ت. نگاه دولت این بوده که 
میانگین ۱۸ درصد افزایش حقوق کارکنان باش��د و 
کسانی که دریافتی کمتری دارند، افزایش بیشتری 
داشته باش��ند و بالعکس. از مجلس می خواهیم در 
ای��ن زمینه همراهی داش��تند باش��ند تا به س��مت 
عادلانه س��ازی پرداخت ه��ا بروی��م. همچنین برای 
کسانی که در شرف بازنشستگی هستند نیز این امر 
شامل آنان نمی شود. رابطه کارمندان دولت با دولت 
یک رابطه قانونی است، یعنی حدود و مرزهای آن را 
قانونگذار مشخص می کند که مطابق با مصالح عموم 

و هم حاکمیت است.

وزی�ر ام�ور خارجه گف�ت: ح�زب الله یکی از 
قوی ترین نیروهای مقاومت در منطقه اس�ت به 
گونه ای که تنها در ۶ هفته گذش�ته بیش از ۲۸ 
بار آمریکا و برخی کشورهای غربی به حزب الله 

پیام دادند.
به گزارش خبرگزاری مهر، حس��ین امیرعبداللهیان 
وزی��ر امور خارجه در جریان س��فر به قطر، با ش��بکه 

الجزیره پیرامون تحولات غزه گفت وگو کرد.
متن گفت وگو به شرح زیر است:

جناب وزیر، دیدگاه ش�ما نسبت به آتش بس 
موقتی که به اجرا درآمده است، چیست؟

قب��ل از هر چیز مایل��م به همه بینندگان ش��بکه 
الجزیره عرض س��ام داشته باشم و همچنین از همه 
دست اندرکاران ش��بکه الجزیره که در حدود ۶ هفته 
گذش��ته مظلومیت و ایس��تادگی مردم غ��زه و کرانه 
باختری را برای اطاع جهانیان به تصویر کشیدند، یک 
تشکر ویژه داشته باشم. در عین حال با همه بازماندگان 
خبرنگارانی که در این مدت به دست جنایتکاران رژیم 
صهیونیس��تی به شهادت رس��یدند، ابراز همدردی و 
ادای احترام می کنم. خبرنگارانی که تنها رسالت خود 
را انجام می دادند و به ش��کلی کاماً غیرانسانی توسط 

رژیم اسرائیل به شهادت رسیدند.
ما خرسندیم که شاهد توقف موقت جنایات جنگی 
صهیونیست ها و نسل کشی آنها علیه مردم فلسطین 
هس��تیم. امیدواریم که این امر شروعی برای استمرار 
آتش بس و توقف جنایات جنگی رژیم صهیونیس��تی 
باش��د. البته مایلم ب��ه صراحت اعام کن��م که رژیم 
اس��رائیل بدون حمایت کامل آمریکا قادر نبود چنین 
جنایاتی را برای چندمین بار علیه فلس��طین مرتکب 
ش��ود. مس��ئولیت آنچه که در ۶ هفته گذشته شاهد 
بودیم به طور مس��تقیم متوجه آمریکا و جنایتکاران 

جنگی رژیم اسرائیل است.
آیا شما در این آتش بس نقش داشتید؟

طبعاً، در س��طح دیپلماسی س��ران، رئیس جمهور 
کشورم از آغاز این بحران تاش جدی را شروع کردند 
تا از طرق سیاسی و بین المللی مانع کشتار و جنایات 
صهیونیست ها علیه مردم غزه و کرانه باختری شوند. 
رئیس جمهوری اس��امی ایران در هماهنگی با سران 
تعدادی از کشورهای اسامی ابتکارات مهمی را مطرح 
کردند؛ ایده برگزاری نشست سازمان همکاری اسامی 
در س��طح س��ران، برگزاری نشست س��ران بریکس، 
تماس ه��ا، گفت وگوها و حتی انجام س��فرهایی برای 
متوق��ف کردن جنایات جنگی در دس��تور کار رئیس 
جمهور کش��ورمان قرار داش��ت. از طرف دیگر ما هم 
در دستگاه دیپلماس��ی و وزارت امور خارجه ایران به 
طور گسترده با همکاری همه همکارانم تاش کردیم 
تا مانع تداوم جنایات رژیم صهیونیس��تی باش��یم و از 
طریق ظرفیت های سیاسی، دیپلماتیک و بین المللی 
بتوانیم این شرایط را به نفع مردم فلسطین رقم بزنیم. 
در عی��ن ح��ال از همان هفته دوم این تج��اوزات، در 
ارتباط مستقیم با نخست وزیر محترم در قطر و وزرای 
ام��ور خارجه مصر و دیگر کش��ورهای منطقه و حتی 
برخی از کشورهای غربی تا آمریکای لاتین و آفریقای 
جنوبی بودیم و تاش شد تا بتوانیم همه ظرفیت های 
دیپلماتی��ک را در این رابطه فع��ال نگه داریم. و البته 

تشکر ویژه ای دارم از جناب امیر و نخست وزیر کشور 
دوس��ت و ب��رادر قطر که ما به طور مس��تمر باهم در 
تم��اس هس��تیم و البته دو طرف ت��اش کردیم تا با 
ارتباط نزدیک با رهبران سیاسی حماس برای رسیدن 
به مرحل��ه توقف تج��اوزات و جنای��ات جنگی رژیم 
صهیونیستی و احقاق حقوق فلسطینی ها و کمک به 

آنها در این مرحله اقداماتی را انجام دهیم.
اما مهم این اس��ت ک��ه این تج��اوز و جنایات باید 
متوقف ش��ود و این آتش بس موق��ت باید تبدیل به 
یک آتش بس دائم شود، در غیر این صورت منطقه با 
شرایط جدیدی مواجه خواهد شد و رژیم صهیونیستی 
و آمریکایی ها باید تبعات س��خت هرگونه عدم توقف 

پایدار جنایات جنگی اسرائیل را بپذیرند.
در این خصوص، طرف اسرائیلی گفته است که 
عملیات نظام�ی بعد از این آتش بس - که طبق 
آخرین اطلاعات ممکن است تا ۱۰ روز ادامه پیدا 
کند - از سر گرفته خواهد شد. در خصوص این 
س�ناریو، یعنی از س�رگیری جنگ، ک�ه قبلاً در 
مورد آن هش�دار داده بودید و اکنون نیز نسبت 
به عواقب آن هشدار دادید، آیا همچنان احتمال 

گسترش درگیری منطقه ای وجود دارد؟
اس��رائیل از ادامه و توس��عه جنگ استقبال خواهد 
کرد، اما در صورتی این وضعیت مورد استقبال اسرائیل 
خواهد بود که مثل شش هفته گذشته نظامیان آمریکا 
و همه بخش های امنیتی، سیاسی و رسانه ای آمریکا به 
صورت کامل در کنار رژیم جعلی اسرائیل قرار داشته 
باشند و اقدامات خود را در کمک به نسل کشی رژیم 
اس��رائیل ادامه دهند. ما از طریق واس��طه هایی مطلع 
شدیم که در ۱۰ روز گذشته دولت آمریکا و کاخ سفید 
به این جمع بندی رسیده اند که این گونه ادامه دادن به 
حمایت از اسرائیل حتی به نفع سیاستمداران آمریکا 
و کاخ س��فید نیست و آمریکا اکنون اراده لازم را برای 
توقف جنایات جنگی رژیم اس��رائیل و رسیدن به یک 
آتش بس پایدار، ارس��ال کمک های انس��ان دوستانه، 
جلوگیری از کوچ اجباری و احترام به حقوق فلسطینیان 
دارد. امیدواریم که این اخباری که به ما منتقل شده است، 
صحت داشته باشد. طبعاً راستی آزمایی آن اینگونه خواهد 
بود که آمریکا رژیم اسرائیل را وادار نماید که به استمرار 
این آتش بس پایبند باشد و این آتش بس موقت تبدیل 

به یک آتش بس پایدار شود.
فقط از باب تأکید می پرس�م؛ از فرمایش شما 
این طور استنباط می کنم که برای تضمین عدم 
گس�ترش جنگ در منطقه، کانال های ارتباطی 
با ایالات متح�ده آمریکا وجود دارد. همین طور 

است؟
ما پیام هایی را در ش��ش هفته گذش��ته از آمریکا از 

طریق دیپلماتیک، به طور مش��خص از طریق سفارت 
س��وئیس در ته��ران که حافظ منافع ای��الات متحده 
آمریکاس��ت، دریافت کردی��م. آمریکایی ها همواره در 
پیام ها تاکید کرده اند که به دنبال توسعه دامنه جنگ 
نیس��تند. البته ما در پاس��خ به آنها اع��ام کردیم که 
اگرچه ش��ما می گوئید به دنبال توس��عه دامنه جنگ 
نیستید اما با قرار گرفتن در کنار رژیم اسرائیل و ارسال 
گسترده ساح و امکانات از همه پایگاه های آمریکایی 
در منطقه به سوی رژیم اسرائیل و تل آویو عماً شدت 
و دامنه جنگ را گس��ترش داده اید. طبعاً گس��ترش 
دامنه جنگ در منطقه در هفته های گذش��ته بخشی 
از واکنش طبیع��ی نیروهای مقاومت در منطقه علیه 
ای��ن اقدام یکجانبه و حمای��ت کامل نظامی آمریکا از 
حمات اسرائیل و کش��تار و قتل عام زنان و کودکان 

فلسطینی بود.
در همین ارتباط، با وجود احتمال اس�تمرار و 
تش�دید عملیات نظامی اس�رائیل، اگر مقاومت 
از ایران خواس�تار مداخله مس�تقیم و گسترش 

جنگ شود، چه؟
ما معتقدیم در چارچوب حقوق بین الملل اش��غال 
یک پدیده شوم و اقدامی است که هیچگاه به رسمیت 
شناخته نمی شود. یکی از رسانه های آمریکایی از من 
س��وال کرد که چرا ایران رژیم اسرائیل را به رسمیت 
نمی شناسد در حالی که بیشتر دولت ها در جهان رژیم 
اسرائیل را به رسمیت ش��ناخته اند؟ پاسخ ما این بود 
که سرزمین فلسطین متعلق به مردم فلسطین است 
و نه متعلق به بیشتر دولت های جهان، پس این مردم 
فلس��طین هستند که باید نس��بت به سرنوشت خود 
تصمیم بگیرند. بر اس��اس حقوق بین الملل سرزمین 
اش��غال ش��ده قواعد خاص خ��ود را دارد و مردمانی 
که تحت س��لطه قدرت اش��غالگر قرار دارن��د، از این 
حق برخوردارند که برای آزادی س��رزمین خود حتی 
ساح حمل کنند و اقدام مسلحانه انجام دهند. ما در 
چارچوب حقوق بین الملل و ارزش های انسانی و دینی 
معتقد هستیم که کمک به مردم فلسطین در مقابل 
اش��غالگری و حمایت سیاسی از سرزمین اشغال شده 
فلسطین، موضوعی است که هم مبنای حقوقی و هم 

مبنای انسانی، اسامی و دینی دارد.
اس�رائیل اخی�راً از گس�ترش دای�ره عملیات 
خود علیه رهبران مقاومت اسلامی سخن گفته 
و اینکه آنها را در هر جا که باش�ند، مورد هدف 
قرار خواهد داد. اگر این اتفاق در خاک ایران رخ 

دهد چه؟
رژیم اس��رائیل جز ترور، کشتار و تجاوز در ۷۵ سال 
گذشته کار دیگری را در این منطقه انجام نداده است. 
نتیجه اقدامات رژیم صهیونیستی ناامن سازی هرچه 
بیشتر منطقه و جهان اسام بوده است. طبعاً این رژیم 
اشغالگر در ادامه هم همین روش را دنبال خواهد کرد. 
طبیعی است صهیونیست ها اگر بتوانند در هر بخشی 
از جهان اسام به ترور و اقدامات تجاوزگرانه خود ادامه 
خواهند داد. صهیونیس��ت ها برای تجزیه کش��ورهای 
اس��امی به چند بخش اقدامات زیادی را در ۷۵ سال 
گذش��ته انجام دادند. در این چارچوب هم به اقدامات 
خود برای تفرقه و تجزیه کش��ورهای اس��امی ادامه 

خواهند داد.

رییس کل بانک مرکزی گفت: کسری بودجه 
دولت منجر به ناترازی می شود و اینگونه نیست 
که صرفاً ناترازی بانک ها منجر به کسری بودجه 
ش�ود؛چون ناترازی دولت و بانک ها به یکدیگر 

وابسته اند.
محمدرض��ا فرزی��ن رئیس کل بان��ک مرکزی در 
گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص موضوع ناترازی 
بانک ه��ا و اقدامات انجام ش��ده، گفت: در خصوص 
ناترازی بانک ها ما سه مؤسسه را که قبلًا گفته بودیم 
تعیین تکلیف می کنیم، تقریباً تعیین تکلیف ش��ده 
اس��ت. یکی از آنها اعلام انحلال کردیم، دوتای دیگر 

را هم هر وقت که لازم ش��د اعلام خواهیم کرد. وی 
افزود: در خصوص بقیه بانک ها که نا ترازی داشتند ما 

برنامه اصلاحی داشتیم و الان در حال اجرای برنامه های 
اصلاحی هستیم. رئیس کل بانک مرکزی در خصوص 
تأثیر ناترازی بانک ها در ایجاد رش��د نقدینگی تصریح 
کرد: باید گفت کسری بودجه دولت است که منجر به 
ناترازی شده و اینگونه نیست که صرفاً ناترازی بانک ها 
منجر به کس��ری بودجه ش��ود. چون ناترازی دولت و 
بانک ها به یکدیگر وابس��تگی دارن��د. فرزین ادامه داد: 
نات��رازی دولت به بانک ها منتقل می ش��ود و این طور 
نیست که فقط ناترازی بانک ها به دولت منتقل شده و 
منجر رشد نقدینگی شود. ضمن آنکه منشأ ناترازی 

دولت نیز چیز دیگری است.

بهادری جهرمی در نشست خبری:

متروی پرند تا آخر هفته افتتاح خواهد شد
امیرعبداللهیان:

حزب الله یکی از قوی ترین نیروهای مقاومت در منطقه است

فرزین: ناترازی بودجه و بانک ها به هم وابسته  است
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فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان 
نی�روی دریایی ارتش با اش�اره ب�ه ظرفیت های 
ف�راوان در نی�روی دریای�ی ارت�ش به خصوص 
ظرفی�ت ای�ن نی�رو ب�رای کم�ک ب�ه اج�رای 
سیاس�ت های اقتصاد دریا محور، بر لزوم کشف 
ظرفیت های جدید به منظور افزایش اقتدار نظام 
و کشور و همچنین ایجاد نشاط و امید در جامعه 

تاکید کردند.
به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده 
کل ق��وا در دی��دار فرمان��ده کل ارت��ش و جمعی از 
فرماندهان نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی که 
به مناسبت ۷ آذر روز نیروی دریایی ارتش برگزار شد، 
۷ آذر را یک روز تاریخی و فراموش نش��دنی خواندند 
و افزودند: ای��ن روز باید به عنوان روز فداکاری نیروی 

دریایی ارتش معرفی شود.
ایشان پیشرفت های نیروی دریایی ارتش از ابتدای 
انقلاب تاکنون را چش��مگیر و غیرقابل باور خواندند و 
گفتند: در سال های اول انقلاب حضور نیروی دریایی 
ارتش فراتر از آب های سرزمینی غیرقابل تصور بود اما 
اکن��ون نیروی دریایی ارتش با قدرت و صلابت س��فر 

۳۶۰ درجه به دور دنیا انجام می دهد و با س��ربلندی 
به کشور باز می گردد. ایشان افزودند: یک روزی تصور 

نمی ش��د که نیروی دریایی ارتش ام��کان حضور در 
دریای خزر داش��ته باشد اما اکنون در سواحل دریای 

خزر ناوشکن ساخته و در آنجا به آب انداخته می شود.  
رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر ارتقای بیش از پیش 
ت��وان و آمادگی ه��ای رزمی نیروی دریای��ی ارتش با 
اس��تفاده از ظرفیت های این نیرو خاطرنشان کردند: 
یکی از ظرفیت های نیروی دریایی ارتش که می تواند 
موجب ایجاد امید و نشاط در میان جوانان شود، زمینه 
سازی برای امکان بازدید اردوهای راهیان پیشرفت از 

کارخانه ها و توانمندی های این نیرو است.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای خاطرنش��ان کردند: 
باید تلاش ش��ود تا نیروی دریای��ی ارتش یک نیروی 

راهبردی، به صورت جامع باشد.
در ای��ن دیدار امی��ر دریادار ایران��ی فرمانده نیروی 
دریای��ی ارتش ضمن ارائه گزارش��ی از توانمندی ها و 
فعالیت های این نیرو، از ابلاغ سیاست های توسعه دریا 
محور تش��کر و قدردانی و ب��ر آمادگی نیروی دریایی 
ارتش برای کمک به اجرای این سیاست ها تاکید کرد. 
فرمانده نیروی دریایی ارتش، گسترش حوزه نفوذ در 
دری��ا و تکیه بر فناوری و دانش را دو سیاس��ت اصلی 
ای��ن نیرو در جه��ت تقویت مؤلفه های ق��درت نظام 

برشمرد.

رییس س�تاد انتخاب�ات گفت: وزارت کش�ور 
با تمام ت�وان دنبال برگ�زاری انتخاباتی س�الم 
و پرش�وربوده و درم�ورد تاییدصلاحیت ه�ا نیز 
پیگیریم تا از همه جریانهای سیاسی کاندیداها 

باشد.
به گزارش خبرگزاری مهر، س��ی و یکمین جلس��ه 
ش��ورای مرکزی خانه احزاب ایران در س��الن ش��هید 
رجایی وزارت کشور با حضور سید محمد شاهچراغی 

معاون سیاسی وزارت کشور برگزار شد.
در ای��ن جلس��ه مصطفی کواکبی��ان رئیس کمیته 
انتخابات گزارشی از فعالیت این کمیته را ارائه و پس 
از بحث و تبادل نظر از ش��ورای مرکزی درخواس��ت 
کرد که در ۱۸ دیماه همایش فصلی خانه احزاب را با 
عنوان" انتخابات و احزاب" برگزار شود که با پیشنهاد 
روح الامین��ی و کنعانی مقدم و رئ��وف قادری با رأی 
شورای مرکزی مقرر گردید که همایش در پنجشنبه 

۲۱ دیماه ۱۴۰۲ برگزار شود.
در ادامه جلس��ه با پیشنهاد س��هیا مدارایی، علی 
صوفی، علیرضا متانی تصویب شد که در این همایش 
عاوه بر حضور وزیر کشور و معاون سیاسی و مدیرکل 
سیاس��ی و دبیران کل احزاب سراسر کشور، دو نفر از 
اعضای شورای مرکزی هر حزب و رئیس خانه احزاب 

استان ها، نیز دعوت شوند.
در آخرین دستور این جلسه حشمتیان گزارشی از 
فعالیت یک ماه گذشته خود در خانه احزاب را ارائه داد 
و با تصویب شورای مرکزی مقرر گردید که حشمتیان 
برای تس��ریع در امور در رابطه با تعیین س��خنرانان و 
دع��وت از میهمانان خارجی و اع��زام برخی از دبیران 
کل احزاب به همایش ه��ا و کنفرانس های داخل و یا 

خارج از کشور با نظر هیأت رئیسه اقدام کند.

در پایان شاهچراغی رئیس ستاد انتخابات کشور در 
پاسخ به درخواست حشمتیان اعام کرد که با توجه به 
نامه وزیر کشور و هماهنگی انجام شده با آقای زاکانی، 
ش��هردار تهران تا زمان تحویل ساختمانی مناسب تر، 
کم��اکان خانه احزاب در مح��ل فعلی به فعالیت خود 
ادامه دهد و در رابطه با جلس��ات ش��ورای مرکزی و 
همایش ه��ای فصلی و میهمانان داخلی و خارجی نیز 

می تواند از سالن های وزارت کشور استفاده کند.
معاون سیاسی وزیر کشور در رابطه با تنگنای مالی 
خانه اح��زاب و پرداخت یارانه به احزابی که در موعد 
مقرر، مجمع خود را برگزارکرده اند قول مساعدت داد، 
رئیس ستاد انتخابات کش��ور ضمن پاسخ به سوالات 
حاضرین در پایان جلسه نیز در پاسخ به سوال حسین 
کمالی نایب رئیس دوم و طاهره نقی یی عضو شورای 
مرکزی خانه احزاب اظهار داش��ت که وزارت کشور با 
تمام توان دنبال برگزاری انتخاباتی سالم و پرشور بوده 
و در مورد تأیید صاحیت ها نیز پیگیریم که انش��االله 
از همه جریان های سیاس��ی کاندیداه��ا در انتخابات 
حضورداش��ته باشند تا مجلسی قوی با حضور هر سه 
جریان کش��ور )اصولگراها و اصاح طلبان و مستقلین 

و اعتدالگرایان( داشته باشیم.

رئی�س کمیس�یون ام�ور داخلی کش�ور و 
ش�وراهای مجل�س ش�ورای اس�لامی گفت: 
تصمیم گیری در موضوع نظام وظیفه بر عهده 

ستاد کل نیروهای مسلح است.
محمدصالح جوکار در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به مصوبه مجلس ش��ورای اسامی در برنامه هفتم 
توس��عه برای کاهش م��دت خدمت س��ربازی به 
میانگین ۱۲ ماه، بیان کرد: باید در این حکمی که 
در برنامه هفتم توسعه از سوی مجلس پیش بینی 
شده اس��ت، حتما نظر س��تاد کل نیروهای مسلح 
اخذ می ش��د چراکه تصمیم گیری در حوزه نظام 

وظیفه بر عهده ستاد کل نیروهای مسلح است.
وی در ادام��ه تاکید کرد: ورود مجلس به تنهایی 
در ای��ن موضوع و تصمیم گی��ری درباره آن، نمی 
توان��د منجر ب��ه تصمیم گیری کاملی ش��ود. بهتر 
ب��ود مجلس برای تصمیم گی��ری در این خصوص 
هماهنگی لازم را با ستاد کل نیروهای مسلح انجام 

می داد.
به گ��زارش ایس��نا، نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��امی در جریان بررس��ی لایح��ه برنامه هفتم 
توس��عه، بن��د )ن( ماده ۱۰۲ لایح��ه برنامه هفتم 

توس��عه را به تصویب رس��اندند که بر اس��اس این 
بند ستادکل نیروهای مسلح باید به منظور تحکیم 
دفاع از استقال، تمامیت ارضی کشور، استفاده از 
ظرفیت ه��ای ملی و ایجاد انگیزه لازم برای جوانان 
در انج��ام خدمت وظیفه و رش��د تعالی و توانمند 
سازی و افزایش مهارت های آنها در طول سالهای 
اج��رای برنامه هفتم توس��عه نس��بت ب��ه کاهش 
خدمت س��ربازی به میانگین ۱۲ ماه و جایگزینی 
س��ایر عضویتها، تعیین تکلیف مش��مولان غایب و 
دانش��جویان مش��غول به تحصیل در دانشگاه های 
معتبر خارج از کش��ور که به تأیید وزارتخانه های 
عل��وم، تحقیقات و فناوری و بهداش��ت و درمان و 
آموزش پزشکی و شورای عالی آموزش حوزه های 

علمیه می رسد اقدام نماید.
در تبص��ره های این م��اده نیز آمده اس��ت که؛ 
تبص��ره ۱– در راس��تای سیاس��ت کان اباغ��ی 
افزای��ش جمعیت، مش��مولان غای��ب و غیر غایب 
بالای ۳۰ سال و دارای ۲ فرزند یا بیشتر از خدمت 

وظیفه عمومی معاف می باشند.
تبص��ره ۲- ادامه تحصیل دان��ش آموزان مقطع 
دیپل��م و بالاتر و طاب حوزه های علمیه در خارج 
از کشور مطابق قانون خدمت وظیفه عمومی مجاز 
می باشد و دس��تورالعمل صدور معافیت تحصیلی 
آن توس��ط س��تاد کل با همکاری وزارتخانه های 
عل��وم، تحقیقات و فناوری و بهداش��ت و درمان و 

آموزش پزشکی تهیه و اجرایی می گردد.
بر اس��اس این گزارش،  شورای نگهبان هنوز نظر 
نهایی خود را در خصوص مصوبات مجلس شورای 
اس��امی در لایحه برنامه هفتم توسعه اعام نکرده 

است.

رییس ستاد انتخابات:

می توانیم مجلسی قوی با حضور همه جریان های سیاسی داشته باشیم
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور پاسخ داد

آیا مدت زمان سربازی به ۱2 ماه کاهش می یابد؟

نیروی دریایی ارتش؛ ظرفیت بزرگ نظام و کشور
فرمانده کل قوا در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید کردند:

  گاز اول
قطع��ی برق و گاز چند س��الی اس��ت که 
مهم��ان دائم��ی تابس��تان و زمس��تان های 
صنایع آذربایجان ش��رقی شده است، اگرچه 
حدود ی��ک دهه قب��ل و در جریان تصویب 
قان��ون بهب��ود محی��ط کس��ب  و کار، ماده 
۲۵ ای��ن قانون ب��رای ح��ل اینگونه معضل 
صنای��ع و با هدف متوقف ک��ردن قطع برق، 
گاز و مخاب��رات صنایع و یا دس��تکم جبران 
خس��ارات صنای��ع در ص��ورت قط��ع ای��ن 
خدمات، به تصویب رسیده اما معلوم نیست 
 چرا ای��ن ماده قانون��ی تاکنون اجرا نش��ده

 است!
بازرگانی  ات��اق  رئیس کمیس��یون صنایع 
تبری��ز با تاکی��د ب��ر اهمیت بهینه  س��ازی 
مص��رف گاز ه��م در بخ��ش خانگ��ی و هم 
صنایع گف��ت: صنایع آذربایجان ش��رقی در 
فصول گرم با چالش کمبود برق و در فصول 
س��رد با چال��ش کمبود گاز مواجه هس��تند 
 ک��ه باید فکری ب��رای این مش��کلات اتخاذ 

گردد.
یونس اکبرپور پای��دار افزود: نگرانی اصلی 
ما این اس��ت که قطع گاز صنایع نیز به مرور 
زمان، همانند برق به یک روال عادی تبدیل 
شود در حالی که در کشورهای دیگر، اولویت 
تامین گاز در زمس��تان به صنایع اختصاص 
می یابد و متاس��فانه در ایران، اولین اقدامی 
ک��ه در این زمینه ص��ورت می گیرد، قطع یا 

محدود کردن برق صنایع است.
وی اضافه کرد: باید تمهیداتی اندیش��یده 
ش��ود که صنایع بدون هیچگون��ه نگرانی به 
فعالیت خود ادامه دهن��د و قطعاً در صورت 
تداوم شرایط فعلی، شاهد کاهش واحدهای 
تولیدی در استان خواهیم بود لذا شرکت گاز 
در پایان هر سال اقدام به افزایش قیمت گاز 
مصرفی می  کند و هزینه و ضرر این رفتار را 

صنایع می پردازند.
  گاز دوم

برخی واحدهای پرمصرف  آذربایجان شرقی 
که اغلب در کلانشهر تبریز مستقر هستند با 
اضافه مصرف��ی خود به ناترازی گاز در فصل 
س��رد س��ال دامن می زنند و در این شرایط، 
متولی��ان ام��ر مجبور ب��ه قطعی ی��ا اعمال 
محدودیت گازی صنایع استان می شوند که 
ضرر چندمیلیارد دلاری برای کشور دارد که 

با توجه به ای��ن موضوعات، پرمصرف ها باید 
هزینه آزاد و واقع��ی گاز را بپردازند و تعرفه  
گذاری پلکان��ی پرمصرف  ها با جدیت کامل 

اجرا گردد.

مدیرعامل ش��رکت گاز آذربایجان شرقی بر 
لزوم فرهنگس��ازی و مصرف بهینه گاز تاکید 
کرده و از انجام اقداماتی در راس��تای کاهش 
میزان مص��رف برق خانگی در اس��تان خبر 

داد و گفت: این ش��رکت با صرف هزینه ۳۰ 
میلی��ارد تومانی اقدام به بهس��ازی و تنظیم 
موتورخانه ه��ای منازل کرده ت��ا با این اقدام 
ش��اهد کاهش ۲۰ ال��ی ۳۰ درصدی مصرف 

گاز باشیم.
نادر کمالی با اش��اره به اینک��ه نزدیک به 
۷۰ درص��د مصرف گاز اس��تان در زمان اوج 
مربوط به بخش خانگی است افزود: تنها راه 
مدیری��ت پیک بار مصرف گاز در زمس��تان، 
همراهی و مصرف درست در بخش خانگی و 
صنایع اس��ت زیرا در حال حاضر ۱۶ میلیون 
مترمکعب کمبود روزانه گاز در سطح استان 
داریم ک��ه باید راهکاری برای افزایش میزان 
ذخی��ره گاز مصرفی اندیش��یده ش��ود تا در 
دوران اوج مص��رف گاز ب��ا مش��کل مواج��ه 

نشویم.
وی از س��اخت بخ��اری  ه��ای هرموتیک 
با رده مص��رف انرژی A و B بی��ن خانواده 
های تحت پوش��ش کمیته امداد در روستای 
اس��ب  فروشان شهرستان س��راب به  صورت 
آزمایش��ی خبر داد و تاکید کرد: با نصب این 
نوع بخاری  های مدرن مصرف انرژی بین ۶۰ 
الی ۷۰ درصد کاهش خواهد یافت تا ش��اید 

راهی برای کنترل مص��رف گاز و جلوگیری 
از محدودی��ت ه��ای گازی ب��رای واحدهای 

صنعتی محسوب گردد.
  گاز آخر

قطع��ی ان��رژی صنایع اس��تانهای صنعتی 
ظاهراً تبدیل به یک رویه در بین مس��ئولان 
شده است؛ اتفاقی که فعالان بخش خصوصی 
آذربایجان شرقی معتقدند هیچ انسان عاقلی 
آن را انجام نمی دهد زیرا به اعتقاد آنها، نباید 
در زمان بحران انرژی، ابتدا س��راغ واحدهای 
مولد رفت که اتفاقاً همان ها بسترساز توسعه 

استان و کشور هستند.
انرژی را بی ش��ک می ت��وان یکی از مهم 
ترین بسترها و زیرساخت های توسعه در هر 
کشوری دانست، به شکلی که تصور پیشرفت 
و توس��عه بدون دارا بودن س��طح مقبولی از 
انرژی به شوخی شبیه اس��ت، ناترازی های 
متوالی چند س��ال اخیر در انرژی برق و گاز 
در کش��ور متعاقباً فضای اقتصادی و صنعتی 
آذربایجان شرقی را نیز تحت تاثیر خود قرار 
داده و تولی��د را بیش از پی��ش با مانع های 
اساس��ی روبه رو ساخته اس��ت در حالی که 
رهبر انقلاب به ص��ورت مداوم لزوم حمایت 
از تولید را در دس��تور کار خ��ود قرار داده و 
همواره به مسئولان امر، حمایت از صنعت و 

تولید را گوشزد می کند!
گویا ب��ه رغم توصیه های رهبری از طریق 
قطعی یا اعمال محدودیت گازی برای رونق 
تولید مانع تراشی می شود گرچه کارشناسان 
امر در ح��وزه انرژی، اتلاف انرژی در مصرف 
را نی��ز یکی از دلایل ناترازی و کمبود انرژی 
می دانند اما این موضوع را نیز به نبود برنامه 
ری��زی صحیح ب��رای اصلاح الگ��وی مصرف 

توسط مردم احاله می دهند.
بدین ترتیب، باید با برنامه ریزی درست و 
البته با در نظر گرفت��ن فاکتورهای متفاوت 
مانند توان پرداختی م��ردم، اقدام به اصلاح 
الگ��وی مصرف ک��رد، ضمن ای��ن که عقب 
ماندگی فناوری سیس��تم ها و دستگاه های 
در حال کار در صنایع آذربایجان شرقی، خود 
سهم بسزایی در اتلاف انرژی ایفا می کند و 
این را نباید تنها به گردن مردم انداخت بلکه 
می بایستی از چند سال قبل در خصوص به 
روز رس��انی ماشین آلات واحدهای صنعتی، 

این روزها در نظر گرفته می شد!

 تخته گاز
تا پایان زمستان

چالش های تامین گاز واحدهای صنعتی آذربایجان 
شرقی در آستانه فصل سرما از نگاه "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

موضوع انرژی چند سالی است که در سطح آذربایجان شرقی همانند سایر استانهای صنعتی 
دیگر به دغدغه بزرگ فعالان اقتصادی تبدیل ش�ده اس�ت؛ در تابستان ها کمبود برق و در 
آغاز فصل س�رد نیز کمبود گاز، بقای صنایع اس�تان را به ش�دت تهدید می کند؛ آن هم در 

حالی که ایران یکی از بزرگ ترین منابع گازی در جهان به شمار می آید.
زمس�تان س�ختی که قرار بود در س�ال ۱۴۰۱ گریبان اروپایی ها را بگیرد، چند هفته مردم 
داخل کشور را درگیر کرد و کار به سهمیه  بندی تا قطعی گاز و حتی برق رسید به طوری که 
ناتوانی دولت در تامین گرمایش هم باعث ش�د تا همان نسخه  های همیشگی تعطیلی چند 

روزه برای حل بحران از س�وی مس�ئولان تجویز شود که البته واحدهای صنعتی در تیررس 
قرار گرفتند و آذربایجان شرقی هم از این بحران در امَان نماند.

در حقیقت، واحدهای تولیدی آذربایجان  شرقی به عنوان یکی از استانهای صنعتی که نقش 
مهمی در اش�تغال و اقتصاد بدون نفت ایفا می  کنند در ماه  های س�رد سال معمولاً با چالش 
کمبود گاز و در ماه  های گرم س�ال نیز با چالش قطعی برق مواجه می  ش�وند که باید فکری 
ب�رای آن در زمس�تان ۱۴۰۲ کرد و خطر توقف چرخ های اقتص�ادی صنایع بزرگ منطقه را 

جدی گرفت زیرا اگر گاز نباشد کار هم تعطیل خواهد شد...

فعالان بخش 
خصوصی آذربایجان 

شرقی می گویند 
دولت نباید بدون 

توجه به ضرر و زیان 
قطعی گاز به حوزه 
تولید، گاز واحد های 

تولیدی را در 
زمستان قطع کند

در نامه ای به رییس جمهور

قالیباف قانون بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
را ابلاغ کرد

رییس مجلس شورای اسلامی قانون 
بانک مرکزی جمهوری اس�لامی ایران 

را برای اجرا ابلاغ کرد.
به گزارش ایس��نا، محمدباقر قالیباف در 
نامه ای به حجت الاس��ام و المس��لمین 
ابراهیم رییسی رئیس جمهور، قانون بانک 
مرکزی جمهوری اس��امی ای��ران را اباغ 

کرد.

راهکارهای رئیس کمیسیون آموزش برای حفظ 
سلامت در روزهای آلوده

رئیس کمیس��یون آم��وزش و تحقیقات 
مجلس شورای اس��امی تاکید کرد دولت 
باید برای حفظ سامتی مردم به خصوص 
دان��ش آموزان به صورت ریش��ه ای معضل 

آلودگی هوا را برطرف کند.
علیرض��ا من��ادی در گفت وگو با ایس��نا، 
اظهار کرد: همواره با نزدیک شدن به فصل 
سرد سال شاهد آلودگی هوا هستیم که این 
خطراتی برای سامتی مردم به خصوص دانش آموزان دارد؛ لذا انتظار می رود که دولت به 
صورت ریشه ای مشکل آلودگی هوا را برطرف کند؛ در این راستا اقداماتی همچون مصرف 

نشدن سوخت مازوت در نیروگاه ها و جلوگیری از تردد موتورسیکلت ها راهگشا است.
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسامی در عین حال تصریح کرد: 
ب��ا توجه به این که فعا با معضل آلودگی هوا روبه رو هس��تیم طبیعتا باید تمهیداتی برای 
استفاده از بستر آموزش مجازی هم وجود داشته باشد؛ به طوری که دانش آموزان بتوانند 

از بسترهای آموزش مجازی استفاده کنند.

آینده پیش روی ایران در آب های آزاد چگونه است؟
رئی�س گ�روه ش�ناورهای س�طحی 
وزارت دفاع گفت: آنچه که پیش روی 
ما است حضور مداوم در اقیانوس ها و 

پهنه های اقیانوسی است.
به گزارش ایسنا، امیر دریادار دوم قلیزاده 
در بخش��ی از یک گفت وگو درب��اره آینده 
پی��ش روی جمهوری اس��امی ای��ران در 
آب ه��ای آزاد با بیان این ک��ه » آن چه که 
پیش روی ماس��ت حضور مداوم در اقیانوس ها و پهنه های اقیانوس��ی اس��ت« ادامه داد: 
دلیل اصلی اش هم  اولویت اول تامین امنیت کش��تیرانی ما است و عزیزان ما که در حوزه 
اقتصادی  به اقتصاد کشور کمک می کنند و به ویژه همین جا دارد به عنوان کوچک ترین 
س��رباز ولایت از محضر مقام عظم��ای ولایت به خاطر تصویب سیاس��ت های دریامحور و 
توس��عه دریامحور کشور تش��کر ویژه داشته باشیم ؛ که خوب قطعا نقش امنیتی آن کاما 
واضح و روش��ن اس��ت که چه نقش مهم و موثری دارد؛ لذا برای تامین این ش��رایط، قطعا 
پیش روی ما رفتن به س��مت شناورهای س��نگین با میزان پایداری و ماندگاری بیشتر در 

حوزه دریا است تا بتواند با بالاترین سطح ممکن در همه ابعاد حضور موثر داشته باشد.
وی افزود: چون ما عاوه بر بحث هایی که ش��د، یک بخش ویژه ای ماموریت داریم و آن 
دیپلماسی دفاعی و دریایی است که  با رفت و آمدهایی که با کشورها اتفاق می افتد، مرتبط 
می شود. وی اظهار کرد: برگزاری رزمایش ها و در کنار آن اجرای مسابقات نظامی در حوزه 
دریا  چه در ناوگان شمال و چه در ناوگان جنوب در دستور کار است و ان شاءالله در آینده 

هم شاهد آن خواهیم بود.

خبر
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اقتصادی

عصرآزادی/ س�رویس اقتص�ادی: تفاهم نامه 
همکاری مش�ترک ش�رکت ادوات کش�اورزی 
تراکتورس�ازی با موسس�ه تحقیقاتی و فنی - 
مهندس�ی وزارت جه�اد کش�اورزی ب�ه امضاء 

رسید.
مدیرعامل شرکت ادوات کش��اورزی گروه صنعتی 
تراکتورس��ازی ایران - تبریز گفت: ای��ن تفاهم نامه 
در جه��ت بهره گیری از توانمن��دی ها و ظرفیتهای 
علمی و تحقیقاتی، فی مابین شرکت ادوات کشاورزی 
تراکتورس��ازی ای��ران و موسس��ه تحقیقات��ی و فنی 

مهندسی وزارت جهاد کشاورزی امضاء گردید.
"علی مفید" ادامه داد: مفاد این تفاهم نامه ش��امل 
هم��کاری مش��اوره ای، علمی و پژوهش��ی مبتنی بر 
نیازه��ای علمی و فنی ش��رکت ادوات کش��اورزی با 
اس��تفاده از توانمندی ها و ظرفیت های موسس��ه و 
با هدف توس��عه محصولات جدید با تکنولوژی بالا و 

دسترسی به دانش فنی روز می شود.
وی به بی��ش از ۸ مورد اهداف تعیین ش��ده برای 
این تفاهنامه اش��اره کرد و افزود: پروژه های مشترک 
تحقیقات��ی و مطالعاتی در زمینه ادوات کش��اورزی، 
همکاری مش��ترک برای دسترس��ی ب��ه دانش فنی 
و فن��اوری روز، هم��کاری متقابل برای اس��تفاده از 
تجهیزات آزمایشگاهی و سایر امکانات، برگزاری دوره 

ها و کارگاه های آموزش��ی بر حس��ب نیاز، برگزاری 
نشس��ت ه��ای علمی مش��ترک، انتق��ال تجربیات و 
نیازهای مشترک و تبادل افکار و اطلاعات، همکاری 
در زمینه های فنی و مهندس��ی کشاورزی در جهت 
رف��ع مش��کلات در زمین��ه تولید و توس��عه، اصلاح 

محصول، اجراء در پهنه کشاورزی، مهندسی معکوس 
و غیره، ارزیابی کارآیی و عملکرد محصولات تولیدی 
در عرصه کشاورزی، همکاری و ایجاد دهکده فناوری 
مشترک با محوریت ماشین ها و تجهیزات کشاورزی 

و غیره از اهم اهداف این تفاهمنامه می باشد.

ب��ه گفته مفید، به کمک ای��ن تفاهم نامه می توان 
گامی اساسی در جهت توسعه توانمندی های شرکت 
ادوات کشاورزی و همچنین توسعه و پیشرفت صنعت 
مکانیزاس��یون کشور برداشته که منجر به بهبود بهره 
وری در بخش کش��اورزی و بهره مندی کش��اورزان 
از فن��اوری ها و تجهیزات روز ش��ده و زمینه را برای 
توس��عه صادرات محصولات ش��رکت بی��ش از پیش 

فراهم خواهد گردید.
رئیس موسس��ه تحقیقات فنی و مهندس��ی وزارت 
جهاد کش��اورزی در مراس��م امضای این تفاهمنامه 
از ت��لاش ه��ای خلاقانه تراکتورس��ازی و تفکری که 
ب��رای توس��عه، مباحث تحقیقات��ی و علمی حاکم بر 
ای��ن مجموعه صنعت��ی و برند مل��ی قدردانی کرد و 
اب��راز امیدواری نمود این روند همچنان و تا س��الیان 

متمادی ادامه داشته باشد.
"حس��ین دهقان��ی س��انیج" از آمادگی موسس��ه 
تحقیقات فنی و مهندس��ی با توجه به وجود امکانات 
و توانمندی های س��خت افزاری و نرم افزاری در این 

مجموعه جهت اجرای تفاهم نامه مذکور خبر داد.
گفتنی اس��ت این تفاهم نامه به امضای مدیرعامل 
ش��رکت ادوات کشاورزی گروه صنعتی تراکتورسازی 
ای��ران - تبری��ز و رئیس موسس��ه تحقیق��ات فنی و 

مهندس وزارت جهاد کشاورزی رسید.

عص�رآزادی / س�رویس بان�ک و بیم�ه: دکت�ر خورس�ندیان 
مدیرعام�ل بان�ک صنعت و معدن که به اتفاق هیأتی متش�کل از 
حس�ین عس�کری عضو هیأت مدیره، عباس شوقانی عضو هیأت 
عامل و جمعی از مدیران ارش�د ای�ن بانک، امروز پنجم آذرماه به 
اس�تان مرکزی س�فر کرده است، در دیدار با اس�تاندار، مسؤلان 
اس�تانی و تولیدکنندگان برتر استان، ضمن تبریک هفته بسیج و 
تقدیر از خدمات و دستاوردهای بسیج در حفظ ارزش های انقلاب 
اس�لامی، عنوان داشت: بانک صنعت و معدن به ۱۶3 طرح در این 
اس�تان مجموعاً بی�ش از ۱33 هزار میلی�ارد و 54۶ میلیون ریال 

تسهیلات پرداخت نموده است.
عص��رآزادی – محم��د نیاورانی، وی ضم��ن بیان مطلب ف��وق اظهار 
داش��ت:آمار و ارقام وصول مطالبات این بانک در ۷ ماهه نخست امسال، 
حاکی از رش��د ۵۸ درصدی وصول مطالبات نس��بت به مدت مش��ابه در 

سال گذشته است.
وی اضاف��ه کرد: در راس��تای وصول بهتر مطالب��ات بانک، کمیته ویژه 
وصول مطالبات معوق در این بانک تشکیل شده  تا منابع مالی فریز شده 

به چرخه تولید و تامین مالی بازگردد.
وی با اش��اره به عملکرد مطلوب بانک در نیمه نخس��ت سال جاری در 
بخش گشایش اعتبارات اس��نادی عنوان داشت: گشایش اعتبار اسنادی 

ریالی در این بانک در ۷ ماهه س��ال جاری نس��بت به مدت مش��ابه سال 
گذشته ۱۶۸ درصد افزایش یافته است.

مدیرعامل بانک صنعت و معدن اظهار داش��ت: آمار مربوط به مصوبات، 
قرارداده��ا و پرداختی های ای��ن بانک نیز به ترتیب ۴۶، ۳۶ و ۳۱ درصد 
رش��د را نش��ان می دهد که انتظار می رود با توسعه خدمات این بانک بر 
پایه بانکداری دیجیتال و ش��رکتی و تعامل مناس��ب صف و ستاد بانک، 
در راس��تای حمایت از تولیدکنندگان و معدنکاران کشور گام های مؤثر 

بیشتری برداشته شود و ارائه تسهیات مختلف تسریع و تسهیل گردد.

این مدیر ارشد بانکی از اهمیت مذاکره و تعامل مناسب با مشتریان در 
راستای حفظ و جذب مشتریان بزرگ استان و تجهیز منابع سخن گفت 
و افزود: جذب منابع، موتور محرک تس��هیات دهی بانک اس��ت، منابع 
بانک ها محدود است و فشار به بانک ها موجب خلق پول، تورم و افزایش 

هزینه ها خواهد شد.
وی با اشاره به فعالیت صرافی و کارگزاری بانک صنعت و معدن تاکید 
کرد: تولیدکنندگان و صنعتگران اس��تان مرک��زی می توانند فعالیت های 
ارزی خ��ود را از طریق صرافی این بان��ک انجام دهند؛ همچنین خرید و 

فروش های بورسی آنان از طریق کارگزاری این بانک امکانپذیر است.
دکتر خورسندیان عنوان داش��ت: استان مرکزی از مزیت های نسبی و 
رقابتی بس��یاری برخوردار است و شناس��ایی مزیت های سرمایه گذاری 
در اس��تان، بررسی نیازهای توس��عه ای و اولویت بندی اعطای تسهیات 
بر اس��اس مزیت های اقتصادی و نیازهای توسعه ای، یک اولویت است و 

سبب تخصیص بهینه منابع مالی به بخش تولید خواهد شد.
دکتر خورس��ندیان، صنعتگران و تولیدکنندگان را سربازان خط مقدم 
عرص��ه جنگ اقتصادی عن��وان کرد و ادامه داد: با توجه به مش��کات و 
محدودیت های اقتصادی فعالیت کارآفرینان و تولیدکنندگان در کش��ور 
یک حرکت بس��یجی در زمینه توس��عه و پیش��رفت کش��ور محس��وب 

می شود.

در سفر مدیرعامل بانک صنعت و معدن به استان مرکزی مطرح شد؛

 دکتر خورسندیان: این بانک به 163 طرح صنعتی و معدنی این استان 
در مجموع بیش از 133هزار میلیارد و 546 میلیون ریال تسهیلات پرداخت نموده است

 رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با تاکید 
بر اینکه لایحه بودجه ۱4۰3 متکی بر درآمدهای 
پایدار تدوین ش�ده، از ارائه این لایحه توس�ط 
رئیس جمهور به مجلس در هفته آینده خبر داد 
و گف�ت: دولت بنا ندارد به هی�چ عنوان مالیات 
کس�به و حقوق بگیران را افزایش دهد و قوانین 

مالیاتی نیز تغییری نکرده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، داود منظور صبح 
امروز )سه ش��نبه( در نشس��ت خبری در مورد لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ اظهار کرد: سعی کردیم آرزوی دیرینه 
که در ارتباط با بودجه وجود دارد که ساختار بودجه 
متکی بر درآمدهای پایدار اس��ت را در لایحه س��ال 
آینده محقق کنیم. وی افزود: یکی از نشانه های اصلی 
در ارتباط با وابس��تگی بودجه ب��ه درآمدهای پایدار 
ش��اخص تراز عملیاتی اس��ت که این عدد در بودجه 
۱۴۰۲ منهای ۴۵۴ همت اس��ت؛ یعن��ی درآمدهای 
م��ا طبق قانون ۴۵۴ همت از هزینه های جاری کمتر 
است. رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: فرض 

بر این اس��ت که کس��ری ت��راز عملیات��ی را از منابع 
حاصل از تملک دارایی های س��رمایه ای جبران کنیم 
و مهم ترین آن فروش نفت اس��ت، اما نفت یک منبع 
سرمایه ای کشور است اما باید در سال جاری بخشی 
از درآمدهای نفتی و یا مولدس��ازی دارایی های دولت 

را صرف امور جاری کنیم و این پذیرفتنی نیست.
منظور گفت: در لایحه بودجه ۱۴۰۳ تراز عملیاتی 
را به منفی ۳۰۷ همت کاهش دادیم، یعنی نسبت به 
قانون بودجه سال گذشته یک سوم کاهش یافته است 

و امیدواری��م در یک تا دو گام آینده بتوانیم این تراز 
عملیات��ی را صفر کنیم و دولت را با درآمدهای پایدار 
اداره کنی��م و اگر درآمدی حاص��ل از نفت و فروش 
اموال داریم باید صرف امور دیگر کنیم نه هزینه های 
جاری دولت. وی اضافه کرد: یکی دیگر از منابع بودجه 
عمومی تملک دارایی های مالی است که اگر دولت ها 
منابع کمی داشته باشند، اوراق منتشر می کنند و در 
دولت بنا نداریم اوراق منتش��ر کنیم و با آن حقوق و 
دس��تمزد بدهیم، البته در بودجه س��ال آینده تملک 
دارایی مالی افزایش یافته اس��ت دلیل آن، این است 
که امس��ال و س��ال آینده باید اوراق فروخته شده در 
سال های قبل را باید به موقع بازپرداخت کنیم. معاون 
رئیس جمهوری تاکید کرد: امس��ال خالص درآمد ما 
از انتشار اوراق منفی بود، یعنی فروش اوراق را صرف 
امور جاری نکردیم و صرف پرداخت بدهی س��ال های 
قبل شد. برای سال آینده نیز عدد پیش بینی شده که 
بتوانیم بدهی های سال های قبل را به موقع بازپرداخت 
کنیم و امیدواریم منابع دولت به قدری خوب شود که 

بدون نیاز به انتش��ار اوراق بدهی سال های گذشته را 
پرداخت کنیم، اما باید مرحله به مرحله انجام شود و 

نمی توان به یکبار انجام داد.
منظ��ور تصریح کرد: اتکا به مناب��ع پایدار، اجتناب 
از انتش��ار اوراق و فروش دارایی های سرمایه ای برای 
گ��ذران امور ج��اری دولت مهم تری��ن ویژگی لایحه 
بودجه س��ال آینده اس��ت. رئیس س��ازمان برنامه و 
بودجه با اش��اره به رش��د درآمدهای مالیاتی نسبت 
به س��ایر درآمدهای دولت، و طرح این س��وال که آیا 
دولت س��ال آینده بنا دارد سختگیری مالیاتی داشته 
باش��د یا خیر؟، گفت: دولت بن��ا ندارد به هیچ عنوان 
س��ختگیری نسبت به کس��به و حقوق بگیران داشته 
باش��د، زیرا قوانین مالیاتی ما تغییر نکرده و بر اساس 
قانون، مالیات وصول می ش��ود، برای افزایش مالیات 
ی��ا باید پایه مالیات��ی یا باید ن��رخ آن تغییر کند که 
در لایح��ه بودجه هیچ ک��دام از این دو رخ نداده و در 
مالیات مس��تغات، حقوق و دس��تمزد و مش��اغل و 

شرکت ها هیچ کدام اتفاق جدیدی رخ نمی دهد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

لایحه بودجه ۱۴۰۳ متکی بر درآمدهای پایدار است

امضای توافقنامه مشترک بین تراکتورسازی و وزارت جهاد کشاورزی
با هدف توسعه محصولات جدید با تکنولوژی بالا و دسترسی به دانش فنی روز صورت گرفت؛

 رایزنی بیمه ای مدیران ارشد شرکت های حمل ونقل بار 
استان گلستان با بیمه دانا

 رشد چشمگیر شاخص های بازدهی
 عملکرد بانک سینا

عصرآزادی / سرویس بانک و بیمه: جلسه مشترک 
ش�عبه گ�رگان بیم�ه دان�ا و کان�ون انجم�ن صنفی 
کارفرمای�ان موسس�ات و ش�رکت های حم�ل و نقل 
داخلی استان گلس�تان، با هدف بررسی چالش های 

احتمالی و گسترش روابط دوجانبه برگزار شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی بیمه دانا، در این جلس��ه که با 
حضور حمیدرضا موس��ایی مدیرعامل اتحادیه حمل و نقل 
بار، علیرضا قلعه نویی رئی��س هیات مدیره اتحادیه حمل 
و نقل بار و س��یامک مقدس زاده رئیس کانون انجمن رانندگان کامیون اس��تان گلستان از یک سو 
و محس��ن میرحسینی نژاد رئیس ش��عبه گرگان بیمه دانا از س��وی دیگر برگزار شد، در خصوص 

چالش ها و مشکات احتمالی بیمه درمان تکمیلی اعضای این کانون، بحث و تبادل نظر شد.
در ابتدای این جلس��ه، حمیدرضا موس��ایی مدیرعامل اتحادیه حمل و نقل بار اس��تان گلستان، 
ضمن خیرمقدم و خوشامدگویی به حاضرین و تقدیر و تشکر از زحمات و تاش های صورت گرفته 
از س��وی مدیر عامل و کارکنان ش��رکت بیمه دانا در سنوات گذشته و قرارداد جاری، رضایتمندی 
از این همکاری را اعام و هدف از برگزاری این نشس��ت مش��ترک را، تعامل بیشتر بین  بیمه گر و 
بیمه گذار، حل مش��کات احتمالی به منظور ایجاد رضایتمندی حداکثری و ارائه بهترین خدمات 
به بیمه ش��دگان شرکت های باربری و ارائه پیشنهاداتی در جهت بهبود بیش از پیش ارائه خدمات 

عنوان کرد. 
 همچنین در ادامه این جلسه محسن میرحسینی نژاد رئیس شعبه گرگان بیمه دانا نیز ، ضمن 
اعام خش��نودی از تمدید قرارداد مذکور گفت: با توجه به رضایتمندی بیمه گذار از خدمات ارائه 
ش��ده در س��نوات گذشته و جاری،  ش��رکت بیمه دانا نیز همچون گذشته همه ی ظرفیت خود را 
جهت افزایش تعداد مراکز درمانی طرف قرارداد و رس��یدگی و پرداخت هزینه های درمانی متفرقه 

بیمه شدگان در اسرع وقت، بکار خواهد گرفت.

عصرآزادی / س�رویس بانک و بیم�ه:  کارنامه عملکرد 
ش�ش ماه نخس�ت بانک س�ینا از رش�د قابل توجه بازده 

عملیات مالی و سرمایه گذاری آن حکایت دارد.
عص��رآزادی – نوی��د حیدرپور، ش��رایط مطلوب��ی از عملکرد 
ای��ن بان��ک را روایت می کند و این نوی��د را می دهد که تا پایان 
س��ال جاری، این بانک در جایگاه بانک های برتر کشور از منظر 

شاخص های کلیدی بانکداری قرار بگیرد.
)ROA( نسبت بازده دارایی ها

این نسبت از تقسیم سود خالص به متوسط مجموع دارایی ها 
محاسبه می شود. این نسبت، خالص درآمدی را که از به کار بردن کل دارایی های بانک ایجاد می شود، ارزیابی 
کرده و نشان دهنده مدیریت کارآمد در رابطه با استفاده از دارایی ها در جهت تولید سود است. روند دوره های 

اخیر این نسبت در بانک سینا، افزایشی و در سطح »خوب« است.
)ROC( نسبت بازده سرمایه 

این نس��بت از تقس��یم سود خالص به متوسط سرمایه به دست می آید. نس��بت سرمایه، میزان کارایی یک 
ش��رکت در خلق س��ود خالص برای سهامداران را بررس��ی می کند. در واقع این نسبت بیان می کند که بنگاه 
اقتصادی به ازای هر یک واحد س��رمایه، به چه میزان سود خالص برای سهامداران رسیده است. نسبت بازده 
س��رمایه بانک س��ینا که در سال ۱۴۰۰ حدود ۲۹ درصد محاسبه ش��ده بود، در نیمه نخست سال جاری به 

رقمی حدود ۷۳ درصد رسیده است .
)ROE( نسبت بازده حقوق صاحبان سهام 

این نسبت از تقسیم سود خالص به متوسط حقوق صاحبان سهام به دست می آید. با استفاده از این نسبت، 
س��ود بانک در ازای هر یک ریال حقوق صاحبان س��هام محاسبه می شود. سپرده های بلندمدت و کوتاه مدت 
مش��تریان، زمانی موجب افزایش ثروت سهامداران می شوند که نرخ بازده سرمایه گذاری از نرخ بهره سپرده ها 
بیشتر باشد. در این صورت، مازاد نرخ بازده به سهامداران شرکت تعلق می گیرد، اما اگر نرخ بازده از نرخ هزینه 
بهره کمتر باشد، نرخ بازده حقوق صاحبان سهام کاهش می یابد. این نسبت در بانک سینا با یک روند صعودی، 

اکنون به عدد ۳۵٫۸ درصد رسیده است.

آغاز به کار شعبه جهانشهر بانک سینا در محل جدید
و  بان�ک  س�رویس   / عص�رآزادی 
بیمه:  ش�عبه جهانشهر بانک سینا در 
شهرس�تان کرج در محل جدید آغاز 

به کار کرد.
حیدرپ��ور،  نوی��د   – عص��رآزادی   
چنگی��ز م��روج، قائم مق��ام مدیرعامل در 
مراس��م بهره برداری از س��اختمان جدید 
ش��عبه جهانش��هر کرج با تأکی��د بر لزوم 
زیرساخت ها  توس��عه  در  س��رمایه گذاری 

اذعان داش��ت: بانک سینا با اجرای سیاست ها و برنامه های بهبود شعب از طریق جابجایی و 
آمایش، سعی دارد در جهت افزایش سهم بازار بانک، گام های مؤثرتری بردارد.

وی با اش��اره به فضای رقابتی حاکم بر صنعت بانکداری و رویکرد توس��عه ای بانک سینا، 
افزود: منطقه البرز، قزوین و زنجان به عنوان یکی از قطب های صنعتی کشور، دارای پتانسیل 
و ظرفیت های مطلوبی اس��ت که ضرورت دارد با هم��کاری و هم افزایی کارکنان این منطقه 
در جهت اس��تفاده بهینه از فرصت های پیش رو، با هدف جلب رضایت گروه های مشتریان، 
تلاش حداکثری صورت پذیرد. گفتنی است در این مراسم خلیل اله مهرابی، معاون بانکداری 
و حمداله جمالی، معاون مهندس��ی و پش��تیبانی و سعید ترابی، مدیر منطقه البرز، قزوین و 

زنجان بانک سینا نیز حضور داشتند.

بانک صادرات ایران رتبه اول پرداخت وام ودیعه 
مسکن فرزند سوم

عصرآزادی/ س�رویس بانک و بیمه: 
بان�ک ص�ادرات ایران در هش�ت ماه 
ابت�دای س�ال ج�اری بی�ش از ۱۲۰۰ 
میلیارد ریال وام قرض الحسنه ودیعه 
مسکن فرزند سوم پرداخت کرد که بر 
اساس آمارهای بانک مرکزی رتبه اول 
را در بی�ن پنج بانک بزرگ کش�ور به 

خود اختصاص داده است.
عص��رآزادی – فروغ پیم��ان ، این بانک با 

هدف کمک به اجرای طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده ها، در هشت ماه ابتدای سال ۱۴۰۲ 
بیش از ۱۲۵۴ میلیارد ریال وام قرض الحسنه ودیعه مسکن فرزند سوم به متقاضیان پرداخت کرد. 
بر اس��اس آمارهای بانک مرکزی، بانک صادرات ای��ران در این مدت رتبه برتر را در پرداخت این 
وام و حمایت از خانواده های فاقد مسکن داشته است. خانواده های فاقد مسکن که فرزند سوم یا 
بیشتر آنها از ابتدای فروردین ۱۳۹۹ به بعد متولد شده اند و تسهیات مسکن از شبکه بانکی کشور 
دریافت نکرده اند، می توانند با مراجعه به شعب بانک صادرات ایران از مزایای این وام بهره مند شوند. 
بانک صادرات ایران در س��ال گذش��ته نیز با پرداخت ۵۱۰ میلیارد ریال وام قرض الحسنه ودیعه 
مس��کن فرزند سوم، از خانواده های متقاضی دارای ش��رایط حمایت کرد و روند پرداخت این وام  

همچنان با تکمیل مدارک متقاضیان در حال انجام است.

مدیرعامل بانک مسکن در دیدار با هیات مدیره شرکت پتروفرهنگ:

از فعالیت دانش بنیان ها در بخش مسکن حمایت می کنیم
عصرآزادی / س�رویس بانک و بیمه: 
دکتر س�یدعباس حسینی مدیرعامل 
بانک مسکن در دیدار با رییس هیات 
مدیره و مدیران ش�رکت پتروفرهنگ 
بزرگترین هلدینگ موسس�ه صندوق 
ذخی�ره فرهنگیان گف�ت: از همکاری 
ب�ا تمامی ش�رکت ها و اف�رادی که از 
فناوری های روز دنیا در حوزه ساخت 
و نوس�ازی مسکن استفاده می کنند و 

به ویژه شرکت های دانش بنیان استقبال می کنیم.
به گزارش پایگاه خبری بانک مس��کن- هیبنا ، دکتر حس��ینی با اش��اره به سیاس��ت های 
اعتباری بانک مسکن و اعطای تسهیات ویژه به شرکت هایی که از فناوری های روز در ساخت 
و س��از مسکن کشور استفاده می کنند، خواستار حضور جدی شرکت های دانش بنیان در این 
عرصه شد. وی با اشاره به حمایت تمام قد از دولت برای رفع دغدغه های مردم گفت: در نظر 
داریم با هدایت تسهیات و نقدینگی در جامعه، نظام مهندسی کشور را تقویت و رسالت خود 

را در صیقل کاری نظام اقتصادی کشور همسو با سیاست های دولت مردمی انجام دهیم.
مدیرعامل بانک مس��کن در ادامه س��خنان خود ضمن معرفی خدمات و محصولات بانک، 

زمینه های همکاری متقابل شرکت پتروفرهنگ و بانک مسکن را تبیین کرد.
وی گفت: این بانک عاوه بر فعالیت در بخش مس��کن و کمک به رونق آن، با اس��تفاده از 
ظرفیت ش��رکت های توانمند زیرمجموعه خود به ارائه خدمات گسترده و متنوعی در تمامی 

زمینه های ارزی، اعتباری، ساخت و ساز، فناوری، بورس و غیره می پردازد.
جواد زارع پور رییس هیات مدیره ش��رکت پتروفرهنگ نی��ز با تقدیر از دیدگاه مدیرعامل 
بانک مسکن به نقش برجسته این بانک در چرخه اقتصاد کشور اشاره و از خدمات این بانک 
به ویژه در تامین مسکن اقشار مختلف جامعه قدردانی کرد. در این نشست مقرر شد پس از 
برگزاری جلس��ات کارشناسی و بررس��ی ابعاد همکاری دو جانبه بانک مسکن و پتروفرهنگ، 

تفاهم نامه همکاری در راستای توافقات به عمل آمده منعقد شود.
ش��رکت پتروفرهنگ در س��ال ۱۳۸۷ به عنوان بازوی اصلی سرمایه گذاری صندوق ذخیره 
فرهنگیان در حوزه نفت، گاز، پتروش��یمی و انرژی تاسیس شده و توانسته است نقش مهمی 

در جلب مشارکت فرهنگیان در فعالیت های اقتصادی و توسعه صنعتی کشور ایفا کند.

عضو هیات عامل بانک ملی ایران:

 نمایشگاه ایران متافو محلی مناسب برای ارائه 
خدمات و ابزارهای مالی بانک است.

عصرآزادی / س�رویس بانک و بیمه: 
عضو هیات عامل و معاون برنامه ریزی 
و تحول بانک ملی ایران با بیان این که 
نمایش�گاه ایران متافو محل و فرصتی 
مناس�ب برای تقویت روابط، توس�عه 
هم�کاری ه�ا ، ارائه خدم�ات مالی و 
معرفی ظرفی�ت ه�ا و توانمندی های 
بانک است، اظهارداشت: برنامه ریزی 

های زیادی به منظورتحکیم تعامل و توس�عه همکاری ها با ش�رکت های حاضر در 
نمایشگاه تهیه و تنظیم شده است.

محمد نجف زاده با حضور در نمایشگاه ایران متافو در گفت و گو با خبرنگار روابط عمومی 
بانک ملی ایران با بیان اینکه شرکت های فولادی و معدنی حاضر در نمایشگاه ظرفیت های 
مناسبی برای گسترش روابط و همکاری های دوجانبه با بانک دارند، افزود: تقویت مناسبات 
و تعامات دوجانبه زمینه ای برای ارتقا و توسعه صنعت فولاد و شرکت های معدنی در کشور 
نیز خواهد بود. وی در ادامه با بیان این که نقش بانک ملی ایران در توسعه صنعت فولاد کشور 
در دوره مدیریتی جدید جدی است، گفت: خوشبختانه در سال جدید همکاری ها و مشارکت 
های موثر و نزدیکی با ش��رکت های فولادی در حوزه ارزی و ریالی برای صادرات محصولات 
و واردات م��واد اولیه به عمل آمده اس��ت.  معاون برنامه ری��زی و تحول بانک ملی ایران ارائه 
خدمات مالی با هدف پیش��برد مگاپروژه های توس��عه  صنعت متالوژی کشور و توانمندسازی 
ش��رکت های داخلی دانش بنیان معدنی را محور کار بانک در نمایش��گاه بین المللی متالوژی 
تهران دانس��ت. وی در ادامه افزود: بانک ملی ایران در موضوع حمایت از طرح های توسعه و 
ایجادی صنعت فولاد کش��ور و شرکت های دانش بنیان این صنعت همکاری نزدیکی خواهد 
داشت. عضو هیات عامل و معاون برنامه ریزی و تحول بانک ملی ایران طی دیدار و نشستی 
مش��ترک با کارآفرینان، صاحبان صنایع و مدیران ش��رکت های حاضر در نمایش��گاه، درباره 
تعام��ل و همکاری ه��ای دو جانبه در ح��وزه تامین مالی طرح های صنعت ف��ولاد و راه های 
گسترش این همکاری ها، گفت وگو کردند. همچنین در این نشست های مشترک زمینه های 

ارتقای سطح همکاری های دو جانبه در خصوص خدمات ارزی و ریالی بررسی شد.
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رکورد ۱۰ ساله ذخیره سازی گاز جابه جا شد
 افزایش ۷۰ درصدی ناوگان حفاری در میدان های مشترک

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از 
شکستن رکورد ۱۰ ساله ذخیره سازی 
گاز در هش�ت ماه امس�ال خب�ر داد و 
گف�ت: حدود 3 میلیارد مترمکعب گاز 
ذخیره شده در مخازن گازی، زمستان 

امسال عملیاتی خواهد شد.
به گزارش ش��انا به نقل از ش��رکت ملی 
نفت ایران، محسن خجسته مهر در ابتدای 
نشس��ت هفتگی هیئت مدیره شرکت ملی 
نف��ت ای��ران، با قدردانی از حضور رئیس جمهوری در مجموع��ه وزارت نفت و تاش های وزیر 
نفت برای فراهم س��ازی شرایط حضور رئیس دولت افزود: حضور رئیس جمهوری برای دومین 
بار در مجموعه وزارت نفت و بازدید ایش��ان از مرکز پالایش و رصد ش��رکت ملی نفت ایران، 
باعث امیدواری و دلگرمی مجموعه صنعت نفت و شرکت ملی نفت ایران و مبین نقش محوری 

صنعت نفت، در رشد اقتصادی کشور است.
وی در ادامه با اش��اره به تشریح موارد مطرح ش��ده در بازدید هفته گذشته رئیس جمهوری 
از وزارت نفت گفت: ذخیره س��ازی حدود ۳ میلیارد مترمکعب گاز در مخازن گازی س��راجه و 
ش��وریجه، به عنوان یکی از مهم ترین اقدام های راهبردی انجام ش��ده در مجموعه شرکت ملی 
نفت ایران، به اطاع رئیس جمهوری رسانده شد که با توجه به دغدغه تأمین گاز در زمستان، 

اهمیت بالایی دارد.
خجس��ته مهر دس��تیابی به این رکورد را نش��انه ای از مدیریت مناسب مصرف در مقایسه با 
گذشته اعام و اظهار امیدواری کرد: با تداوم روند کنونی، بخشی از مشکات مربوط به کمبود 

گاز در زمستان رفع شود.
معاون وزیر نفت همچنین با اش��اره به اینکه هم اکنون ذخیره س��ازی گاز تنها در دو میدان 
س��راجه و ش��وریجه امکان پذیر است، گفت: در نشست نظارت س��تادی وزارت نفت با حضور 
رئیس جمهوری، برنامه ش��رکت ملی نفت ایران برای انجام مطالعات و حفاری در چند میدان 
و موقعیت جدید مطرح و مقرر شد امکان سنجی برای انجام برنامه توسعه ای این میدان ها در 

حوزه ذخیره گازی در آینده ای نزدیک انجام شود.
افزایش تولید نفت و جهش اقتصادی کشور

خجس��ته مهر افزود: در جلس��ه مش��ترک با رئیس جمهوری، همچنین گزارش مبسوطی از 
اقدام ها و موفقیت های ش��رکت ملی نفت ایران در دولت سیزدهم مطرح و بر این نکته تأکید 
شد که تحقق همه برنامه های افزایش تولید نفت و گاز، در مسیر افزایش درآمدزایی کشور و 

رشد اقتصادی بوده است.
وی ادامه داد: بر اس��اس آمار بانک مرکزی، همچنین مرکز آمار ایران، رش��د اقتصادی گروه 
نفت و گاز در سه ماهه اول امسال ۱۹.۵ درصد است که نسبت به دوره های گذشته بالاترین 

رشد را نشان می دهد.
مدیرعامل ش��رکت ملی نفت ایران با تأکید بر اینکه از ابتدای دولت س��یزدهم حدود یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار بش��که به تولید نفت کش��ور اضافه شده اس��ت، یادآور شد: این حجم از 

افزایش تولید، مبین رشد ۶۰ درصدی تولید نفت در این دولت است.
خجس��ته مهر افزود: بخش��ی از این افزایش تولید، از میدان های مش��ترک انجام شده و در 
مجموع اقدام های مطلوبی برای توسعه این میدان ها انجام شده است که از جمله آنها می توان 
به تولیدی کردن ۶۰ حلقه چاه جدید در میدان آزادگان جنوبی و افزایش ۷۰ درصدی ناوگان 

حفاری در میدان های مشترک اشاره کرد.
وی با اش��اره به اینکه اولویت توسعه ای شرکت ملی نفت ایران، در حوزه توسعه میدان های 
مش��ترک نفتی و گازی است، گفت: تشریح عملکرد شرکت ملی نفت ایران در حوزه صادرات 
و وصول مطالبات که به افزایش درآمد کش��ور انجامیده اس��ت، از دیگر مواردی اس��ت که به 

استحضار رئیس جمهوری رسید.
تاکید رئیس جمهوری بر رفع موانع و کوتاه کردن زمان فعالیت های توسعه ای و تولیدی

مع��اون وزیر نفت در ادامه به تأکید رئیس جمهوری دولت س��یزدهم در خصوص لزوم رفع 
موانع از طریق مجاری قانونی اش��اره کرد و گفت: رئیس جمهوری تأکید داش��ت که در مسیر 
چابک سازی فعالیت های انجام شده در شرکت ملی نفت ایران، حداکثر تاش ممکن برای رفع 
موانع موجود، از جمله موارد مربوط به تسهیل سرمایه گذاری در صنایع بالادستی نفت و گاز 

انجام شود.
خجس��ته مهر ادامه داد: یکی دیگر از موارد مورد تأکید رئیس جمهوری، کوتاه س��ازی زمان 
امضای قراردادهای توس��عه ای این ش��رکت بود که با توجه به بحث سرمایه بر و زمان بر بودن 

طرح های توسعه ای و درآمدزایی بالای آنها، اهمیت بیشتری دارد.
وی ب��ا بی��ان اینکه رئیس جمهوری تأکید ویژه ای نیز بر ل��زوم انجام فعالیت ها در چارچوب 
صیانت از محیط زیس��ت داش��ت، گفت: جمع آوری گازهای مش��عل پالایش��گاه های گازی و 
پتروش��یمی ها به همراه گازهای همراه نفت، از جمله موارد مورد تأکید رئیس جمهوری بوده 
اس��ت و ایش��ان با وجود قدردانی از تاش ها در این خصوص اذعان داش��ت که لازم است این 

موارد در اولویت فعالیت های وزارت نفت قرار گیرد.

مذاکرات اوپک پلاس برای تشدید کاهش تولید نفت
اوپک پلاس با وجود این که برگزاری 
دی�دار وزی�ران ای�ن گ�روه ب�ه دلیل 
اختلاف نظر درباره سهمیه تولید میان 
بعضی از تولیدکنندگان، به پنجشنبه 
هفته جاری موکل شد، به دنبال تعمیق 

کاهش تولید است.
به گزارش ایس��نا، تحلیلگ��ران متعددی 
انتظ��ار دارن��د اوپک پاس ب��رای حمایت 
از قیم��ت نفت، کاهش عرضه را در س��ال 

میادی آینده تمدید کرده یا حتی تشدید کند.
ی��ک منبع آگاه در اوپک پاس اظهار کرد: انتظار دارد گزینه ای برای کاهش بیش��تر تولید 
گروهی در نشس��ت روز پنجشنبه مطرح ش��ود. منابع آگاه در اوپک پاس اوایل ماه میادی 

جاری اعام کردند این گروه قرار است کاهش تولید بیشتر را بررسی کند.
اوپک و متحدانش شامل روسیه که به گروه اوپک پاس معروف هستند، روز پنجشنبه دیدار 

آناین خود را ساعت ۱۶ و ۳۰ دقیقه به وقت تهران آغاز خواهند کرد.
این دیدار قرار بود ابتدا در ۲۶ نوامبر )۵ آذر( برگزار ش��ود اما به دلیل اختاف بر سر سطح 
تولید نفت اعضای آفریقایی اوپک، به تاخیر افتاد. با این حال، برخی از منابع از آن زمان گفته 

اند که این گروه به توافق در خصوص این موضوع، نزدیک شده است.
وزارت نفت کویت در پس��تی در شبکه اجتماعی ایکس اعام کرد: این کشور عضو اوپک به 
هر گونه تصمیمی که توس��ط این گروه گرفته می ش��ود، به خصوص تصمیماتی که مربوط به 

سهمیه بازار و تولید نفت است، متعهد خواهد بود.
روز پنجش��نبه ساعت ۱۳ به وقت گرینویچ، نشس��ت کمیته نظارتی مشترک وزیران اوپک 
پاس برگزار می ش��ود. س��پس س��اعت ۱۴ به وقت گرینویچ، دیدار وزیران اوپک پاس آغاز 

خواهد شد.
بر اس��اس گزارش رویترز، عربس��تان سعودی، روسیه و سایر اعضای اوپک پاس در سلسله 
اقدامات که از اواخر س��ال ۲۰۲۲ آغاز ش��د، متعهد شده اند تولید نفت خود را به میزان حدود 
پنج میلیون بشکه در روز کاهش دهند. این رقم شامل کاهش داوطلبانه یک میلیون بشکه در 
روز از س��وی عربستان سعودی و کاهش ۳۰۰ هزار بشکه در روز صادرات نفت توسط روسیه 

است که تا پایان سال ۲۰۲۳ ادامه خواهد داشت.

بر اس�اس اعلام مرکز آم�ار ایران، بخش نفت 
در تابس�تان امسال رش�د ۲۵.۶ درصدی را به 
ثبت رس�اند. این در حالی است که رشد بخش 
نفت در بهار س�ال ۱۴۰۲ نی�ز ۱۹.۸ درصد بود و 
در مجموع ۶ ماه اول س�ال ج�اری، بخش نفت 
۲۲.۷ درصد رش�د داشته که نقشی ۱۶ درصدی 

در تولید ناخالص داخلی ایران دارد.
به گزارش خبرنگار ش��انا، مرکز آمار رشد اقتصادی 
تابستان س��ال ۱۴۰۲ را اعلام کرد. بر اساس آخرین 
نتایج حس��اب های ملی فصلی مرکز آمار ایران، تولید 
ناخالص داخلی به قیمت ثابت سال ۱۳۹۰ در تابستان 
س��ال ۱۴۰۲ به ۲.۱۹ هزار هزار میلیارد ریال با نفت 
و ۱.۸۵ هزار هزار میلیارد ریال بدون احتس��اب نفت 
رسیده است. این در حالی است که این ارقام در مدت 
مشابه سال قبل با نفت ۲.۰۴ هزار هزار میلیارد ریال 
و ب��دون نفت ۱.۷۷ هزار ه��زار میلیارد ریال بوده که 
نشان دهنده رشد اقتصادی ۷.۱ درصدی با نفت و ۴.۲ 

درصدی بدون نفت در تابستان سال ۱۴۰۲ است.
بر اس��اس گ��زارش مرکز آم��ار ایران در تابس��تان 
امس��ال بخش کش��اورزی منفی ۳.۲ درصد، صنایع 
و مع��ادن با نفت ۸.۷ درصد و ای��ن گروه بدون نفت 
منف��ی ۰.۴ درصد و بخش خدمات نی��ز ۷.۵ درصد 
رش��د را نش��ان می دهد.  نکته مهم در این بین رشد 

اقتصادی استخراج نفت و گاز طبیعی است. این گروه 
در تابس��تان رشدی ۲۵.۶ درصدی را به ثبت رسانده 
است و در بین تمامی گروه ها با اختلاف فاحشی رتبه 

اول را دارد.
نقش ۱۶ درصدی افزایش تولید و صادرات نفت در 

رشد اقتصادی ایران
گزارش مرکز آمار همچنین بر س��هم ۱۶ درصدی 
نفت بر رشد اقتصادی تابستان تأکید می کند. این در 
حالی است که تابستان سال ۱۴۰۱ سهم نفت از رشد 

اقتصادی ۱۳ درصد اعلام شده بود.

گزارش مرکز آمار نش��ان می دهد در س��مت اقلام 
هزین��ه نهایی، مص��رف نهایی بخ��ش خصوصی ۷.۹ 
درصد، مص��رف نهایی دولت ۱۶.۶ درصد، تش��کیل 
س��رمایه ۴.۳ درصد، ص��ادرات ۴۶.۹ درصد و واردات 

۲.۵ درصد رشد داشته است.
 همچنین بر اساس این گزارش، رشد ۷.۱ درصدی 
اقتصادی تابس��تان امس��ال، بالاترین رشد اقتصادی 

کشور در تابستان های ۷ سال اخیر به شمار می رود.
براین اس��اس اگرچه رشد اقتصادی در تابستان در 
مقایسه با بهار امسال کاهشی بوده، اما بخش نفت در 

این مدت افزایشی بوده است.
گزارش مرک��ز آمار حکای��ت از آن دارد که بخش 
نفت در بهار امس��ال ۳۲۵ هزار و ۱۸۵ میلیارد ریال 
در تولید ناخالص داخلی س��هم داش��ته که این عدد 
در تابس��تان به ۳۳۹هزار و ۸۳۳ میلیارد ریال رسیده 
اس��ت که نشان دهنده رش��دی ۴.۵ درصدی در این 
بخش است. همچنین رشد اقتصادی بخش نفت نیز 
در ای��ن مدت با افزایش روبه رو بوده اس��ت. در حالی 
که رش��د اقتصادی بخش نف��ت در بهار معادل ۱۹.۸ 
درص��د بود که این رقم در تابس��تان به ۲۵.۶ درصد 
رس��ید. رش��د اقتصادی بخش نفت در تابس��تان در 
 مقایسه با بهار امسال افزایشی ۵.۸ درصدی را به ثبت

 رسانده است.

یکی از پرس�ودترین مس�یرهای تجارت نفت 
روس�یه از زمان اعمال تحریم های غربی بر س�ر 
جنگ اوکراین، به دلیل مس�ائل ارزی، با چالش 

روبرو شده است.
به گزارش ایسنا، دلار آمریکا به مدت چند دهه، ارز 
مورد استفاده در تجارت بین المللی نفت بوده و تاش ها 
برای یافتن ارزهایی جایگزین، درگیر مشکات تبدیل 

ارز و همچنین موانع سیاسی، شده است.
س��ه منبع آگاه به رویترز گفتند: این مشکل زمانی 
بروز کرد که هند در ژوئیه اصرار کرد پول خرید نفت 
روس��یه را به روپیه پرداخ��ت کند. هند از زمان عقب 
نشینی خریداران اروپایی، به بزرگترین مشتری نفت 

روسیه تبدیل شده است.
این مناب��ع آگاه اظهار کردند: تامین کنندگان نفت 
روسیه، به دلیل دستورالعمل غیررسمی بانک مرکزی 
روسیه که روپیه را نمی پذیرد، نمی توانند با روپیه هند 

معامله کنند.
ی��ک منبع بانکی روس��ی گفت: دریاف��ت درآمد به 
ارز غیرقاب��ل تبدیل با ارزش ان��دک در خارج از هند، 
بیه��وده اس��ت. یک منب��ع آگاه دیگر گفت: روس��یه 
فرص��ت محدودی برای خرج ک��ردن روپیه دارد زیرا 

واردات چندانی از هند ندارد.
به گفته ۱۰ مقام و منبع آگاه، اواس��ط ماه اوت، دو 
ش��رکت بزرگ نفتی روسیه تهدید کردند حدود ده ها 
نفتکش که حامل یک میلیون تن نفت به مقصد هند 
بودند را به مقصدهای دیگری بفرستند. در یک راه کار 
موقت��ی برای این اختاف، پ��ول محموله های مذکور 
با اس��تفاده از یوان چین و دلار هنگ کنگ پرداخت 
ش��د تا نهایتا، به یوان و درهم امارات تبدیل شود. اما 
همچنان مش��کل یافتن ارز مناسب جایگزین دلار، به 
قوت خود باقی مانده است و این مشکل روی خریداران 
در آفریق��ا، چین و ترکیه که به خریداران بزرگ نفت 

روسیه تبدیل شده اند، تاثیر گذاشته است.
با این حال، بزرگترین مس��ئله مربوط به هند است 
ک��ه بیش از ۶۰ درص��د از نفت روس��یه را خریداری 
می کند و پس از چین، بزرگترین خریدار نفت دریابرد 

روسیه است.
این مشکات احتمالا تشدید می شود زیرا توجه به 
این معامات افزایش پیدا کرده اس��ت. واش��نگتن در 
هفته های اخیر، تحریم ها را علیه صاحبان نفتکش های 
حامل نفت روسیه که به قیمت بالاتر از ۶۰ دلار سقف 
قیمت تعیین شده توسط گروه هفت فروخته شده اند، 

اعمال کرده است.
حذف دلار آمریکا

از زمان اعم��ال تحریم های غربی علیه روس��یه در 
فوریه سال ۲۰۲۲، مسکو اس��تفاده از دلار و یورو در 
معامات��ش را حذف کرده اس��ت. طبق اظهارات پنج 
معامله گر، کمتر از ۱۰ درصد ۹ میلیون بشکه در روز 

نفت تولید روسیه، به دلار و یورو فروخته می شود.
بانک مرکزی روس��یه به دلیل تحریم ها نمی تواند با 
دلار کار کن��د و در حالی که صادرکنندگان روس��ی 
می توانند از این ارز اس��تفاده کنند، اجتناب از آن این 
مزیت را دارد که نظارت بر تجارت آنها را برای آمریکا 

و سایر دولت های غربی دشوارتر می کند.
با این حال، گزینه های جایگزین، س��طوح بالایی از 

ریسک را برای هر دو طرف معامله به همراه دارند.
به گفته چهار منبع تجاری و بانکی، هند در ماه های 
اول س��ال میادی جاری، ح��دود ۴۰ میلیارد دلار به 
روس��یه و صادرکنندگان دیگر، بدهکار بوده است که 
بدون ارائه جزئیات دقیق، این مبلغ را اکنون به میزان 

قابل توجهی کاهش داده است.
 بانک مرکزی روسیه هم از ارائه جزئیات خودداری 

کرد.

مدیر هماهنگی امور گازرس�انی ش�رکت ملی 
گاز ایران شرایط دریافت قبض رایگان و پاداش 
صرفه جویی را تش�ریح و اع�لام کرد که مصرف 
گاز ۱.3 درصد مش�ترکان پرمصرف نزدیک به 5 

درصد کل مصرف بخش خانگی است.
به گزارش خبرنگار ش��انا، مس��لم رحمان��ی امروز 
)دوش��نبه، ۶ آذرم��اه( در دومی��ن میزگرد تخصصی 
اصحاب رس��انه و مدیران شرکت ملی گاز ایران که در 
محل مؤسس��ه مطالعات بین المللی انرژی برگزار شد، 
گفت: اکنون ۱۲۵۳ ش��هر و بیش از ۳۹ هزار و ۷۰۰ 
روس��تای کش��ور در مجموع با ضریب بهره مندی ۹۴ 

درصد به شبکه گاز کشور متصل است.
وی با اش��اره به بهره مندی حدود ۴۰۰ نیروگاه، ۱۵۲ 
هزار صنعت، ۷۲۴ صنعت بزرگ ش��امل پتروشیمی ها، 
س��یمان، صنایع فل��زی، افزود: از این تع��داد ۲ میلیون 
مشترک بخش عمومی شامل تجاری، اداری و مذهبی، 
۲۵.۷ میلیون مشترک بخش خانگی شامل ۳۰ میلیون 
واحد مسکونی می شوند. مدیر هماهنگی امور گازرسانی 
شرکت ملی گاز ایران با انتقاد از محدودیت های بودجه ای 
این ش��رکت، تصریح کرد: اکنون بیش از ۳ هزار و ۳۰۰ 
پروژه گازرس��انی در حال اجراست که به هزینه کرد ۳۳ 
ه��زار میلیارد تومان نیاز دارد و تاکنون ۱۵ هزار میلیارد 
تومان پیشرفت فیزیکی داشتند. رحمانی گفت: گازرسانی 
به ۲۷ ش��هر و ۳۲۰۰ روس��تا در حال اجراست که ۱۷ 
هزار میلیارد تومان )همت( باقی سرمایه را برای تکمیل 
نی��از دارند که تا ۲۶ همت قابلیت افزایش دارد، بنابراین 
امیدوارم مس��ئله بودجه زودتر حل شود. وی در ادامه با 

بیان اینکه مصرف بخش خانگی طی ۱۰ س��ال اخیر رو 
به افزایش بوده اس��ت هرچند افزایش تعداد مشترکان 
در ای��ن زمینه قابل توجه اس��ت، اظهار ک��رد: هرچند 
درصد مش��ترک پذیری در بخش صنعتی و نیروگاهی 
بیش��تر از بخش خانگی بوده اس��ت اما در نیمه دوم 
هر س��ال، مصرف گاز بخش خانگ��ی در اولویت قرار 
م��ی گیرد، زیرا این موضوع خ��ط قرمز وزارت نفت و 
ش��رکت ملی گاز ایران اس��ت. از س��ویی قراردادهای 
گازرس��انی به صنایع ۸ ماهه اس��ت ب��ه این دلیل که 
آنها توان استفاده از سوخت جایگزین را دارند.   مدیر 
هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران ادامه 
داد: مصرف بخش صنعت پارسال ۵۰ میلیارد مترمکعب 
بود که نس��بت به سال ۱۴۰۰ افزایش یافته است، این 
موضوع شامل بخش سیمان هم می شود. رحمانی در 
ادامه با تأکید بر اینکه تعرفه های گاز امس��ال نس��بت 
ب��ه س��ال ۱۴۰۱ تغییری نک��رده، اما امس��ال فاصله 
پلکان ها ۱۰۰ تایی شده است، افزود: در برخی مناطق 
حدود ۸۰ درصد مش��ترکان چه شهری چه روستایی 
مصارف غیر متع��ارف دارند،  برای مثال در یک منزل 
۷ بخاری همزمان روش��ن اس��ت. وی اعام کرد: ما با 
همه این مشترکان حضوری صحبت کردیم، از شوراها 
و دهیاری ها کمک خواس��تیم تا این مشترکان دیگر 
ش��اهد قبوض گران نباش��ند.  مدی��ر هماهنگی امور 
گازرسانی ش��رکت ملی گاز ایران گفت: طبق مصوبه 
امسال دولت درباره پاداش صرفه جویی، فرصت خوبی 
مهیا شده و اگر مشترکان در بازه زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ 
اسفندماه نسبت به دوره مشابه در سال پیش ۱۰ تا ۳۵ 
درص��د کمتر مصرف کنند، از پ��اداش بیش از ۱۰ برابر 

قیمت متوسط ۳ پله نخست بهره مند می شوند.
رحمانی تأکید کرد: با این تفاسیر مشترکان نه تنها 
هزینه ای پرداخت نخواهند ک��رد، بلکه مبلغی نیز به 
عنوان پاداش صرفه جویی دریافت می کنند و در قبض 
خود مش��اهده خواهند کرد. برای مثال یک مشترک 
در تهران یعنی اگر یک بخاری را که همواره روش��ن 
است ۴ ساعت در روز خاموش کند بی شک شامل این 

پاداش می شود.

اختلافات ارزی به تجارت نفت روسیه ضربه زد کدام مشترکان گاز پاداش صرفه جویی و قبض رایگان می گیرند؟

مدیر برنامه ریزی تلفیقی ش�رکت ملی گاز ایران ضمن تش�ریح 
اهم برنامه های برنامه های در حال اجرای صنعت گاز، اعلام کرد که 

مهم ترین چالش این شرکت محدودیت شدید منابع مالی است.
به گزارش خبرنگار شانا، حس��ینعلی محمدحسینی امروز )دوشنبه، ۶ 
آذرماه( در دومین میزگرد تخصصی اصحاب رسانه و مدیران شرکت ملی 
گاز ای��ران که در محل مؤسس��ه مطالعات بین المللی انرژی برگزار ش��د، 
توضیح داد: شرکت ملی گاز با ظرفیت فرآورش یک میلیارد و ۷۴ میلیون 
مترمکعب گاز و با راه اندازی پالایش��گاه فاز ۱۴ پارس جنوبی، در مجموع 
۲۰ پالایشگاه و با دارا بودن بیش از ۳۹ هزار کیلومتر خط لوله فشار قوی، 
۹۰ ایستگاه تقویت فشار و ۳۳۳ توربوکمپرسور وظیفه تأمین گاز طبیعی 
و انرژی کش��ور را به عهده دارد که توسعه گاز طبیعی میان ۲۷.۵ میلیون 

مشترک در هزار و ۲۵۵ شهر و ۳۹ هزار و ۷۰۰ روستا انجام می شود.
وی افزود: در ابتدای برنامه توسعه ششم خطوط فشار قوی گاز ۳۵ هزار 
کیلومتر بود که اکنون به ۳۹ هزار کیلومتر، ایستگاه تقویت فشار از ۸۰ به 
۹۰ ایستگاه، توربوکمپرسور از ۲۷۶ به ۳۳۳ توربوکمپرسور، خطوط شبکه 
از ۳۱۰ هزار کیلومتر به ۴۴۰ هزار کیلومتر و مصرف کنندگان ش��هری از 

۲۱ میلیون مشترک به ۲۷.۵ میلیون مشترک رسیده است.
مدیر برنامه ریزی تلفیقی ش��رکت ملی گاز ایران ادامه داد: گازرس��انی 
به ش��هرها از هزار و ۸۵ ش��هر به هزار و ۲۵۵ ش��هر، روستاها از ۲۳ هزار 
و ۲۰۶ روس��تا به ۳۹ هزار و ۷۰۰ روس��تا و س��هم گاز در سبد انرژی در 
ابتدای برنامه ششم توسعه ۵۶ درصد بود که اکنون به ۷۴ درصد رسیده 
و بهره مندی خانوارهای ش��هری از گاز طبیعی ۹۸.۵ درصد و خانوارهای 

روستای ۸۵ درصد است.
محمدحس��ینی با بیان اینکه در دولت س��یزدهم هزار و ۱۵۵ کیلومتر 
خط فشار قوی راه اندازی و از چهار ایستگاه تقویت فشار بهره برداری شده 
است، گفت: طی این دو سال شاهد رشد ۳ درصد در گازرسانی به شهرها 
و ۱۵ درصد به روستاها، ۱۱ درصد در شبکه گازی شهری و روستایی، ۷ 
درصد انش��عابات و ۶ درصد در مصرف کنندگان شهری و روستایی بودیم 

که مصرف گاز هم ۲۰ درصد افزایش یافته است.
وی اظهار کرد: ظرفیت پالایش��ی کشور ۴۰ میلیون مترمکعب افزایش 
یافت��ه و تزریق گاز مای��ع )ال پی جی( هم که در ابتدای دولت س��یزدهم 
روزان��ه ۳ میلیون مترمکعب بود، ۵۲ درصد کاهش یافته که از اقدام های  

ارزشمند شرکت ملی گاز ایران است.
مدی��ر برنامه ری��زی تلفیقی ش��رکت مل��ی گاز ای��ران از برنامه ریزی و 
سرمایه گذاری برای پایداری شبکه های شمال شرق و شمال غرب، تعیین 
تکلیف مزایده گازهای مش��عل در پارس جنوبی، برگزاری مزایده در حوزه 
ایجاد ارزش افزوده و گازهای CO۲ در پالایشگاه های خانگیران و بیدبلند 
و آغاز طرح کان هوشمندس��ازی کنتوره��ای گاز که نیازمند ۴ میلیارد 
دلار س��رمایه گذاری است، همچنین نهایی شدن ش��یوه نامه ذخیره سازی 
روزمینی برای متوقف نشدن تولید در بخش های صنعتی عمده خبر داد.

محمدحس��ینی گفت: در س��ال ۱۴۰۰، ۲ ه��زار و ۶۰۰ میلیارد تومان 
حوال��ه صرفه جویی گاز برای ۹۰ نی��روگاه  تجدیدپذیر صادر کرده ایم و با 
س��رمایه گذاری بیش از ۸۰۰ میلیون یورو با ش��رکت توسعه تدبیر انرژی 
ستاد اجرای فرمان امام در طرح افزایش بازده گاز اتان امیدواریم بازده این 
گاز را از ۶۶ درصد در پالایشگاه های پارس جنوبی به ۷۸ درصد برسانیم 
و تعیین تکلیف منابع مالی در پانچ های پالایشگاه های سایت یک و دو نیز 

در حال اجراست.
وی در ادامه از تدوین بسته ۱۰۰ میلیونی کاهش مصرف که سال پیش 

پیرو دستور وزیر نفت در شرکت ملی گاز مصوب شد، خبر داد.
مدیر برنامه ریزی تلفیقی ش��رکت ملی گاز ایران با اشاره به فناوری های 
اولویت محور اظهار کرد: این ش��رکت طبق بند »ه« تبصره ۱۸ همس��و با 
حمایت از شرکت های دانش بنیان معادل ۴۰۰ میلیارد تومان به صندوق 

پژوهش و فناور صنعت نفت تخصیص داده است و برای دیجیتالیزه کردن 
و اقتصاد دیجیتال صنعت گاز در حال مذاکره با مش��اوره خبره هس��تیم 
ت��ا طرح تح��ول دیجیتال در زنجی��ره تولید فرآورش، انتق��ال، توزیع در 

بخش های مختلف را داشته باشیم.
محمدحس��ینی با بیان اینکه تغییر نکردن تعرفه گاز از س��ال ۱۳۹۴ تا 
پیش از دولت س��یزدهم س��بب مصرف زیاد گاز ش��ده بود، تصریح کرد: 
ب��ا اصاح تعرفه گاز در س��ال پیش کاهش قابل توجه��ی در مصرف گاز 
اتفاق افتاد که امسال هم انتظار داریم با اطاع رسانی در کنار این موضوع 

دستاوردهای مطلوبی را به دست آوریم.
برنامه های ش�رکت ملی گاز برای پایداری ش�بکه شمال شرق و 

غرب
وی با بیان اینکه شرکت ملی گاز ایران برای پایداری شبکه حوزه شمال 
شرق حدود ۴۵ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری کرده است، اعام کرد: 
احداث خط لوله ۳۶ اینچ دو راهی دش��تک - زابل سربیشه به طول ۳۰۰ 
کیلومتر که قطعه اول آن به طول ۱۷۰ کیلومتر در حال راه اندازی است، 
خط ۱۶ اینچ صالح آباد - تربت جام با س��رمایه گذاری ۶۰۰ میلیارد تومان 
که پیمان آن واگذار شده است، ایستگاه تقویت فشار آرادان، توسعه میدان 
ذخیره سازی شوریجه بی که ظرفیت ذخیره سازی کشور را از ۲ میلیارد و 
۲۵۰ میلیون مترمکعب به ۴.۵ میلیارد متر مکعب افزایش می دهد که به 
شرکت مپنا واگذار شده است، از مجموعه اقدام های شرکت ملی گاز برای 

پایداری  شبکه گاز در شمال شرق است.
مدیر برنامه ریزی تلفیقی ش��رکت ملی گاز ایران افزود: در شمال غرب 
نیز اح��داث خط ۳۰ اینچ چلوند - اردیبل به طول ۵۵ کیلومتر، ۴ قطعه 
خط نهم از مس��یر اهواز به کوهدش��ت به طول ۴۰۰ کیلومتر، ایس��تگاه 
تقویت فش��ار اهواز و امتداد خط نهم از میاندوآب به تبریز به طول ۱۶۰ 
کیلومتر که در مجموع حدود ۲۸ هزار میلیارد تومان در پایداری ش��مال 

غرب کشور سرمایه گذاری شده است.
محمدحس��ینی در پایان با بی��ان اینکه یک��ی از مهم ترین چالش های 
ش��رکت ملی گاز محدودیت ش��دید منابع مالی است، تأکید کرد: شرکت 
ملی گاز ایران با این حجم عظیم دارایی  یکی از بزرگ ترین ش��رکت ها و 
هلدینگ های اقتصادی کش��ور به شمار می رود که نگهداری و توسعه این 

تأسیسات نیازمند حجم سرمایه گذاری بسیار زیاد است.

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز مطرح کرد
رونمایی از اهم برنامه های در حال اجرای صنعت گاز

مهم ترین چالش، محدودیت شدید منابع مالی است

نقش ۱6 درصدی افزایش تولید و صادرات نفت در رشد اقتصادی ایران
 ثبت رشد اقتصادی ۲5.6 درصدی بخش نفت در تابستان 14۰۲
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درحالی دولت در لایح�ه بودجه ۱۴۰۳ میزان 
افزای�ش حقوق کارمن�دان دول�ت را ۱۸درصد 
پیش�نهاد کرده اس�ت که پیش بینی می ش�ود 
دس�تمزد س�ال آینده کارگ�ران هم ب�ا اندکی 
تفاوت در همین محدوده تعیین شود، موضوعی 

که نمایندگان کارگران با آن مخالفند.
ب��ه گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تس��نیم، 
هرساله هنگام تعیین دستمزد کارگران میزان افزایش 
حق��وق کارمندان م��لاک کار قرار می گی��رد که این 
مسئله سال ها مورد انتقاد جامعه کارگری بوده است ، 
چرا که کارگران معتقدند میزان مزایایی که کارمندان 

دریافت می کنند قابل مقایسه با کارگران نیست.
حداقل دستمزد امسال کارمندان به هفت میلیون 
و ۹۰۰ هزار تومان رس��ید, حق��وق کارمندان دولت 
س��ال آینده مطابق بودجه ۱۸درصد افزایش می یابد، 
یعن��ی حداقل حقوق آنها ب��ه ۹ میلیون و ۳۲۲ هزار 
تومان می رس��د. این اع��داد برای حق��وق کارمندان 
دولت در شرایطی است که جامعه کارگری نیز نگران 
دریافتی های خود در سال آینده شده اند؛ چراکه بخش 
وسیعی از کارگران در شرکت های دولتی و شبه دولتی 
مشغول هس��تند و این موضوع به طور معمول حقوق 
کارگران را ه��م تحت تأثیر قرار می دهد، اما در حالی 
دولت عدد ۱۸ درصد را برای افزایش حقوق کارمندان 
انتخاب کرده اس��ت که آخرین گزارش رسمی دولت، 
تورم ۴۴,۹درصدی را در اقتصاد کشور نشان می دهد؛ 
این یعنی عدد انتخابی برای افزایش حقوق، ش��کاف 

حدود ۲۷درصدی با تورم دارد.

به گزارش تس��نیم؛ بس��یاری از فع��الان کارگری 
اعتق��اد دارن��د که مقایس��ه دس��تمزد کارگ��ران با 
کارمندان موضوعیت ن��دارد, چرا که حقوق کارگران 
باید به استناد ماده ۴۱ قانون کار با توجه به نرخ تورم 
و س��بد معیشت تعیین شود. مسئله مهمی که وجود 
دارد, بهان��ه دولت ها برای افزای��ش حقوق و افزایش 
نرخ تورم اس��ت، در حالی که دس��تمزد سال گذشته 
کارگران ثابت کرد که افزایش حقوق ربطی به افزایش 

نرخ تورم ندارد.

دولت سال گذشته با استدلال اینکه تورم را کنترل 
کند, ب��ا وجود میزان تورم ب��الای ۴۰ درصد, حقوق 
کارمن��دان را تنه��ا ۲۰ درصد افزای��ش داد. با وجود 
اینکه مقایسه دس��تمزد کارگران و کارمندان اشتباه 
اس��ت اما دولتی ها با بیان اینکه بای��د عدالت مزدی 
اجرا ش��ود, حقوق کارگران را با فاصله بسیار با سبد 
معیش��ت خانوار کارگر تنها ۲۷ درصد افزایش دادند 
و این مس��ئله باعث کوچک تر ش��دن س��بد معیشت 

کارگران شد.

چن��د روز گذش��ته نیز لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۳ 
از س��وی دولت به مجلس ش��ورای اسلامی داده شد. 
به گفتۀ کارشناس��ان امسال نیز دولت با بستن بودجۀ 
انقباض��ی و تأکید بر پایین نگه داش��تن دس��تمزدها 

به دنبال کاهش و کنترل تورم است.
به گ��زارش تس��نیم، فریز مزدی س��ال گذش��ته 
به صورت آش��کار تأثی��رات منفی خ��ود را بر زندگی 
کارگران گذاش��ته است. در ش��رایطی که ثابت شده 
اس��ت که فریز مزدی نمی تواند به کاهش تورم کمک 
کن��د, اما جای س��ؤال دارد ک��ه چرا اص��رار بر فریز 
مزدی دارند. امس��ال نیز دولت به روال سال گذشته، 
دس��تمزد کارمندان را در بودجۀ سال ۱۴۰۳ پایین تر 
از نرخ تورم تعیین کرده اس��ت، افزایش ۱۸درصدی 
دستمزد کارمندان نشان می دهد که این رقم حتی از 
۲۰ درصد سال گذش��ته هم پایین تر است، از طرفی 
امسال سقف معافیت مالیاتی تغییر نکرده و همچون 
س��ال قبل، درآمد ماهانه ۱۰میلیون تومان مش��مول 
مالیات ۱۰درصدی دانس��ته ش��ده اس��ت که با این 
اوصاف احتمالاً امس��ال حداقل بگیران هم از پرداخت 

مالیات معاف نخواهند شد.
محاس��به مالیات حق��وق ۱۴۰۲ کارمندان دولت، 
بدون تغییر عیناً در لایحه بودجه س��ال آینده تکرار 
شده است تا سقف معافیت مالیاتی همان ۱۰میلیون 
تومان باقی بماند، این مس��ئله موجب بروز انتقاداتی 
شده است؛ هر سال سقف معافیت مالیاتی با توجه به 
نرخ تورم و افزایش دس��تمزدها افزایش می یافت اما 

این سقف برای سال آینده بلاتغییر مانده است.

آیین  نامه نحوه تشکیل و فعالیت دفاتر مشاوره فنی طبقه بندی 
مشاغل کارگری مورد بازنگری قرار می گیرد.

به گزارش ایسنا، طرح طبقه بندی مشاغل با هدف برخورداری کارکنان 
و کارگ��ران مش��مول قانون کار از مزایای گروه، س��نوات و مزد با رعایت 
شرایط احراز شغلی پیش بینی شده و در کارگاه های بالای ۵۰ نفر کارکن 
لازم الاجراس��ت. این طرح در کارگاه هایی به اج��را در می آید که به حد 
نص��اب ۵۰ نفر کارگر و نیروی کار یا بیش از آن می رس��ند و کارفرمایان 
مکلفن��د برابر ماده ۴۸ قان��ون کار، نیروهای کار خود را مش��مول طبقه 

بندی قرار بدهند.
کلیه کارگاه های مشمول قانون کار با ماهیت  دولتی، خصوصی و تعاونی 
در قالب انجام کارهای خدماتی،عمرانی، آموزشی و شرکت های پیمانکاری 
حقیقی یا حقوقی با هر تعداد پرس��نل و هر نوع فعالیتی مشمول اجرای 
طرح طبقه بندی مشاغل هستند. همچنین کارگران با قراردادهای موقت 

در هر شرکتی حتی پیمانکاری مشمول این طرح قرار می گیرند.
در صورتی که در کارگاهی از طرح طبقه بندی مش��اغل عدول ش��ود یا 
انحراف��ی صورت گیرد، کارگر باید این موض��وع را در وهله اول به اطاع 
اعضای کمیته طبقه بندی مش��اغل که نمایندگان خود نیز در آن حضور 
دارند برس��اند. این کمیته موظف اس��ت نس��بت به اس��تماع اظهارات و 
ش��کایات کارگران از انحراف از طبقه بندی مش��اغل ک��ه به تایید وزارت 
کار رس��یده اس��ت اقدام کند و در صورتی که به هر دلیل یا به هر نحوی 
پاسخگوی مشکات کارگران نباشد و رسیدگی نکند، موضوع در گام بعد 

باید به هیات های حل اختاف انعکاس داده شود.
با بازنگری آیین  نامه نحوه تش��کیل و فعالیت دفاتر مشاوره فنی طبقه 
 بندی مش��اغل کارگری،زمینه تحقق اهداف و برنامه  های تحولی وزارت 
کار،سهولت در نحوه اخذ مجوز، شفاف  سازی فرآیندهای نظارتی، ارتقای 

شایس��تگی  ها و صاحیت حرفه  ای مجریان و اس��تفاده از تمام ظرفیت  
های علمی و کارشناسی موجود در سطح جامعه فراهم می شود.در همین 
راس��تا احمد غریوی � مدیرکل روابط کار و جبران خدمت وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی به تازگی از بازنگری آیین  نامه نحوه تشکیل و فعالیت 
دفاتر مشاوره فنی طبقه  بندی مشاغل کارگری خبر داده و گفته است: به 
موجب تبصره ۲ ماده ۴۹ قانون کار،صاحیت مؤسس��ات و افرادی که به 
تهیه طرح  های طبقه  بندی مشاغل در کارگاه  ها می  پردازند باید به تأیید 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برس��د.بر همین اساس با هدف تسریع 
در اجرای مواد ۴۸ و ۴۹ قانون کار و پس از اخذ نظر و پیشنهادات کانون 
 های عالی کارگری و کارفرمایی، مدیران کل اجرایی و سایر کارشناسان و 
صاحب  نظران، آیین  نامه نحوه تشکیل و فعالیت دفاتر مشاوره فنی طبقه 
 بندی مشاغل کارگری مصوب سال ۱۳۸۹ شورای عالی کار مورد بازنگری 

قرار گرفت. به گفته وی با بازنگری آیین  نامه مذکور، زمینه تحقق اهداف 
و برنامه  های تحولی وزارت کار، سهولت در نحوه اخذ مجوز، رفع انحصار 
در حوزه مجریان طرح  های طبقه  بندی مشاغل، شفاف  سازی فرآیندهای 
نظارتی، ارتقای شایس��تگی  ها و صاحیت حرفه  ای مجریان و استفاده از 
تم��ام ظرفیت  های علمی و کارشناس��ی موجود در س��طح جامعه فراهم 
می شود. دفاتر مشاوره فنی در واقع موسساتی هستند که صرفا به منظور 
انجام امور طبقه بندی مش��اغل کارگاه ها و اخذ مجوز از  وزارت کار توسط 

یک یا چند کارشناس طبقه بندی مشاغل فعالیت   می کنند.
به موجب آیین نامه مذکور، صدور مجوز تاس��یس و تشکیل دفاتر برای 
افراد حقیقی مس��تلزم آن اس��ت که صاحیت فنی و تخصصی آنها برای 
انجام امور طراحی طبقه بندی مش��اغل براس��اس مف��اد این آیین نامه به 
عنوان کارش��ناس طبقه بندی مش��اغل مورد تائید ق��رار گیرد و در مورد 
موسس��ات، صدور مجوز تاس��یس دفتر مس��تلزم معرفی کارش��ناس یا 

کارشناسان طبقه بندی مشاغل خواهد بود.
همچنین تشکات کارگری و کارفرمایی )کانون عالی کارفرمایی، کانون 
عالی ش��وراهای اس��امی کار، کانون  عالی انجمن های صنفی کارگری و 
مجم��ع عالی نمایندگان کارگ��ران( نیز می توانند ب��ا رعایت ضوابط این 

آیین نامه نسبت به اخذ مجوز دفتر مشاوره فنی اقدام کنند.
طبق قانون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف اس��ت نس��بت به 
الزام واحدهای مشمول طرح طبقه بندی مشاغل اقدام کند و کارفرمایان 
ملزم  هس��تند در راستای ایجاد عدالت مزدی برای کارهای هم ارزش که 

در شرایط مساوی انجام می شود،اقدام کنند.
به گزارش ایس��نا، آیین نامه نحوه تش��کیل و فعالیت دفاتر مشاوره فنی 
طبقه  بندی مشاغل کارگری پس از طی مراحل قانونی آبان ماه امسال در 

سیصدوبیستمین نشست شورای عالی کار به تصویب رسید.

بازنگری در آیین نامه فعالیت دفاتر مشاوره طبقه بندی مشاغل

مدیر اداره ش�یلات چابهار گفت: لایروبی اس�کله صیادی هفت 
تیر ش�هر چابهار پس از س�الها با همت دولت سیزدهم آغاز شده 
و این کار مهم و ارزش�مند موجب رونق صید و صیادی برای چهار 

هزار نفر و افزایش اشتغال و تولید می شود.
ج��ال پ��رورش در گفت وگو ب��ا خبرنگار ایس��نا اظهار ک��رد: لایروبی 
قدیمی ترین اس��کله صیادی، آرزوی چندین ساله صیادان چابهاری بود، 

که پس از گذشت سال های طولانی محقق شد.
وی بی��ان کرد: انباش��ت گِل و لای و عمق کم آب در محدوه اس��کله 
ش��هدای هفت تیر، صیادان را دچار دردس��رهای زی��ادی کرده بود که با 
لایروبی اس��کله، عملیات پهلوگیری و تخیله ماهی های صید شده به طور 

همزمان از یک فروند به پنج فروند افزایش می یابد.
مدی��ر اداره ش��یات چابهار گفت: از آنجایی ک��ه بندرچابهار یک بندر 
اقیانوس��ی است، حوضچه اسکله هفت تیر، یک لنگرگاهی امن برای تردد 
و پهلوگیری کشتی های صیادی محسوب می شود که در فصولی که دریا 
مواج و توفانی است لنج های صیادی  برای مدت طولانی  می توانند در این 

لنگرگاه بمانند و از آسیب در امان باشند.
وی ادامه داد: اس��کله هفت تیر جزو قدیمی ترین اس��کله های صیادی 

جنوب سیس��تان و بلوچستان است و از زمانی که به بهره برداری رسیده 
تاکنون لایروبی نش��ده بود ک��ه باعث به گِل نشس��تن لنج های صیادی 

می شد و گاهاً خسارت های زیادی را به صیادان وارد می کرد.
پرورش با اشاره به این که بندر صیادی شهدای هفت تیر شهرچابهار در 
س��ال ۱۳۶۰ به بهره برداری رس��یده که دارای بیش از ۷۰۰ فروند شناور 

قایق و حدود ۸۰ فروند ش��ناور لنج است، افزود: چهار هزار نفر صیاد نیز 
مستقیم و غیر مستقیم در این اسکله مشغول به فعالیت هستند.

وی ادامه داد: در اسکله شهدای هفتم تیر در سال بین ۶ تا ۷ هزار تن 
ماهی صنعتی صید ش��ده از آب های  دور، تخیله می شود که نقش بسیار 
زیادی در معیش��ت مردم ساحل نشین چابهار و تکمیل زنجیره تولیدِ تن 

ماهیان کشور دارد.
مدیر اداره شیات چابهار گفت: پس از پایان لایروبی اسکله هفت تیر، 
کار لایروبی، ساخت موج شکن و ایجاد دستک رسوبگیر در اسکله رمین 

نیز آغاز می شود، که در جای خود این اقدامات کم سابقه است.
وی بیان کرد: به منظور حفظ ایمنی آب راه ها و جلوگیری از آسیب های 
دریایی به جامعه صیادی، با بودجه ای که س��ازمان بنادر برای لایروبی در 
نظر گرف��ت، کار لایروبی ۱۳۰ هزار مترمکعب گل و لای در کانال اصلی 
دسترسی لنج ها شروع شد و با این حجم کار، عمق آب به منفی چهار در 

پای اسکله خواهد رسید.
وی اظهار کرد: با اتمام لایروبی، شناورهای صیادی در مقابل جزر و مد 
دریا ایمن می ش��وند و هم چنین در هنگام پائین آمدن آب دیگر شناورها 

به گِل نخواهند نشست.

اشتغال 4۰۰۰ نفری با لایروبی اسکله صیادی چابهار

افزایش حقوق کارگران در ۱۴۰3 به اندازه کارمندان؟

شروع چالش های مزدی کارگران در ماه های پایانی سال۱2 هزار واحد تولیدی مشمول معافیت بیمه ای شدند

آخری�ن گزارش طرح کارورزی حاکی از این اس�ت که تا 
کنون ۱۶۰هزار و ۷4۶ داوطلب در این طرح ش�رکت کرده 

اند.
ب��ه گ��زارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تس��نیم طرح کارانه 
اش��تغال )کاج( در دول��ت قبل به اجرا درآمد  ب��ه عنوان یکی از 
طرح های اش��تغالزای دولت ذیل برنامه اشتغال فراگیر دنبال شد. 
این طرح س��ه طرح  »کارورزی ویژه فارغ التحصیان دانشگاهی 
بیکار«، »مهارت آموزی در محیط کار واقعی« و »مشوق بیمه ای 
کارفرمایی« را شامل می شود. بر اساس طرح کارورزی، افراد فارغ 
التحصیل دانش��گاهی پس از ثبت نام در س��امانه کارورزی و احراز صاحیت، از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی به واحدهای تولیدی و اقتصادی برای طی دوره کارورزی معرفی می ش��وند تا در دوره ۴ تا ۶ ماهه 
با یک سوم حداقل دستمزد در یک بنگاه اقتصادی مشغول به کار شوند. اما دولت برای ترغیب کارفرمایان به 

جذب این افراد پس از اتمام دوره کارورزی مشوق بیمه ای برای کارفرمایان در نظر گرفته است. 
آخرین آمارها از اجرای طرح کارورزی بیانگر این اس��ت که تا کنون ۶۸هزار و ۵۷۹قرارداد در راس��تای این 
طرح منعقد شده است و همچنین ۱۶۰هزار و۷۴۶داوطلب متقاضی اجرای این طرح هستند و از سوی دیگر 
۲۲هزار و۱۰۲واحد پذیرنده در این طرح ش��رکت کرده اند و ۱۲هزار و ۲۹۷ واحد مش��مول معافیت بیمه ای 

شده اند.
"طرح کارورزی" یکی از برنامه های مهم دولت در راس��تای رونق تولید و ایجاد اش��تغال برای جوانان جویای 
کار به ویژه فارغ التحصیان است و تسهیل در جذب و بکارگیری جوانان در بنگاهها و ایجاد انگیزه کارآفرینی 
و کس��ب و کار در دانش آموختگان برای ورود به بازار کار از مهمترین اهداف اجرای این طرح به ش��مار می 

رود.
وزارت کار با اجرای طرح کارورزی، زمینه آش��نایی کارورزان با محیط کار از طریق دوره های آموزش��ی و 

تامین نیروی کار مورد نیاز کارفرمایان بنگاههای اقتصادی را فراهم کرده است.

پیشنهاد افزایش ۱۸درصدی حقوق کارمندان در بودجه 
۱4۰3 باع�ث نگران�ی کارگران در ماه های پایانی س�ال و 

بحث افزایش مزد شده است.
به گزارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تس��نیم،دولت در لایحه 
پیشنهادی بودجه ۱۴۰۳ میزان افزایش حقوق کارمندان را ۱۸درصد 
اعام کرده اس��ت. این در حالی است که مراجع رسمی نرخ تورم را 
بیش��تر از ۴۰درصد اعام می کنند.هرساله هنگام تعیین دستمزد 
کارگران میزان افزایش حقوق کارمن��دان ماک کار قرار می گیرد 
که این مسئله سال ها مورد انتقاد جامعه کارگری بوده است ، چرا که 

کارگران معتقدند میزان مزایایی که کارمندان دریافت می کنند قابل مقایسه با کارگران نیست.
 *شروع چالش بزرگ برای کارگران  

محسن باقری, نماینده کارگران در شورای عالی کار در گفت وگویی گفته است: پیشنهاد افزایش ۲۰درصدی 
دستمزد در بودجه ۱۴۰۳نشان می دهد که دولت بر رویه ی سابق خود پافشاری دارد.

وی ادامه داد:احتمالاً مانند سال گذشته درصد افزایش حقوق کارمندان روی تعیین حداقل حقوق کارگران  
نیز تاثیرگذار باشد و این شروع چالش بسیار بزرگ برای کارگران است.

وی افزود: سال گذشته نیز دولت روی همین دستمزد مصوب در قانون بودجه برای حداقل حقوق کارگران 
چانه زنی کرد و ما را مجبور کرد آن دستمزد تحمیلی را امضا کنیم.

*مجلس میزان افزایش حقوق پیشنهادی دولت را نمی پذیرد
از سوی دیگر کمال حسین پور ؛نماینده مردم پیرانشهر و سردشت و عضو کمیسیون عمران مجلس با انتقاد از 
نرخ پیشنهادی دولت در زمینه افزایش حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان )۱۸و ۲۰درصد( در توئیتر خود نوشت: 
 افزایش حقوق سالانه کارکنان شاغل دستگاه های اجرایی، بازنشستگان، موظفین و مستمری بگیران باید متناسب با 
نرخ تورم سالانه باشد. به عنوان عضو کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۳به دولت تذکر می دهم شکاف میان نرخ تورم و 

میزان افزایش حقوق، مردم را فقیرتر می کند. مجلس هرگز این موضوع را نخواهد پذیرفت.

عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین)ع( در گفت وگو با ایسنا:

مدیران ضعیف، عامل ورشکستگی صندوق های بازنشستگی 
عض�و هیئت علم�ی دانش�گاه امام 
حس�ین )ع( گفت: مدیریت منابع در 
صندوق ه�ای بازنشس�تگی به صورت 
اثربخش صورت نگرفته تا سرمایه های 
انباشت شده از کس�ورات شاغلین را 
تبدیل به مس�تمری کند، باید اذعان 
کرد که تردیدهای فراوانی در خصوص 
شایستگی برخی از مدیرهای انتخابی 

این صندوق وجود دارد.
بهرام عرفانی راد، عضو هیئت علمی دانش��گاه امام حس��ین )ع( در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینک��ه بحران صندوق بازنشس��تگی بحرانی فراگیر در جهان اس��ت، گف��ت: وضعیت بحرانی 
صندوق بازنشستگی تنها محدود به ایران نیست، همه کشورهای که با نظام تأمین اجتماعی 
س��روکار دارند و حتی کشورهای اس��کاندیناوی که به دولت های رفاه معروف هستند، با این 
چالش مواجه اند. عضو هیئت  علمی دانشگاه امام حسین )ع( با اشاره به روند کاهشی ضریب 
تکل��ف در صندوق های اجتماعی بیان کرد: زمانی ک��ه نظام های تأمین اجتماعی پایه گذاری 
ش��د، بار تکلف یک به ۱۲ بود، این بدین معنی اس��ت که یک نفر مس��تمری بگیر و ۱۲ نفر 
ش��اغل وجود داش��ت، این تناس��ب به  مرور زمان تغییر کرد و در حال حاضر این ضریب یک 
به س��ه رسیده و به دلیل رقم بالای پرداختی نس��بت به کسورات، صندوق های بازنشستگی 
با زیان مواجه ش��دند. وی با اش��اره به هدف راه اندازی صندوق های بازنشستگی بیان کرد: در 
زمان پایه گذاری صندوق های بازنشس��تگی مقرر شده بود که کسورات شاغان در صندوق ها 
انباش��ت و در کارهای مولد و تجاری س��رمایه گذاری شود و از محل این سرمایه گذاری منابع 
موردنیاز برای پرداخت مس��تمری بازنشس��تگان تأمین شود؛ اما به دلایلی این صندوق ها در 

انجام تعهدات خود با مشکل مواجه شدند.
*ضعف مدیریت مشهود است

عرفانی راد با اش��اره به ضعف مدیریت صندوق های بازنشس��تگی اظهار کرد: مدیریت منابع 
در صندوق های بازنشس��تگی به صورت اثربخش صورت نگرفته تا س��رمایه های انباشت شده 
از کس��ورات ش��اغلین را تبدیل به مس��تمری کند، باید اذعان کرد که تردیدهای فراوانی در 
خصوص شایستگی برخی از مدیرهای انتخابی این صندوق وجود داشته و حاشیه های مربوط 
به فیش های نجومی نیز انتقادات فراوانی را به دنبال داش��ته است. عرفانی راد بیان کرد: عاوه بر 
ضعف مدیریت، با افزایش امید به زندگی تعداد سال هایی که یک فرد مستمری دریافت می کند، 
بیشتر شده و حتی مطابق قانون در صورت فوت فرد مستمری بگیر، روند پرداخت حقوق در یک 
بازه زمانی مش��خص به وراث ادامه خواهد داش��ت. عضو هیئت  علمی دانشگاه امام حسین )ع( با 
اشاره به کاهش نرخ زاد ولد در کشور بیان کرد: کاهش میزان فرزندآوری باعث کاهش تعداد افراد 
جوان و جویایی کارشده و حتی به گفته کارشناسان در سال های آینده کشور با کمبود نیروی کار 
نیز مواجه خواهد شد. در این شرایط تعداد مستمری بگیران از تعداد کسانی که حق بیمه پرداخت 

می کنند، بیشتر می شود و صندوق را با ناترازی مواجه خواهد کرد.
*روزهای بد صندوق های بازنشستگی

عرفانی راد با اشاره به وضعیت صندوق های دولتی و خصوصی بیان کرد: صندوق بازنشستگی 
بانک مرکزی، صندوق بازنشستگی وظیفه، ازکارافتادگی و پس انداز کارکنان بانک ها، صندوق 
بازنشس��تگی کارکنان شهرداری تهران، صندوق بازنشس��تگی کارکنان صداوسیما، صندوق 
بازنشستگی شرکت نفت، ۵ صندوق بخش خصوصی کشور است که شرایط بهتری نسبت به 
صندوق های دولتی مانند تأمین اجتماعی و صندوق بازنشس��تگیِ کشوری و خدمات درمانی 
دارد؛ اما نکته نگران کننده پوش��ش صندوق های گسترده تر دولتی است، به طوری که بیش از 
۷۰ درصد بیمه شدگان تحت پوشش صندوق های دولتی هستند که بدون کمک های دولتی 
ام��کان پرداخت مطالب��ات را ندارند. وی ادامه داد: بحث ادغ��ام برخی از صندوق های بخش 
خصوص��ی مانند وزارت نفت ب��ا صندوق های دولتی برای تأمین مناب��ع و کاهش تراز منفی 
مطرح شده؛ اما باتوجه به بحران موجود این طرح نیز مانند یک مُسکن کوتاه مدت عمل خواهد 
کرد. عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین )ع( با اشاره به اینکه استقراض دولت ها از صندوق 
بازنشستگی باعث رکود فعالیت های اقتصادی این صندوق ها شده است، بیان کرد: همان طور 
که ذکرش��ده منابع مالی صندوق ه��ا باید صرف طرح های تولیدی و مول��د به منظور افزایش 
درآمدها ش��ود؛ اما در س��ال های گذش��ته دولت ها برای تأمین هزینه های خود از منابع مالی 
صندوق های بازنشستگی استقراض می کند، انباشت مطالبات صندوق از دولت باعث شده که 

طرح های افزایش تولید و توسعه سرمایه گذاری با توقف مواجه شود.
*رد دیون با واحدهای زیان ده

عرفان��ی راد بیان کرد: با ش��روع خصوصی س��ازی دولت ه��ا برای پرداخ��ت بدهی خود به 
صندوق های بازنشس��تگی از روش تهاتر دارایی استفاده کردند. معمولاً دولت ها واحدهای کم 
سودده و یا زیان ده را برای واگذاری انتخاب می کند، این نحوه تهاتر را می توان به انتقال بحران 
از دوش دولت به س��ازمان تأمین اجتماعی تعبیر کرد. در این وضعیت صندوق بازنشس��تگی 
عاوه بر مشکات مربوط به دریافت بدهی خود باید هزینه های جاری این بنگاه های زیان ده 
را نیز پرداخت کنند. عضو هیئت علمی دانش��گاه امام حس��ین )ع( با بیان اینکه با تش��دید 
تحریم های ظالمانه و یک جانبه آمریکا میزان درآمدهای نفتی و جذب سرمایه گذاری خارجی 
در کش��ور به ش��دت کاهش یافت، اظهار کرد: تداوم تحریم های بین المللی اقتصاد کش��ور را 
کوچک کرد، یکی از مهم ترین آثار منفی این وضعیت ناتوانی در سرمایه گذاری است. به طور 
مثال با واگذاری ۱۰ درصد س��هام شس��تا حدود ۱۳ هزار میلیارد تومان سرمایه تشکیل شد، 
حال این س��ؤال مطرح می شود که باتوجه به ش��رایط اقتصادی آیا بنگاهی توانایی جذب این 
سرمایه را دارد؟ وی افزود: شرکت های زیرمجموعه شستا در این شرایط و به دلیل تحریم های 

بین المللی مشکات فراوانی را برای فعالیت اقتصادی در داخل و خارج از کشور دارند.
*افزایش سن بازنشستگی راهبردی کوتاه مدت

عرفانی راد با بیان اینکه تجربه افزایش سن بازنشستگی در کشورهای دیگر نیز وجود داشته 
اس��ت، ادامه داد: این طرح در کوتاه مدت فرصت تنفس ایجاد می کند و اما در بلند با افزایش 
هزینه و حقوق مستمری اثرگذاری آن را کم رنگ خواهند کرد. دولت سناریوهای متعددی از 
محاسبه مستمری بر اساس پرداختی ۵ سال آخر بیمه گذار و ادغام صندوق های بازنشستگی 
را بررسی کرد که راهکار اول به دلیل نوسانات و احتمال کاهش قدرت خرید رد شد و راهکار 

دوم نیز به دلیل بزرگ بودن ابعاد مشکات چندان مورد توجه قرار نگرفت.

کارفرمایان برتر استان کرمانشاه تجلیل شدند
آیی�ن تجلی�ل از کارفرمای�ان برتر 
استان کرمانشاه روز دوشنبه با حضور 
نائب رییس مجلس ش�ورای اس�لامی 

برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، عبدالرضا مصری 
در ای��ن همایش با بیان اینکه در اصل دوم 
قانون اساسی و در کنار پنج اصل اعتقادی، 
موضوع حفظ کرامت انسانها قرار داده شده 
اس��ت، اظهار کرد : انسانها در زمان پیری 

بیش از دوران جوانی به کرامت نیاز دارند چرا که بزرگ خانواده هستند و این بزرگی هزینه 
دارد و امروز نظام بیمه ای کشور می تواند به افزایش کرامت انسانی در جامعه کمک کند.

 وی ب��ا اش��اره به اینکه نظام تامی��ن اجتماعی، کرامت بخش و آرامش بخش اس��ت و در 
عین حال رکن اصلی تامین اجتماعی، کارفرمایان هس��تند افزود: کارفرمایان با تامین معاش 
و زندگی کارگران، س��الانه مبالغ زیادی را به دولت کمک می کنند اما متاس��فانه متناسب با 
خدماتی که ارائه می دهند، حرمت آنها حفظ نمی ش��ود و لذا همه دستگاه های اجرایی باید 
حرمت کارفرمایان را بگیرند. نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسامی گفت: تامین 
اجتماعی در قانون گذاری بسیار ضعیف عمل کرده در حالیکه می توان برای چالش های این 

سازمان قوانین جدیدی تصویب کرد تا میزان ضررهای آن کاهش یابد.
استان کرمانشاه ۲۰ هزار کارفرما دارد

مدیرکل تامین اجتماعی استان کرمانشاه هم در ابتدای این همایش با بیان اینکه ۲۶۴ هزار 
بیمه شده اصلی و ۸۴ هزار مستمری بگیر در استان داریم گفت: ۲۰ هزار و ۸۰۰ کارفرما در 
استان کرمانشاه حق بیمه افراد تحت پوشش خود را پرداخت می کنند و براساس ۱۱ شاخص 
تعریف شده مانند پرداخت حق بیمه و دستمزد واقعی امروز از ۶ تن از آنها تجلیل می شود. 
اس��کندر کاکایی بازنشستگی های پیش از موعد را یکی از چالش های اصلی سازمان تامین 
اجتماعی دانس��ت و افزود: در این بازنشستگی ها فقط تامین اجتماعی به وظایف خود عمل 
می کند و این در حالی اس��ت که ازدواج ها و طاق های س��وری و همچنین همس��ان سازی 
حقوق مس��تمری بگیران هم از دیگر چالش های تامین اجتماعی است که امیدواریم مرتفع 

شود. در انتهای این مراسم از ۶ کارفرما برتر استان کرمانشاه تجلیل شد.
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واکنش خمز به پیشنهاد باشگاه اسپانیایی؛

اطلاعی ندارم
 لطفاً دست از حاشیه سازی بردارید

ورزش�ی:  س�رویس  عص�رآزادی/ 
س�رمربی تراکت�ور از پیش�نهاد ی�ک 
باشگاه اسپانیایی ابراز بی اطلاعی کرد.

»پاکو خمز«، در رابطه با خبر منتشر شده 
مبنی بر پیش��نهاد تیم دپورتیوو لاکرونیا و 
احتمال جدایی اش از تراکتور، گفت: من در 
حال حاضر در هتل باشگاه حضور دارم و از 
پیشنهاد مطرح ش��ده، بی اطلاع هستم. در 
روز تعطیلی تمرین��ات، من هم می خواهم 

اس��تراحت کنم. کس��انی که این موضوعات را مطرح می کنند، لطفاً دس��ت از حاشیه س��ازی 
بردارند.

گرامی داشت هفته بسیج در عجب شیر
عصرآزادی/س�رویس ورزش�ی:  در 
گرامیداش�ت هفت�ه بس�یج س�الروز 
تاس�یس بس�یج به فرمان ام�ام راحل 
همایش رزمی کاران با همکاری هیات 
ورزش ه�ای رزمی شهرس�تان عجب 
شیر در س�الن رزمی با حضور بیش از 

۲۰۰ ورزشکار برگزار شد. 
در گرامیداش��ت هفت��ه بس��یج همایش 
ورش��ی از س��وی رزمی کاران شهرستان با 
حضور مسئولین شهرستان روز یکشنبه ۵ 

اذر ماه ۱۴۰۲ برگزار شد. 
در این همایش ضمن اجرای برنامه های 
نمایش از س��وی رزمی کاران شهرس��تان از رئیس هیات کونگ فو شهرستان به خاطر کسب 
رتبه اول استان توسط هیات مذکور و همچنین از آقای مهدی آبچر دارای مدال برنز مسابقات 

تورنمنت بین اللملی کیک جیتسو تجلیل گردید. 
در این برنامه افشار رئیس اداره ورزش و جوانان عجب شیر در مورد اهمیت ورزش و هفته 

بسیج و کلمه بسیج به مطالبی را بیان کردند.

معارفه رئیس هیات تکواندو اهر
عصرآزادی/ سرویس ورزشی: حضور 
مس�ئولان تکواندو اس�تان آذربایجان 
ش�رقی، رئیس هیات شهرس�تان اهر 

معرفی شد.
با حضور اس��تاد رنجبرپ��ور رئیس هیات 
تکواندو اس��تان آذربایجان ش��رقی، اس��تاد 
پوراصل و اس��تاد فرجی از هیات رئیس��ه هیات،  اس��تاد واحدی دبیر هیات و اس��تاد امینی 
مسئول کمیته شهرستان های استان و نیز  رئیس شورای اسامی شهرستان اهر، رئیس اداره 
ورزش و جوانان شهرس��تان اهر و جمعی از اساتید و پیشکسوتان تکواندو این شهر، مصطفی 

رستمی زاده به عنوان رئیس هیات شهرستان اهر معرفی شد.
در این جلس��ه رنجبر پور رئیس هیات اس��تان آذربایجان شرقی ابراز امیدواری کرد که اهر 
بتواند در تکواندو استان در جایگاه بالایی قرار گرفته و این شهرستان که اخیرا یک مدال برنز  
جهانی در رده نونهالان هم کسب کرده، پتانسیل خوبی در این رشته برخوردار بوده و می تواند 
قهرمانان بیشتری به استان و کشور تحویل دهد و این با وحدت و همدلی میسر خواهد شد.

رقابت برترین تیراندازان آذربایجان شرقی
عصرآزادی/ سرویس ورزشی: برترین های تیراندازی آذربایجان شرقی در دو ماده 

تفنگ بادی و تپانچه بادی به مصاف هم رفتند.
عص��رآزادی آناین: تیراندازان منتخب ۶ ماهه اول س��ال ۱۴۰۲ در مس��ابقات برترین های 
استان در رده آقایان و بانوان در سالن فجر میرداماد آذربایجان شرقی به مصاف هم رفتند که 

در پایان نفرات برتر به شرح زیر معرفی شدند:.
نتایج تپانچه بادی بانوان:

مقام اول: مبینا پرواس
مقام دوم : آیسان راستی

مقام سوم: ضحی حداد
نتایج تپانچه بادی آقایان:
مقام اول: مهدی رحیمی وند

مقام دوم : احمد عباسی
مقام سوم : سپهر رسولی
نتایج تفنگ بادی بانوان:

مقام اول : فاطمه قربانزاده
مقام دوم: رحیمه موسوی

مقام سوم : مهسا امینی وش
نتایج تفنگ بادی آقایان :

مقام اول: رضا عباسپور
مقام دوم: فردین شریفی

مقام سوم : کیوان عباسعلیزاده

 بهترین تمرین ورزشی برای بهبود سریع 
حافظه کدام است؟

نتای�ج تحقیقات نش�ان می دهد که دوره ه�ای کوتاه ورزش با ش�دت بالا، تقویت 
قابل توجهی برای حافظه است.

به نقل از هلث، نتایج پژوهش کنونی نش��ان داد که جوانان س��الم با این راهکار توانس��تند 
عملکرد حافظه خود را در مدت زمان نسبتا کوتاهی افزایش دادند. هر جلسه تمرینی تنها ۲۰ 

دقیقه طول می کشید و طی آن دوره های کوتاهی از تمرینات شدید انجام می دادند.
کس��انی که بیشترین افزایش تناس��ب اندام را داشتند ش��اهد افزایش فاکتور نوروتروفیک 
مشتق از مغز )BDNF( بودند، پروتئینی که از عملکرد، رشد و بقای سلول های مغز پشتیبانی 

می کند.
محقق ارشد این تحقیق، دکتر جنیفر هایز گفت: بهبود حافظه ناشی از ورزش، ممکن است 

به توضیح ارتباط قبلی بین تمرین هوازی و عملکرد تحصیلی بهتر کمک کند.
همچنین با رسیدن به سنین بالا، ممکن است انتظار داشته باشیم که مزایای بیشتری را در 

افراد مبتا به اختال حافظه ناشی از شرایطی مانند زوال عقل مشاهده کنیم.
برای این پژوهش، تمرین ورزشی با گروه کنترل در بین ۹۵ نفر مقایسه شد، تمرین با شدت 

بالا به ویژه برای حافظه با تداخل بالا مفید بود.
هنگامی که ما س��عی می کنی��م چیزی را از حافظه بازیابی کنی��م، فرآیند بازیابی می تواند 
توس��ط سایر خاطرات مشابه مختل شود. برای مثال، زمانی که سعی می کنید نام شخصی را 
که با حرف »جی« شروع می شود، به خاطر بیاورید، ممکن است حافظه »جک«، »جیمز« و 

»جرمی« را به خاطر آورد، قبل از اینکه نام آن مرد که »جف« است را بازیابی کند.
پس از ورزش، یادآوری خاطرات در این نوع موارد برای افراد آسان تر بود.

دکتر هایز گفت که اکنون افراد مسن را بررسی می کنند که آیا همان یافته ها در مورد آنان 
صدق می کند یا خیر.

فرضی��ه این اس��ت که با توج��ه به اینکه این ن��وع حافظه با افزایش س��ن کاهش می یابد، 
م��ا مزایای بیش��تری برای افراد مس��ن خواهیم دی��د. با این حال، در دس��ترس بودن عوامل 
نوروتروفیک نیز با افزایش سن کاهش می یابد و این مورد ممکن است به این معنی باشد که 

ما اثرات هم افزایی را دریافت نمی کنیم.
 )Cognitive Neuroscience( نتایج این تحقیق در نشریه علوم اعصاب شناختی

منتشر شده است.

رئی�س فدراس�یون کبدی گف�ت: رهبر معظم انق�لاب با وجود 
مش�غله های بزرگ کشور بسیار ریز به مس�ائل ورزش پرداختند 
و نگاه عمیقی به همه رش�ته های ورزش�ی دارن�د و درباره اتخاذ 

تدابیر درست در همه رشته های ورزشی صحبت کردند.
عباس اورس��جی در گفت وگو با ایرنا درباره دیدار جامعه ورزش با مقام 
معظم رهبری اظهار داش��ت: این دیدارها سنت بسیار خوب و حسنه ای 
است که بعد از بازی های آسیایی انجام می شود. در واقع ایشان به جامعه 
ورزش بس��یار اهمیت می دهند و حرف های اثرگذاری مطرح می کنند و 

باید مجلس به این صحبت ها جامه عمل بپوشاند.
وی درباره اتخاذ تدابیر درست در همه رشته ها، خاطرنشان کرد: رهبر 
معظم انقاب با وجود مش��غله های بزرگ کش��ور بس��یار ریز به مسائل 
ورزش پرداختن��د و ن��گاه عمیقی به همه رش��ته های ورزش��ی دارند و 
درباره اتخاذ تدابیر درس��ت در همه رش��ته های ورزشی صحبت کردند. 
در واقع مس��ئولان باید توجه لازم به همه رش��ته ها داشته باشند. حتی 
در رنکینگ هایی که به دس��ت می آید بس��یاری از رش��ته های ورزش��ی 
دیده نش��دند یا کم دیده ش��دند. برخی رش��ته ها ه��م از بودجه، فضا و 
 امکان��ات کمت��ری برخوردار هس��تند اما از طرف دیگ��ر نقش بی بدیلی 

در مدال آوری دارند.
رئیس فدراس��یون کبدی ادامه داد: درواقع جمله رهبری درباره اتخاذ 
تدابیر درست در همه رشته ها بسیار عمیق است و همه مسئولان ورزش 
باید به این نکته توجه کنند تا ش��رایط را برای رشد همه رشته ها فراهم 
س��ازند. تنها بحث مدال آوری نیس��ت و وقتی عاقه مندی در رشته های 

ورزش��ی مشاهده ش��ود و جامعه ورزش بزرگ و روح نش��اط و شادابی 
به جامعه افزوده می ش��ود. این موضوع دوری از آس��یب های اجتماعی و 

همگانی شدن رشته های ورزشی را دربرمی گیرد.
وی ی��ادآور ش��د: یکی از دغدغه های آحاد جوان��ان یک مملکت بحث 
اشتغال و مسکن است اما وقتی فردی وارد یک مقوله تخصصی در ورزش 
و نتای��ج آن در جامعه ایران و خارج از کش��ور می ش��ود، توقعات به این 
سمت می رود که دغدغه های ورزشکاران برای مدال آوری و اهتزاز پرچم 
کش��ورمان در آسیا، جهان و المپیک باید کم شود. دولت اگر جمع بندی 
جدی روی بحث جوانان مدال آور داش��ته باشد و مسکن و اشتغال را به 
عن��وان پاداش آنها در نظ��ر بگیرد، به کاهش دغدغه ورزش��کاران برای 
کس��ب مدال و در کنار آن افزایش ازدواج و فراهم شدن رشد جامعه ای 

جوان کمک می کند.
اورس��جی گفت: باید س��رانه ورزش��ی برای مردم بیش��تر ش��ود. باید 
ب��ا قدرتمند ک��ردن صنعت خود از کالاه��ای خارجی بی نیاز ش��ویم و 
کیفی سازی کنیم. در واقع با استفاده از مربیان داخلی و سرمایه گذاری 
روی جوانان نه تنها مربی خارجی وارد کشور نمی کنیم بلکه می توانستیم 

با ظرفیت های داخلی خود مربی صادر کنیم.

اورسجی: مقام معظم رهبری نگاه عمیقی به همه رشته های ورزشی دارند

عصرآزادی/ س�رویس ورزشی:  ستوده نژاد 
ب�ه عن�وان برترین مدی�رکل ورزش و جوانان 
از دیدگاه فدراسیون دوچرخه سواری انتخاب 

شد.
 آیی��ن برگ��زاری مراس��م اختتامی��ه لیگ های 
دوچرخه س��واری کش��ور دیروز ب��ه میزبانی تهران 

برگزار شد.
در این مراس��م از تیم ها و رکابزنان برتر کش��ور 
در س��ال  گذش��ته و س��ال جاری تقدی��ر به عمل 
آم��د که از عناوین برتر هم تجلیل ش��د که س��هم 
استان آذربایجان ش��رقی بیشتر بود و به شرح ذیل 

می باشد؛
حبیب ستوده نژاد به عنوان برترین مدیرکل ورزش 
و جوان��ان از دیدگاه فدراس��یون دوچرخه س��واری 

انتخاب شد.
ناص��ر هوش��یار رئیس هی��ات دوچرخه س��واری 
آذربایجان ش��رقی به عنوان بهتری��ن رئیس هیات 

استانی انتخاب شد.
از حبی��ب پورمحمد مدیر تیم دوچرخه س��واری 
دانش��گاه آزاد تبریز به عنوان قهرمان لیگ ۱۴۰۲ 

هم تجلیل شد.
غامعلی ت��اج احمدی، س��عید فقیه و س��ودابه 
هش��ترودی داوران تبریزی به عن��وان برترین داور 

کشوری انتخاب شد.
علی لبیب دوچرخه سوار تبریزی به عنوان برترین 

رکابزن کشور انتخاب شد.
محمدرضا امیدفر رئیس هیات شهرستان مرند و 
جاوید مهتابی علم��داری رئیس هیات منطقه آزاد 
ارس بواس��طه برگزاری تور بین المللی مرند-ارس و 
میزبانی لیگ های متعدد، به عنوان برترین روسای 

شهرستانی معرفی شدند.
از مرتضی قویدل صاحب مجموعه ارمغان قویدل 
تبریز، بواس��طه تیمداری در رشته دوچرخه سواری 

نیز تجلیل شد.

عصرآزادی/ س�رویس ورزش�ی: بازیک�ن عراقی تی�م فوتبال 
تراکت�ور گفت: بازیکنان و تیم خوب�ی داریم و می توانیم قهرمان 

شویم.
صف��ا هادی، بازیکن عراق��ی تراکتور که برای تماش��ای بازی تیم هم 
وطنش با س��پاهان به ورزش��گاه آمده بود در جمع خبرن��گاران، اظهار 
داش��ت: امیدوارم بازی زیبایی از هر ۲ تیم ش��اهد باشیم. برای حمایت 
از تیم وطنم به ورزش��گاه آمدم. وی درمورد اینکه تراکتور نیز به حضور 
در مرحله گروهی لیگ قهرمانان نزدیک ش��ده بود، گفت: می دانید آن 
ب��ازی پلی آف آغاز راه ما بود. مرحله به مرحله پیش می رویم و تراکتور 
هم نتای��ج خوبی می گیرد. امیدوارم در بازی بع��دی هم عملکرد خوبی 

داشته باشد. هافبک عراقی تراکتور درمورد کار کردن زیرنظر پاکو خمز 
و ش��انس قهرمانی این تیم، عنوان کرد: خمز مربی بس��یار خوبی است. 
البته می توانیم قهرمان ش��ویم  . تراکتور در حال حاضر تیم خوبی اس��ت 
که بازیکنان خوب��ی هم دارد. الان باید برای دیدار بعدی تمرکز کنیم و 
امیدوارم ش��رایط به خوبی پیش برود. هادی درمورد زندگی کردن کنار 
هواداران تبریزی، گفت: همه در ایران می دانند تراکتور تیم بزرگی است 
و هواداران بزرگی هم دارد.  وی درپاس��خ به این سوال درخصوص اینکه 
خودش به نوعی به لیدر تراکتوری ها برای تشویق معروف این تیم تبدیل 
شده اس��ت، با خنده گفت: هواداران تراکتور شگفت انگیز هستند. زمانی 

که به اینجا آمدم، از من حمایت کردند.

بازیکن عراقی تراکتور:

تراکتور می تواند قهرمان لیگ شود

ستوده نژاد به عنوان برترین مدیرکل ورزش و جوانان
بهترین های دوچرخه سواری کشور از آن استان آذربایجان شرقی
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پیروس دیماس: وزنه برداری جهان 
از دوپینگ آسیب زیادی دید

پرافتخارترین المپین رش�ته وزنه برداری از مشکلات 
پیش این رشته و همچنین احتمال افزایش سهمیه های 

المپیک در آیند پرده برداشت.
پیروس دیم��اس در گفت وگو با خبرن��گار ایرنا در خصوص 
مس��ابقات جهانی جوانان در مکزیک اظهار داشت: رقابت های 
بس��یار خوبی بود و اس��تعدادها در اینگونه پیکارها حضور در 
ی��ک تورنمنت بین المللی را تجرب��ه خواهند کرد تا بتوانند در 
آینده بهترین عملکرد ممکن را داش��ته باشند. نتیجه و مدال 
برای جوانان بسیار مهم است اما در شرایط مسابقه قرار گرفتن 
نیز می تواند یک ورزش��کار جوان را ب��رای آوردگاه های بزرگ 

آماده کند.
دارنده ۶ مدال ط��ای جهان و المپیک در خصوص کاهش 
س��همیه های این رش��ته در المپیک اظهار داش��ت: دوپینگ 
مش��کات زیادی را برای رش��ته وزنه برداری ایجاد کرد و باید 
بگویم که این رشته از دوپینگ ورزشکاران و مثبت شدن تست 
آنان در رقابت های جهانی و المپیک آس��یب زیادی دید. مدال 
ش��مار زیادی از ورزشکاران گرفته شد. مثبت شدن نمونه های 
زیاد در رش��ته وزنه برداری موجب شد تا این رشته در آستانه 
ح��ذف از المپیک قرار گیرد در حال��ی که وزنه برداری یکی از 

قدیمی ترین رشته های المپیکی است.
اعجوبه یونانی رشته وزنه برداری در خصوص احتمال افزایش 
سهمیه های این رشته برای المپیک ۲۰۲۸ لس آنجلس عنوان 
کرد: زمانی هر کشور می توانست ۶ سهمیه در المپیک داشته 
باشد اما اکنون شمار این سهمیه ها به عدد سه در بخش مردان 
و س��ه سهمیه در بخش زنان رسیده اس��ت. در المپیک قبلی 
)توکیو( ش��مار س��همیه ها چهار بود اما اکنون به سه سهمیه 
کاهش پیدا کرده اس��ت و این برای رش��ته جذاب وزنه برداری 

خوب نیست.
پی��روس دیماس این را هم افزود: تمام تاش خود را به کار 
خواهیم گرفت تا س��همیه ها به مانند گذشته به عدد پنج یا ۶ 
برسد. افزایش س��همیه های وزنه برداری می تواند هیجان را به 
این رش��ته برگرداند. امیدوارم بتوانیم این کار را انجام دهیم تا 

انگیزه ای برای پولادمردان این رشته باشد.
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خبار شهرستان ا

اولین جلسه کمیته سوخت زمستانی در شرکت گاز 
استان گیلان برگزار شد

عصرآزادی/ سرپرس�تی گیلان: اولین جلس�ه کمیته سوخت زمستانی به ریاست 
عیسی جمال نیکویی مدیرعامل شرکت گاز گیلان در این شرکت برگزار شد.

در ابتدای این جلس��ه مدیرعامل ش��رکت گاز گیان ضمن قرائت نامه مدیر عامل شرکت 
ملی گاز ایران درخصوص تش��کیل کمیته س��وخت، خط مشی این شرکت را با توجه به مفاد 

نامه مذکور مشخص نمود.
در ادامه این جلس��ه پس از بحث و هم فکری مقرر ش��د هماهنگی های لازم با استانداری 
گی��ان در خصوص همفکری و اتخاذ تدابیر برای رعای��ت الگوی مصرف با اصناف و اتحادیه 
ها بویژه اتحادیه نانوایی ها و تش��کیل جلس��ه با حضور مدیران دستگاه های ذیربط در بحث 

سوخت زمستانی به منظور اتخاذ رویه های مناسب انجام شود.
تحلیل روزانه مصارف اس��تان و ارس��ال نتایج آن به س��تاد، پایش مس��تمر دمای ادارات، 
شناس��ایی مشترکین پر مصرف و ارس��ال پیامک در خصوص الزام به رعایت الگوی مصرف، 
تبلیغات و اطاع رس��انی در خصوص گازبها، انجام تبلیغات محیطی و رسانه ای در خصوص 
ل��زوم رعایت الگوی مصرف و برنام��ه ریزی جهت انجام مصاحبه های تلویزیونی و رادیویی با 

حضور مدیرعامل و کارشناسان ذیربط از دیگر مصوبات این جلسه بود.

چالش باغداران اهر با بیمه کشاورزی
 قطب سیب کشور درگیر مشکلات است

س�یب اهر در حالی صورت خود را با س�یلی مشکلات سرخ می کند که 5۰ درصد 
باغات این شهرس�تان تحت پوشش بیمه هس�تند اما درست در وضعیت قرمز این 

محصول، بیمه دست یاری به سوی باغداران دراز نمی کند.
خبرگزاری مهر، سیب سین سامتی است، اما امسال خود در سامتی کامل به سر نبرد و 
با بایای طبیعی دس��ت به گریبان شد و باغداران این محصول خسارت دیده شدند و امسال 
حاصل دسترنج خود را برداشت نکردند. به گفته مسئولان، امسال باغات سیب اهر با خسارت 
صد در صد و جبران ناپذیر مواجه شد.شهرستان اهر که به یکی از قطب های تولید سردرختی 
اس��تان مشهور است و س��یب های باغات این شهرستان در تمام کشورهای دنیا خواهان دارد 
روزگار نا مناس��ب خود را س��پری می کند. باغدارانی که تنها راه درآمدش��ان از برداشت این 
محصول بود و از درآمد حاصل از فروش س��یب فرزندان خود را به خانه بخت می فرس��تادند، 
امس��ال زانوی غم بغل گرفته، چشم امیدشان به حمایت های بیمه بود، اما هیچ چراغ سبزی 

از سوی بیمه به وضعیت قرمز باغداران روشن نشد.
باغداران چشم انتظار حمایت هستند

باغدارانی که اکنون توان پرداخت اقساط تسهیات کشاورزی خود را ندارند و اکنون چشم به راه 
حمایت های دولتی هستند تا دولت پای آنها را از گل گرفتاری ها بیرون بکشد. قابل ذکر است که 
سالانه ۳۰۰ هزار تن سیب از باغات اهر برداشت می شود. مدیر جهاد کشاورزی شهرستان اهر در 
گفت و گو با خبرنگار مهر با بیان اینکه سطح زیرکشت کل باغات شهرستان اهر هشت هزار و ۱۵۰ 
هکتار با تولید سالیانه بالغ بر ۳۰۰ هزار تن است، اظهار کرد: سطح زیر کشت باغات سیب هفت 
هزار و ۵۰ هکتار از ارقام لبنانی قرمز و زرد )رد دلیشیز و گلدن دلیشیز(، سیب بومی قره قرمز یا 
قزل اهر که به سیب شکی نیز معروف است با سطح زیرکشت ۵۰۰ هکتار و فوجی، گاب، گرانی 

اسمیت، دورنگ فرانسه نیز از انواع دیگر سیب اهر به شمار می رود.
بیمه برای حمایت از کشاورزان ریالی به باغداران سیب اهر پرداخت نکرد

علی نجفی با اشاره به اینکه بایای طبیعی خسارت های جبران ناپذیری به باغات سیب اهر 
تحمیل کرد: سرمازدگی دیررس بهاری، کمبود آب در سدها، نفوذ سیل به بدنه باغ ها، تگرگ 
وضعیت سیب اهر را قرمز کرد و باغداران را با خسارات جبران ناپذیر دست به گریبان کرد.

وی س��پس ادامه داد: بیمه برای حمایت از کشاورزان ریالی به باغداران سیب اهر پرداخت 
نک��رد.او با بیان اینکه در اس��تان ۵۰ درصد بیمه محصولات باغ��ی مختص محصولات باغی 
شهرس��تان اهر است، اظهار کرد: متأسفانه بیمه برای حمایت از کشاورزان و جبران خسارات 
وارد ش��ده به باغ ها ریالی پرداخت نکرده اس��ت.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان اهر با اشاره 
به اینکه دس��ت کش��اورزان شهرس��تان اهر خالی اس��ت، افزود: تا به حال حمایتی از سوی 
مس��ئولان از کشاورزان این شهرستان انجام نشده است، کشاورزانی که تنها منبع درآمدشان 
فروش محصولات باغی بود تا امرار معاش کنند و همچنین فرزندان خود را راهی خانه بخت 
کنند.نجفی از دولت خواس��تار اعطای تسهیات اصاح و مرمت باغات شد و گفت: تخصیص 
تس��هیات مکانیزاسیون باغی برای خرید تراکتور باغی، دستگاه های ضد سرمازدگی، سامانه 

ضد تگرگ، سرشاخه خرد کن و سایر ادوات باغی ضروری است.

خبر

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان 
شرقی گفت: بر اس�اس داده های سامانه رصد 
اشتغال کشور، امسال ۴۳ هزار و ۸۶۵ شغل در 

استان ایجاد شده است.
حسین فتحی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
کرد: تعهد استان برای امسال در زمینه اشتغال، ۴۷ 
هزار و ۱۶۵ نفر است که از ابتدای سالجاری تاکنون 
۴۳ هزار و ۸۶۵ نفر در س��امانه رصد اشتغال کشور 
ثبت شده و تحقق ۹۳ درصدی در این زمینه را نشان 

می دهد.
وی افزود: از تعداد ش��غل هایی که س��الجاری در 
اس��تان ایجاد شده ۱۸ هزار و ۵۴۲ نفر معادل ۴۲.۳ 
درصد در بخش خدمات، ۱۴ هزار و ۷۷۰ نفر معادل 
۳۳.۷ درص��د در بخش صنع��ت و معدن و ۱۰ هزار 
و ۵۵۳ نف��ر معادل ۲۴ درصد در بخش کش��اورزی 

بوده است.
بی�ش از ۳۵ درصد ش�غل های ایجاد ش�ده 

مربوط به مناطق روستایی است
فتحی با تفکیک ش��هری و روستایی بودن شغل 
های ایجاد ش��ده در اس��تان گفت: ۱۵ هزار و ۶۱۵ 
نف��ر معادل ۳۵.۶ درصد در مناطق روس��تایی و ۲۸ 
هزار و ۲۵۰ نفر از این ش��غل ها در مناطق ش��هری 
محقق شده و س��هم روستایی رش��د قابل توجهی 

داشته است.
وی همچنی��ن از نظارت بر طرح های ثبت ش��ده 
در سامانه رصد اشتغال کشور به تفکیک دستگاه ها 
اش��اره کرد و افزود: مجم��وع تعداد طرح های تایید 
شده از سوی اداره کار در این سامانه به بیش از چهار 
هزار مورد رسیده و سه هزار و ۴۱۸ مورد نیز از سوی 

اپراتور تایید نهایی شده است.
فتحی ادامه داد: در مجموع ۱۲ هزار و ۴۵۷ طرح 
که از س��وی ۲۰ دس��تگاه در این سامانه ثبت شده 

مورد نظارت قرار گرفته که معادل ۸۰ درصد است.
۷۸ درص�د تس�هیلات مش�اغل خانگی در 

آذربایجان شرقی پرداخت شد
مدی��رکل تعاون، کار و رف��اه اجتماعی آذربایجان 
ش��رقی از پرداخت ۷۸ درصدی تس��هیلات اشتغال 
خانگی در استان خبر داد و گفت: بیشترین تسهیلات 
پرداخت ش��ده در این زمینه مربوط به بانک قرض 

الحسنه مهر ایران با ۸۵ درصد است.
فتحی تعداد بانک های عامل پرداخت تس��هیلات 
اش��تغال خانگی در آذربایجان شرقی را هشت بانک 
اع��لام و اظهار کرد: بانک قرض الحس��نه مهر ایران 
از مجموع ۲۷۰ میلیارد و ۳۸۳ میلیون ریال ابلاغی 
۲۲۸ میلیارد و ۶۳۰ میلیون ریال معادل ۸۵ درصد 

را ب��ه ۳۳۷ ط��رح در زمینه های می��راث فرهنگی، 
کشاورزی، صنعت و معدن و فرهنگ و ارشاد اسلامی 

پرداخت کرده است.
وی میزان اعتبار ابلاغی برای مش��اغل خانگی در 
بخش میراث فرهنگی را ۳۸۱ میلیارد ریال، کشاورزی 
۵۷۱ میلیارد ریال، صنعت و معدن ۶۶۶ میلیارد ریال 
و فرهنگ و ارشاد اسلامی را ۲۸۵ میلیارد ریال اعلام 
کرد و گفت: پس از بانک قرض الحس��نه مهر ایران، 
بان��ک ملت با واری��زی ۲۲۶ میلیارد و ۳۳۰ میلیون 
ریال معادل ۸۴ درصد پرداخت شده در حالیکه تعهد 
این بانک برای سالجاری ۲۷۰ میلیارد و ۳۸۳ میلیون 
ری��ال بود. فتحی میزان پرداخت��ی دیگر بانک های 
عامل در زمینه اشتغال خانگی را به ترتیب اعلام کرد 
و افزود: تعهد بانک صادرات حدود ۲۷۰ میلیارد ریال 
بود که از این مبلغ حدود ۲۲۲ میلیارد ریال معادل 
۸۲ درصد پرداخت ش��ده اس��ت ضمن اینکه تعهد 
بان��ک ملی که ۲۵۴میلیارد ری��ال بود ۲۰۶ میلیارد 

ریال معادل ۸۱ درصد پرداخت شده است.
وی ادام��ه داد: بان��ک رفاه کارگ��ران با تحقق ۸۰ 
درصدی تعهدات، توسعه تعاون با ۷۵ درصد، پست 
بانک با ۷۱ درصد و تجارت با ۶۲ درصد در رتبه های 

بعدی پرداخت تسهیلات اشتغال خانگی هستند.
فتحی مجموع اعتب��ار ابلاغی به بانک های عامل 
استان برای تسهیلات اشتغال خانگی را یک هزار و 
۹۰۵ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: تاکنون یکهزار 
و ۴۸۰ میلیارد ری��ال از مجموع اعتبارات ابلاغی به 
بانک ها معادل ۷۸ درصد پرداخت شده و بیشترین 
پرداختی به مشاغل خانگی در بخش فرهنگ و ارشاد 

اس��لامی با ۸۳.۵ درصد است و بخش های صنعت 
و معدن ب��ا ۷۸.۸ درصد، می��راث فرهنکی با ۷۶.۲ 
درصد و کشاورزی با ۷۰.۸ درصد رد رده های بعدی 

تسهیلات پرداختی از سوی بانک ها قرار دارند.
تحق�ق ۱۰۰ درص�دی پرداخ�ت تس�هیلات 

مشاغل خانگی در شبستر
فتحی گزارشی از عملکرد پرداختی اشتغال خانگی 
در شهرس��تان های اس��تان نیز ارایه ک��رد و گفت: 
اعتبارات ابلاغی شهرس��تان شبس��تر که حدود ۵۵ 
میلیارد ری��ال بود به ص��ورت ۱۰۰ درصد پرداخت 

شده است.
وی ادام��ه داد: کمترین پرداخت��ی در این زمینه 
مربوط به شهرس��تان ورزقان با تحقق ۵۷ درصدی 
است و در این شهرستان، بانک های عامل از مجموع 
۴۰ میلی��ارد ریال حدود ۲۲ میلیارد و ۶۵۰ میلیون 

ریال را پرداخت کرده اند.
فتحی جمع اعتبارات ابلاغی در زمینه تسهیلات 
اش��تغال خانگی در شهرس��تان های استان را یک 
ه��زار و ۹۰۵ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: از این 
رقم حدود یک هزار و ۴۵۸ میلیارد ریال معادل ۷۷ 
درصد در شهرستان پرداخت شده و بانک های مهر 
ایران، ملت و صادرات در صدر پرداخت تس��هیلات 

اشتغال خانگی در شهرستان ها قرار دارند.
میزان اعتبارات مرحله دوم مشاغل خانگی 

۵۶۱ میلیارد ریال است
فتحی به مجم��وع اعتبارات ابلاغ��ی مرحله دوم 
مش��اغل خانگ��ی در اس��تان اش��اره ک��رد و گفت: 
 تاکنون ۵۶۱ میلیارد ریال به چهار بانک عامل ابلاغ

 شده است.
وی ادام��ه داد: ۲۰۱ میلی��ارد و ۱۲۵ میلون ریال 
ب��رای بانک مهر ایران، ۴۷ میلی��ارد و ۶۲۵ میلیون 
ریال برای توسعه تعاون، ۹۵ میلیارد و ۲۵۰ میلیون 
ریال برای بانک ملت و ۲۱۰ میلیارد ریال برای بانک 

رسالت ابلاغ شده است.
مدی��رکل تعاون، کار و رف��اه اجتماعی آذربایجان 
ش��رقی همچنین از کاهش درصد بیکاری استان به 
۶.۶ درصد در تابستان سالجاری خبر داد و گفت: این 

رقم ۱.۳ درصد از متوسط کشوری پایین تر است.
فتح��ی اظهار ک��رد: جمعیت آذربایجان ش��رقی 
بر اس��اس آمار ارایه شده از س��وی مرکز آمار، چهار 
میلیون و ۹۶ هزار نفر است که از این تعداد ۲ میلیون 
و ۸۲۸ هزار نفر بین ۱۵ تا ۶۵ س��ال س��ن دارند و 
جمعیت فعال اس��تان را تش��کیل می دهند و یک 
میلیون و ۲۶۸ هزار نفر از مردم استان نیز در ردیف 

جمعیت غیرفعال هستند.
وی اضافه کرد: بر اساس آمار ارایه شده، از مجموع 
جمعیت فعال اس��تان، یک میلیون و ۲۳۰ هزار نفر 

جویای کار یا آماده کار هستند.
فتحی ادامه داد: حدود یک میلیون و ۲۵۰ هزار نفر 
از جمعیت فعال آذربایجان شرقی نیز در شغل های 
مختلف مشغول اشتغال بوده و در واقع حدود ۹۳.۴ 
درصد از افراد جویای کار و آماده کار در استان شاغل 

و ۶.۶ درصد بیکارند.
وی گفت: نرخ مشارکت اقتصادی آذربایجان شرقی 
در تابستان امسال ۴۳۵ نفر در هزار نفر بوده در حالی 
که این رقم در تابستان سال گذشته ۴۰۶ نفر در هزار 
نفر ثبت ش��ده و این به معنی رشد هشت درصدی 
نرح مش��ارکت اقتصادی و افراد جویای کار یا آماده 
به کار در تابستان امسال است. به گزارش ایرنا، سال 
گذشته ۶۰هزار و ۲۵۹ فرصت شغلی در استان ایجاد 
شد که در مقایسه با سال ۱۴۰۰ که ۱۶ هزار و ۸۹۹ 

اشتغال بود ۳۵۷ درصد بیشتر شده است.
در بخش مش��اغل خانگی نیز اعتبارات این بخش 
۲۴ برابر بیش��تر ش��د به طوریکه این رقم از هشت 
میلیارد تومان در س��ال ۱۳۹۹ ب��ه ۱۹۰.۵ میلیارد 

تومان در سالجاری افزایش یافته است.
همچنین در س��ال ۱۴۰۰، ۲ هزار و ۶۰۷ مجوز با 
اش��تغالزایی ۲ هزار ۶۶۲ نفر صادر شد که این رقم 
برای سال گذشته با ۲۵۰ درصد رشد به چهار هزار 
و ۹۹۲ مجوز با اشتغالزایی ۶ هزار و ۵۲۷ نفر رسید. 
تعهد اشتغال زایی استان برای سال گذشته ۴۵ هزار 
و ۷۹۴ ش��غل بود که با رش��د ۱۲۹.۵ درصدی، ۵۹ 

هزار و ۳۸۳ شغل ایجاد شد.

مدیرکل هواشناس�ی آذربایجان ش�رقی گفت: میزان بارش 
های استان در س�ال آبی جاری )از ابتدای مهر تا چهارم آذر( 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲3.۸ درصد افزایش یافته 

است.
»حبیب عبدلی«، در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در این مدت 
به طور میانگین ۲۶.۷ میلی متر بارش در اس��تان روی داده است در 
حالی که میانگین بارش در س��ال گذش��ته در این ب��ازه زمانی ۲۱.۵ 

میلی متر بود.
وی با اشاره به کاهش بارش سال آبی جاری در مقایسه با بلندمدت 
در اس��تان، اظهار کرد: متوس��ط بارش س��ال آبی جاری نس��بت به 
میانگی��ن بارش بلند مدت حدود ۴۸.۵ درصد معادل ۲۵.۲ میلی متر 

کاهش یافته است.
مدیرکل هواشناسی آذربایجان شرقی، میانگین بارش یک سال کامل 
آبی استان را حدود ۳۱۱ میلی متر اعام کرد و گفت: در زمان کنونی 

حدود ۸.۶ درصد از بارش سال آبی استان تامین شده است.
عبدل��ی، ادامه داد: در س��ال آبی جاری بیش��ترین میزان بارش در 
اس��تان از شهرستان مراغه به میزان ۴۵.۹ میلی متر و کمترین بارش 

از شهرستان میانه به میزان ۱۲ میلی متر گزارش شده است.
وی یادآور ش��د: میزان بارش در مراغه نس��بت به مدت مشابه سال 
آبی گذش��ته ۱۰.۵ میلی متر افزایش ولی نسبت به بلند مدت ۱۸.۹ 
میلی متر کاهش یافته است و در میانه نیز نسبت به مدت مشابه سال 
آبی گذش��ته حدود ۷.۶ میلی متر و نسبت به بلند مدت ۴۲.۴ میلی 

متر کاهش نشان می دهد.

مدیرکل هواشناس��ی آذربایجان ش��رقی با اش��اره به اینکه متوسط 
بارندگ��ی در تبریز در این بازه زمانی ۳۲.۱ میلی متر و در بلند مدت 
۴۴.۶ میلی متر گزارش شده است، گفت: متوسط بارش در این مدت 
در این شهرستان نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته ۱۲.۵ میلی 
مت��ر افزایش و نس��بت به بلن��د مدت ۱۲.۵ میلی مت��ر کاهش یافته 

است.
متوسط دمای آذربایجان شرقی نیم درجه سانتی گراد نسبت 

به سال گذشته افزایش یافته است
عبدلی، با اشاره به افزایش متوسط دما در سال زراعی جاری، افزود: 
متوسط دمای اس��تان در سال زراعی جاری )از ابتدای مهر تا چهارم 
آذر( نسبت به مدت مشابه سال زراعی گذشته نیم درجه و نسبت به 

بلند مدت ۲.۳ درجه سانتی گراد افزایش یافته است.
وی اظهار کرد: متوس��ط دمای آذربایجان ش��رقی در س��ال زراعی 
جاری ۱۲.۶ درجه س��انتی گراد ثبت شده است در حالی که متوسط 
دمای اس��تان در این بازه زمانی در سال زراعی گذشته ۱۲.۱ درجه و 

در بلند مدت ۱۰.۳ درجه سانتی گراد است.
مدیرکل هواشناسی آذربایجان شرقی گفت: بیشترین میزان افزایش 
دمای اس��تان در س��ال زراعی جاری نس��بت به بلند مدت مربوط به 
کلیبر به میزان ۴.۳ درجه س��انتی گراد و کمترین میزان افزایش دما 

مربوط به هریس به میزان ۱.۱ درجه سانتی گراد است.
عبدل��ی، ادامه داد: میانگین دمای کلیبر و هریس در س��ال زراعی 
جاری به ترتیب ۱۴.۵ و ۱۱.۳ درجه س��انتی گراد و در بلند مدت نیز 

۱۰.۲ و ۱۰.۱ درجه سانتی گراد ثبت شده است.
به گزارش ایرنا، آذربایجان شرقی منطقه ای سردسیر و کوهستانی 
اس��ت و از لحاظ تقسیم بندی های اقلیمی جزو مناطق نیمه خشک 

به حساب می آید.
آب و هوای این استان به طور کلی سرد و خشک بوده ولی به علت 

تنوع توپوگرافیکی از اقلیم های متفاوتی برخوردار است.
این اس��تان همواره تحت تأثیر بادهای س��رد ش��مالی و سیبری و 
بادهای مرطوب دریای س��یاه و مدیترانه و اقیانوس اطلس همچنین 
بادهای محلی متاثر از کوهستان های سبان در شرق، سهند در غرب 
و جنوب غربی، رش��ته کوه های قره داغ در ش��مال، رشته کوه های 
تخت س��لیمان و اربط در جنوب، ارتفاعات بزقوش در جنوب شرق و 

قوشاداغ در شمال شرق استان قرار دارد.

افزایش ۲3.۸ درصدی بارش در آذربایجان شرقی

تحقق ۹3 درصدی اشتغالزایی
 در آذربایجان شرقی با ایجاد ۴3 هزار و 865 شغل

سرعت مجاز در آزادراه کسایی تبریز 8۰ کیلومتر بر ساعت 
تعیین شد

 فوت 22 نفر بر اثر حوادث گاز
 در آذربایجان شرقی

رییس پلیس راه آذربایجان ش�رقی با اشاره به آغاز طرح 
افزایش انضباط ترافیکی در آزادراه ش�هید کسایی تبریز، 
گفت: بیش�ترین س�رعت مج�از در ای�ن آزادراه )پرُخطرِ 

پرُتردد(۸۰ کیلومتر بر ساعت تعیین شده است.
ب��ه گزارش ایرنا، س��رهنگ »حبیب آبراه��ه«، در گفت و گو با 
خبرن��گاران افزود: با توجه به تعداد ورودی و خروجی های آزادراه 
کسایی و تعیین سرعت مقرر در این آزادراه، تابلوهای لازم در این 

زمینه در این مسیر نصب شد.
وی اظه��ار کرد: برای افزایش انضباط ترافیکی و مهار تصادفات 
از امروز نظارت بر سرعت خودروهای عبوری از طریق دوربین ها و پلیس در این محور افزایش پیدا کرده و با 

متخلفان برابر مقررات برخورد می شود.
رییس پلیس راه آذربایجان شرقی گفت: عبور کامیون ها از خط سوم ممنوع بوده و رانندگان کامیون ها به این 

موضوع دقت کنند که این مورد نیز از طریق دوربین ها و پلیس به  جد رصد می شود.
سرهنگ آبراهه، به رانندگان توصیه کرد در این مسیر در بین خطوط حرکت کرده و در صورت لزوم به تغییر 

خط، قواعد و مقررات را در این زمینه رعایت کنند.
کنارگذر جنوبی تبریز )آزادراه شهید کسایی( با اینکه کمتر از یک درصد راه های آذربایجان شرقی را شامل 
می شود، با دربرگیری حدود سه درصد از مجموع تصادفات رانندگی به جاده مرگ معروف شده و ساماندهی 

و ایمن سازی آن از مطالبات اصلی شهروندان است.
این آزادراه، در واقع بخش��ی از آزادراه تهران–تبریز را تش��کیل می دهد که در ادامه به کنارگذر غربی تبریز 

)آزادراه شهید باکری( منتهی شده و در نهایت به بازرگان و از آنجا نیز به اروپا متصل می شود.

مدی�ر عام�ل ش�رکت گاز آذربایجان ش�رقی گفت: در 
هشت ماه گذشته از سال جاری، ۲۲ نفر بر اثر حوادث گاز 
در اس�تان فوت شده اند که نسبت به سال های قبل سیر 

صعودی داشته است.
به گزارش ایرنا، »نادر کمالی« در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
در این مدت ۱۰۸ حادثه شامل ۱۰۰ مورد انفجار و هشت مورد 
گازگرفتگی در استان روی داده که در نتیجه آنها، ۱۰ نفر بر اثر 
مس��مومیت با گاز مونواکس��ید کربن و ۱۲ نفر نیز در اثر انفجار 

ناشی از نشت گاز، جان خود را از دست داده اند.
وی ادامه داد: این آمار در مقایسه با مدت مشابه سال های ۱۴۰۰ با ۱۱ فوتی و ۱۴۰۱ با ۱۵ فوتی صعودی 

بوده و به ۲۲ فوتی در سال جاری افزایش یافته است.
کمالی افزود: در هشت ماه سال ۱۴۰۰، در مجموع ۱۰۴ حادثه شامل ۱۰۱ مورد انفجار با چهار فوتی و سه 
مورد مسمومیت با هفت فوتی و در مدت مشابه سال ۱۴۰۱، ۹۰ مورد انفجار با هفت فوتی و هفت مسمومیت 

با هشت فوتی ثبت شده است.
وی اعام کرد: بیشترین فوتی ها و حوادث در تبریز در مناطق مارالان، باغمیشه، رسالت، لاله و عباسی روی 

داده و نیاز است برای این مناطق در سال جاری برنامه های فرهنگی و بازدارنده طراحی و ارایه شود.
کمالی مهم ترین علت بروز حوادث گاز به ویژه مسمومیت با گاز مونواکسید کربن اعام کرد و گفت: مسدود 
بودن دودکش و تامین نش��دن هوا برای س��وختن کامل گاز، از علل اصلی بروز این حوادث به شمار می رود و 

نیاز است مشترکان هر سال قبل از شروع فصل سرما، کنترل های لازم را با دقت انجام دهند.
شرکت گاز آذربایجان شرقی ۱.۸ میلیون مشترک خانگی دارد.
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عکاسان و طراحان پوستر سینما دور هم 
جمع شدند

هفتمین دورهمی »هم پیش�ه« با حضور جمعی از عکاسان سینما و 
طراحان پوستر س�ینمای ایران در عمارت کوشک بوستان گفت و گو 

برگزار شد.
به گزارش ایس��نا به نقل از روابط عمومی موسسه تصویر شهر، گردانندگی 
این دوره از »هم پیش��ه« را محمدحسن هندی دبیر هشتمین جشن عکاسان 
سینما برعهده داشت. در ادامه مریم پیرکاری، مدیرعامل موسسه تصویر شهر 
که مدیریت »هم پیشه« را نیز برعهده دارد توضیحاتی درباره اهداف برگزاری 
این برنامه ارائه کرد و گفت: هدف اصلی برگزاری این دورهمی ها این است که 
اعض��ای صنوف مختلف فرهنگ و هنر با عقاید مختلف بتوانند کنار هم جمع 

شوند و ساعاتی را به گفت و گو بپردازند.
این مراسم با حضور عکاسان پیشکسوت و جوانی چون: سیف اله صمدیان، 
محمد فوقانی، فتاح ذی نوری، ایران انتظام، امیر عابدی، اردشیر شلیله، هادی 
پویان، نادر پیرزاده، امیر خلوصی، نازنین سامیان، بهروز صادقی، رضا مهاجر، 
مسعود عجمی، کسری نیک رفتار، بهنام توفیقی و بهناز شیربانی مدیر روابط 

عمومی انجمن صنفی عکاسان سینمای ایران برگزار شد. 
از صنف تبلیغات و طراحان پوس��تر س��ینما نیز محم��د روح الامین، میثم 
میرزایی، طاها ذاکر، روح الله موحدی و سیروس سلیمی در این برنامه حضور 
داش��تند.  »هم پیشه« سلسله برنامه ای اس��ت که با حمایت موسسه تصویر 
شهر و با هدف ایجاد دورهمی برای هنرمندان صنوف مختلف فرهنگ و هنر و 
کشف و حمایت از استعدادهای جوان برگزار می شود که این برنامه در شش 
دوره پیشین خود میزبان برنامه ریزان و دستیاران کارگردان سینمای ایران در 
باغ موزه هنر ایرانی، مدیران سینماها و طراحان و معماران آنان و مدیران دفاتر 
پخش فیلم در پردیس سینما گالری ملت، صداپیشگان و انیمیشن سازان در 
عمارت کوش��ک بوستان گفت و گو، مستندس��ازان و فعالان اجتماعی در باغ 
کتاب، مجریان و برنامه سازان تلویزیون و همچنین آهنگسازان، صدابرداران و 

صداگذاران سینمای ایران در پردیس سینما گالری ملت بوده است.

برپایی پویش ملی »خوانش کتاب«

پویشی ملی با عنوان »خوانش کتاب« از سوی کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان آغاز ش�ده اس�ت تا دانش آم�وزان و خانواده ها را 

بیش از پیش به مطالعه و کتاب خوانی تشویق کند.
به گزارش ایس��نا به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل کانون، 
این پویش سراسری که هم زمان با هفته کتاب و کتاب خوانی و با حضور وزیر 
آموزش و پرورش به صورت رس��می رونمایی ش��د، با ش��عار »آینده خواندنی 
اس��ت« در بستر برنامه کاربردی شاد اجرا می ش��ود و تا پایان سال تحصیلی 

۱۴۰۳-۱۴۰۲ نیز ادامه می یابد.
بر اس��اس این خبر تهیه فیلم های کوتاه، پادکس��ت، نماهنگ کتاب صوتی، 
خوانش کتاب از سوی اعضای خانواده برای دانش آموز، عکاسی از کتابخانه های 
خانگی، برگزاری مس��ابقه کتاب خوانی و ارائه کتاب ه��ای کودک و نوجوان با 
تخفیف های ویژه در س��ایت فروش کانون به مناس��بت های مختلف از جمله 
برنامه هایی اس��ت که برای اجرای گس��ترده تر و فراگیر این پویش در سراسر 

کشور پیش بینی شده است.
هم زمان با اجرای این پویش، طرح کانون و مدرس��ه نیز به عنوان یک طرح 
باس��ابقه و اثرگذار در سراسر کش��ور برگزار می ش��ود تا به موازات آن، پویش 
»خوانش کتاب« بی��ش از پیش به دانش آموزان و اولیای مدارس و خانواده ها 

معرفی شود.
ب��ر همین اس��اس، ۱۰۰ ثانیه با کت��اب، روی خط کتاب )نوج��وان(، برایم 
بخوان )خانواده(، مس��ابقه عکاس��ی »عک��س از کتابخانه خانگ��ی« )کودک 
و نوج��وان(، به وقت کت��اب )بخش ویژه (، معرفی کتاب خوب، ارائه  فهرس��ت 
کتاب های مناسب )ویژه  والدین( و بخش فروش فوق العاده سایت دیجی کانون 
digikanoon.ir برخی از بخش ه��ای پویش ملی »خوانش کتاب« ویژه 

دانش آموزان )کودک و نوجوان( و خانواده هاست.
این پویش عاوه بر توس��عه و ترویج فرهنگ مطالعه و کتاب خوانی به عنوان 
ی��ک ویژگ��ی ممتاز فرهنگ��ی و زمینه ای برای توس��عه  فرهنگی کش��ور، در 
عین حال به دنبال دس��تیابی به اهداف دیگری مانن��د بالابردن کمی و کیفی 
فعالی��ت کتاب خوان��ی دانش آموزان، تقویت س��واد خوان��دن از طریق تقویت 
مهارت های دیداری، ش��نیداری، گفتاری و خواندن، ایجاد بستر مناسب برای 
تقویت کنشگری دانش آموزان، معرفی کتاب مناسب و استفاده بهینه از فضای 
مجازی با جلب مش��ارکت دانش آموزان و خانواده ها در جهت توسعه و ترویج 

فرهنگ کتاب خوانی است.
عاقه مندان به مشارکت در این پویش فرهنگی ملی می توانند به صفحه ویژه 
پویش »خوانش کتاب« در برنامه کاربردی »ش��اد« مراجعه کنند. ش��یوه نامه 
برگزاری پویش نیز حاوی اطاعات کامل این رویداد در سامانه کانون پرورش 
kanoonnews. و پایگاه خبری کانون به نشانی kpf.ir فکری به نشانی

ir بارگذاری شده است.
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گفت وگو ب�ا نصرالله پورجوادی با عنوان 
»آف�اق عرفان در س�پهر ایران« منتش�ر 

شد.
 به گزارش ایسنا، حامد زارع در مقدمه خود 
بر ششمین کتاب از مجموعه مصاحبه های آفاق 
اندیش��ه که به مصاحبه با نص��رالله پورجوادی 
می نویس��د:  چنی��ن  ش��ده  داده  اختص��اص 
»مسافری ماجراجو در اندیشه، حکمت و ادب 
و تصوف ایرانی اس��ت و اکنون در دهه هشتم 
زندگ��ی پربار خوی��ش راوی لحظه ها، گاه ها و 
فرازه��ای فراوانی از تاریخ پرپی��چ و خم تفکر 

ایرانی و اس��امی برای معاصرین خویش شده است. دکتر 
پورج��وادی نیازی به معرفی ندارد، اگر هم نیازی به معرفی 

باشد، فصل اول همین کتاب بهترین معرف اوست.«
کتاب »آفاق عرفان در س��پهر ایران« متشکل از چندین 
گفت وگو اس��ت؛ فصل نخس��ت کتاب با عنوان زندگینامه 
علمی ص��ورت تجدیدنظرش��ده و تکمیل یافته مصاحبه ای 
اس��ت که حامد زار ع به همراه احمد بستانی با پورجوادی 
داش��ته و نس��خه اولیه آن در شماره س��ی مهرنامه منتشر 

شده است.  
فص��ل دوم ب��ا عن��وان اندیش��ه ایرانی دربرگیرنده س��ه 
مصاحبه با عناوین »ایران در مواجهه با اعراب«، »فردوسی 
و س��هروردی« و »کربن و اس��ام ایرانی« است که پیش تر 
در ش��ماره های مختلف مهرنامه منتش��ر ش��ده و اکنون با 

ویراستاری و اضافات مجدد منتشر می شود.
 فصل س��وم با عنوان فلس��فه اس��امی نی��ز دربردارنده 
س��ه مصاحبه با عنوان ه��ای »غزالی و احی��اء علوم دین«، 
»س��هروردی و عالم خیال« و »ش��هرها و مکاتب فلسفی« 
است که همانند فصل قبل پیش تر در مهرنامه منتشر شده 
و اکنون با ویراستاری مجدد و تکمیل کردن برخی پاسخ ها 

از سوی دکتر پورجوادی منتشر می شود.  
فص��ل چه��ارم ک��ه »تفک��ر عرفانی« ن��ام دارد ش��امل 
پن��ج مصاحب��ه اس��ت؛ مصاحبه اول ب��ا عن��وان »غزالی و 
ادبیات عرفانی« در مهرنامه منتش��ر ش��ده و همانند دیگر 
مصاحبه های��ی ک��ه پیش تر در این مجله منتش��ر ش��ده و 

اکنون در این مجلد بازنش��ر می شود توسط 
زارع انجام ش��ده اس��ت.  مصاحب��ه دوم با 
عن��وان »عط��ار و ادبیات عرفانی« توس��ط 
میاد حس��ینی انجام گرفت��ه و پیش تر در 
شماره چهاردهم مجله سیاست نامه منتشر 
ش��ده است. مصاحبه های س��وم و چهارم با 
عن��وان »پیامبر اس��ام در آئین��ه تصوف« 
و »ش��عرا و عرف��ا در آئینه تص��وف« نیز به 
همت سجاد صداقت در هفته نامه آسمان و 
روزنامه فرهیختگان منتش��ر شده و اکنون 
با ویراس��تاری مجدد در این مجموعه آورده 
شده اس��ت. »تجدید عهد با عرفان ایرانی« مصاحبه پنجم 
این فصل است که از سوی دکتر پورجوادی به کتاب افزوده 
شده است.  فصل پنجم که عنوان زبان فارسی بر تارک خود 
دارد از دو مصاحبه با تیترهای »فارسی میانه و تأثیر آن در 
تصوف« و »زبان فارس��ی در مرکز نشر دانشگاهی« تشکیل 

شده و به تقاضای پورجوادی به کتاب افزوده شده است.
 فصول شش��م و هفتم نی��ز دربرگیرن��ده مصاحبه هایی 
اس��ت که در واقع حاصل گعده های علمی اس��ت که در آن 
دوستداران و عاقه مندان و ش��اگردان پورجوادی سوالاتی 
از او مط��رح کرده اند و پورجوادی نیز جواب آن ها را داده و 
اکنون به صورت مصاحبه برای نخس��تین بار در این کتاب 
آورده ش��ده است. فصل هش��تم با نام »مصاحبه متفرقه« 
نیز ش��امل دو گفت وگو است که افراد دیگری با پورجوادی 
انج��ام داده اند و اکنون بنا ب��ه صاحدید او به کتاب افزوده 
شده است. البته مصاحبه اول فصل هشتم پیش تر در مجله 
قلمیاران و مصاحبه دوم این فصل پیش تر در مجله نس��یم 
بیداری منتش��ر ش��ده و اکنون با اصاح��ات جزیی در این 
کتاب آورده می ش��ود.   زارع در پایان مقدمه خود بر کتاب 
آفاق عرفان در س��پهر ایران می نویس��د: امیدوارم مجموعه 
حاض��ر بتواند مکمل مناس��بی برای عاقه من��دان مباحث 
اندیش��ه ایرانی و اسامی باشد. مخصوصاً برای آن دسته از 
افرادی که با س��ال ها مداومت و مجاهدت دکتر پورجوادی 
در عرصه تفکر فلس��فی و عرفانی آشنا و پیگیر پژوهش ها و 

تحقیقات او هستند. 

 »گفت وگو با نصرالله پورجوادی« 
منتشر شد

مسائل مبرم سینمای ایران در نشست مشترک 
کان�ون کارگردانان و ش�ورایعالی تهی�ه کنندگان 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
به گزارش ایسنا، طبق گزارش رسیده، در این نشست 
که به دعوت ش��ورایعالی تهیه کنندگان با حضور هیات 
مدیره کانون کارگردانان س��ینما برگزار ش��د، ش��رایط 
کنونی س��ینمای ایران و اقدامات سوء بعضی از عوامل 
افتراق صنفی، که با فعالیت و اتحاد صنوف منافع ش��ان 

به خطر افتاده، مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
هیات مدیره هر دو صنف در این نشست حمایت کامل 
خود را از نمایندگان کانون و شورایعالی در شورای پروانه 
ساخت اعام کرده و نسبت به شایعه پراکنی ها و نسبت 
افت��را دادن به این فعالان صنف��ی، ضمن ابراز انزجار از 
این رفتارهای منفعت طلبانه و مش��کوک،حق هرگونه 
عدالت خواهی حقوقی و صنفی مش��ترک را باتوجه به 
مستنداتی که از تمامی جلسات در وزارت ارشاد موجود 
است برای هردو صنف محفوظ دانستند و اعام کردند 
که موارد را تا آشکارش��دن کام��ل واقعیت ها و اجرای 

عدالت در مورد مفتریان پیگیری خواهند کرد.
هیات مدیره هر دو صنف با تشکر از زحمات همکاران 
نماینده در شورای پروانه فیلمسازی به آن دو اطمینان 
دادن��د که همچون گذش��ته و ب��ا تمام ق��درت از آنها 
حمایت و حق دفاع از حرمت و حیثت حرفه ای را برای 
آنان محف��وظ می دارند و در این راه همچون گذش��ته 

حامی رفتارهای صنفی معقول آنان خواهند بود.
در ادام��ه جلس��ه همچنین ب��ر حمایت تش��کیات 
تهیه کنندگی و کارگردانی از هیات رئیس��ه خانه سینما 
تاکی��د ش��د و اعضا حاضر در جلس��ه اع��ام کردندکه 
حفظ واعتای خانه س��ینما به عنوان تنها نهاد فراگیر 
و متح��د کننده تمام اصناف س��ینمایی همچنان خط 
قرمز هردو صنف اس��ت و به اف��راد و جریان های عامل 
افتراق و منفع��ت طلب اجازه نمی دهند که با حرمت و 
بقای سینمای ایران و جامعه اصناف رفتاری غیراصولی 

داشته باشند.
ش��رایط حرف��ه ای تولید و نیاز مبرم به رس��یدگی به 

معض��ل بیکاری اعض��ای دو صن��ف و همچنین بعضی 
صنوف دیگر س��ینمایی در بخش��ی دیگر مورد کنکاش 
قرار گرف��ت. برای این منظور مقرر ش��د که آماری که 
دراختیار صنوف اس��ت کامل و به روز ش��ده و براساس 
تحلی��ل آماری موض��وع و با هم��کاری مدیریت دولتی 

برای جلوگیری از بیکاری اعضا دوصنف فعالیت کرد.
هیات مدیره های هر دو صن��ف ضمن اعام تعامل با 
سازمان س��ینمایی در رفع مشکات اقتصادی و صنفی 
س��ینما بر ض��رورت واگذاری های تصمی��م گیری های 
حرفه ای من جمله در انتخاب کارگردان اول به اصناف 

مربوطه تأکید کردند.
لزوم وجود گونه ها) ژانرهای( مختلف س��ینمایی نیز 
از دیگر مباحث دو تشکیات صنفی بود. در این زمینه 
و راه های برون رفت از ش��رایط کنونی مباحث مختلف 
مطرح شد و هیات مدیره دو صنف اعام آمادگی کردند 
تا  براساس آمار مربوطه  از میزان و نو ع اشتغال دست 
اندرکاران س��ینمایی ، همچنین نوع چینش و نس��بت 
فراوانی گونه های مختلف س��ینمایی ، با در دس��ترس 
قرار دادن اطاعات واقع��ی و تحلیل این آمار تصویری 

واقع گرایانه از سینمای امروز ایران را ارائه دهند.
ادام��ه و تکمیل مباح��ث فوق به نشس��ت های آتی 

کانون و شورایعالی موکول شد.
در پایان هیات مدیره کانون کارگردانان اعام داشت 
که همچون گذش��ته و با قاطعیت از فعالیت شورایعالی 
تهیه کنندگان سینمای ایران حمایت کرده و خواستار 

تداوم فعالیت شورا باقدرت است.

حمایت کانون کارگردانان سینما از فعالیت شورایعالی 
تهیه کنندگان

پیکر بیتا فرهی بازیگر س�ینمای ای�ران زیر بارش 
باران پاییزی و با آوازخوانی علی زند وکیلی به سمت 

خانه ابدی بدرقه شد.
به گزارش ایسنا، جمعی از هنرمندان سینمای ایران برای 

وداع با بیتا فرهی، به خانه سینما خیابان وصال آمدند.
رخشان بنی اعتماد، داریوش فرهنگ، لیلا حاتمی، سهیلا 
رضوی، عزیز ساعتی، شهره سلطانی، منوچهر شاهسواری، 
اندیش��ه فولادون��د، ف��رخ نعمتی، لال��ه اس��کندری، آزیتا 
موگویی، شایس��ته ایرانی، س��ام قریبیان، همایون ارشادی، 
به��اره افش��اری، پژم��ان بازغی، س��تاره اس��کندری، علی 
دهکردی)مدیرعامل خانه سینما(، ساره بیات، نوید پورفرج، 
اک��رم محمدی، کوروش س��لیمانی،احترام برومند،س��عید 
خان��ی، مجید توکلی، گلاره عباس��ی و... از جمله حاضران 

در این مراسم بودند.
پیک��ر این بازیگر پی��ش از حضور در خانه س��ینما برای 

آخرین وداع به منزلش برده شده بود.
این مراس��م پس از تلاوت آیات��ی از قرآن کریم با اجرای 

ستاره اسکندری شروع شد.
قرائت بیانیه انجمن بازیگران توس��ط کوروش سلیمانی/ 

بانوی سینمای ایران از قطار پیاده شد
او در هم��ان ابتدا از کورش س��لیمانی برای قرائت بیانیه 
انجمن بازیگران سینمای ایران دعوت کرد که در بخشی از 
این بیانیه آمده بود: بانوی سینمای ایران بیتا خانوم فرهی 
هم از قطار پیاده شد. هنوز مشغول تسلیت برای این بازیگر 

بودیم که خبر درگذشت پروانه معصومی رسید.
در این بیانیه اش��اره شده بود که برای درک عمق تلخی 
این چند س��ال باید نام کس��انی که از دنی��ا رفته اند مرور 

شود.
س��پس اسامی هنرمندانی از امین تارخ گرفته تا داریوش 

مهرجویی نام برده شد.
همچنی��ن در بیانیه آمده بود: ش��مایل زن روش��نفکر و 
مدرن ایران را در بیتا فرهی می شد دید. در نخستین تجربه 
بازیگری اش در »هامون« مهشید را عالی بازی کرد تا سینما 
او را کشف کند. او به بیشتر آثار سینماگران صاحبان تفکر 
دعوت شده بود و مردم داری در کنار هنرمندی، شخصیتی 

ماندگار از او ساخت.
س��لام ما را ب��ه خس��رو ش��کیبایی و آق��ای مهرجویی 

برسانید.
پیام مسعود کیمیایی برای درگذشت بیتا فرهی

مسعود کیمیایی هم متن کوتاهی را برای درگذشت بیتا 
فرهی فرستاده بود که اسکندری آن را قرائت کرد.

کیمیایی در یادداشت خود با تشبیه درگذشت بیتا فرهی 
به ریزش برگی از درخت به همکاری خود با این بازیگر در 

سینما )فیلم اعتراض( اشاره کرده بود.
داریوش فرهنگ: این چه س�وگ وحشتناکی است 

که سراغ ما آمده است
در ادام��ه داریوش فرهنگ با حض��ور در جایگاه و با بیان 
اینک��ه »یکی از جان های ش��یفته هنر پر کش��ید و رفت« 

گفت: بانوی خاص س��ینما، پس از درگذش��ت یا س��لاخی 
سینماگری دیگر )داریوش مهرجویی( از دنیا رفت.این چه 
سوگ وحشتناکی اس��ت که سراغ ما و علاقه مندان سینما 
آمده است؟ کار ما این شده که به جای زندگی از مرگ و به 
جای نور و روش��نایی از تاریکی صحبت کنیم. مگر این دل 

پاره پاره شده ما چقدر توان دارد؟
ای��ن کارگردان و بازیگر افزود: بیت��ا فرهی به واقع بانوی 
خاص س��ینما بود. به عکس هایش  ن��گاه کنید، انگار از ازل 
برای سینما س��اخته شده بود. چه خوب وارد سینما شد و 

چه بد از بین ما رفت.
فرهنگ با اشاره به اینکه چند روز قبل از فوت بیتا فرهی 
به بیمارس��تان و عیادت او رفته بود، یادآور شد: خیلی توان 
صحبت نداشت ولی  با ایما و اشاره پرسید که اوضاع سینما 
چطور اس��ت؟! و جوی��ای وضعیت بود. او از من خواس��ت 
که کار کنیم چون تا ش��قایق هس��ت زندگی باید کرد.من 
قدردان کسانی هستم که در شرایط سخت آلودگی و سرما 
و این همه رنج و مشقت و نیز در دوران کرونا کار کردند و 
کار می کنند تا روح کس��انی همچون بیتا فرهی شاد باشد. 
قدردان همکارانی هستم که اجازه نمی دهند پرچم این کار 

روی زمین باشد.
لیلا حاتمی: بیتا فرهی مثل هنرپیشه ها نبود 

پس از داری��وش فرهنگ، لیلا حاتمی دیگر بازیگری بود 
ک��ه به جایگاه دعوت ش��د و او پیش از هر چیز به مهس��ا 

قریشی )دختر بیتا فرهی( تسلیت گفت.
لیلا حاتمی با تس��لیت ب��ه خانواده بیتا فره��ی، خانواده 
س��ینما و نیز دوس��تداران س��ینما، متنی را که نوشته بود 

خواند.
او گفت: »من شانس همکاری و دوستی با خانم فرهی را 
داشتم اما قبل از اینکه با هم کار کنیم با هم دوست شدیم. 
نمی دونم چطوری با آدم ها دوس��ت می ش��د اما همه چیز 

طبیعی و عادی بود. من به بیتا، تو می گفتم.
خانم فرهی مثل هنرپیشه ها نبود، نه توی فیلم نه بیرون 
فیلم. خانم فرهی زن بود، همان زنی که برای مردها، زن ها 
و بچه ه��ا، زن اس��ت. وقتی در »هام��ون« دیدمش من رو 
ی��اد مادری انداخ��ت که هر بار به مدرس��ه می آمد، بچه ها 
می دویدن��د تا در اطرافش باش��ند. زنی که ب��ا ورودش در 
س��کوت، هیاهو می شد. افتخارآمیز بود، شکننده، باصلابت، 
نجیب، ش��یک پوش، معطر، تمیز، متواضع، س��ر به زیر با 
عینک آفتابی و لب هایی ک��ه انگار می خندید. آیا خجالتی 

بود؟ نمی دونم.
با صفا و بی ریا بود. خصوصی ترین مس��ائل و عواطف رو با 
ظرافت می توانست به زبان بیاره. با او اصل مطلب در جریان 

بود بی هیچ تعجبی.
غ��رور بیتا نمی دونم از کجا بود. فکر کنم اصلًا نبود. انگار 

حواسش اصلًا به این موضوع نبود.
فکر کردن به او و حالت هاش اشکم رو در میاره. یک انسان 
واقعی حواس جمع بود. من رو یاد وضعیت انسانی خودمون 
می اندازه وقتی واقعاً فقط انس��ان هستیم و حواسمون جای 

دیگری نیست. به نظر من بیتا همینطوری بود.«
سهیلا رضوی از جای خالی بیتا فرهی گفت

سهیلا رضوی هم در ادامه متنی کوتاه را به یاد این بانوی 
سینما خواند و گفت: او مثل اسمش بیتا بود و دریغ که من 

دیگر شاهد حضورش نیستم. 
این بازیگر که همسایه بیتا فرهی هم هست از درگذشت  

این بازیگر ابراز تاسف کرد و از جای خالی اش گفت.
علی دهکردی: س�ینما این همه تاب از دست دادن 

ستاره هایش را ندارد
علی دهکردی هم که برای اولین بار به عنوان مدیرعامل 
خانه س��ینما در مراسمی حاضر شده بود، در سخنانی بیان 
کرد:  بانوی س��ینمای ما، بیتای عزیز س��تاره ای بود که در 
آسمان بود و هست. از درگذشت او متاسفم واز طرف تمام 
کسانی که در سینما کار می کنند، تسلیت می گویم. سینما 
این همه تاب از دس��ت دادن ستاره هایش را ندارد، هر چند 

باید تاب بیاوریم.
او گفت: س��خت است که هنوز خبر درگذشت بیتا فرهی 
را هض��م نکرده بودیم، خبر رفت��ن خانم پروانه معصومی را 

هم شنیدیم. 
مهس�ا قریش�ی: مادرم عاش�ق خاک ای�ران بود/ 

هیچ گاه گلایه نکرد
در بخش پایانی این مراسم و در شرایطی که بارش باران 
ناگهان ش��دت گرفت، مهس��ا قریش��ی )فرزند بیتا فرهی( 
نیز با حضور در پش��ت تریبون با تش��کر از کسانی که او را 
همراهی کرده اند، گفت: مادرم عاش��ق خاک ایران بود و با 
همه ناملایمات عاشق کارش بود. او با وجود شرایط سخت 

و ناعادلانه کارش، هیچ گاه گلایه نکرد.
مهس��ا قریش��ی افزود: مادرم با تصمیم خودش خواست 
که از فرانس��ه به ایران برگردد، چون می خواست کنار مردم 
باش��د و حتی نمی خواست در قطعه هنرمندان دفن شود و 
می خواست بین مردم خاک شود. او باران را خیلی دوست 

داشت و شاید الان باران هم برای او می بارد.
او همچنین گفت که زود مادرش از دنیا رفت و می توانست 

بیشتر پیش ما باشد.
در پایان مراسم و پیش از آنکه نماز میت زیر باران خوانده 
ش��ود، علی زند وکیلی ترانه »رفتی و ندیدی« را آوازخوانی 

کرد.
س��پس پیکر بیتا فرهی که قرار است در کنار مادرش در 
قطعه ۷۹ بهش��ت زهرا به خاک سپرده شود، به این مکان 

منتقل شد.
بیتا فرهی که طی چند هفته گذش��ته ب��ه دلیل عارضه 
ریه و قلبی در بیمارس��تان دی بستری بود، ظهر ۴ آذر ماه 

از دنیا رفت.
هم اکنون سریال »س��رزمین مادری« با بازی بیتا فرهی 

در حال پخش است.
»هامون«، »برادرم خسرو«، »دوران عاشقی«، »در انتظار 
معج��زه«، »خاک آش��نا«، »خون ب��ازی«، »خانه ای روی 
آب«، »اعت��راض«، »کیمیا«، »بانو«، »لامینور« و.. از جمله 
فیلم های س��ینمایی اس��ت که بیتا فرهی در آنها به ایفای 

نقش پرداخته است.
بیتا فرهی متولد س��ال ۱۳۳۷ بود و در س��ن ۶۵ سالگی 

از دنیا رفت.

بدرقه بیتا فرهی زیر باران با آوازخوانی علی زند وکیلی
 سلام ما را به مهرجویی و شکیبایی برسانید

بدرقه "پروانه معصومی" با عشق و احترام
فرزند "پروانه معصومی" گفت: مادرم، هم در زندگی 
شخصی و هم در زندگی هنری اش همواره به مردم به 
دیده احترام و با عشق می نگریست و شما با حضور در 

مراسم بدرقه او، پاسخ این عشق و احترام را دادید.
نیما معصوم��ی روز، ۷ آذرماه در مراس��م بدرقه زنده یاد 
"پروانه معصومی"، هنرمند سینما و تلویزیون که در مجتمع 
فرهنگی هنری خاتم الانبیاء)ص( رش��ت برگزار شد، با بیان 
اینک��ه مادر پس از فیلم »غریبه و مه« بهرام بیضایی گیان 
را برای زندگی برگزید، اظهار کرد: پروانه معصومی عاش��ق 

زندگی در روستاهای گیان شد.
وی پروانه معصومی را هم عاش��ق طبیعت گیان دانست 
و هم دوستدار مردم صمیمی و خونگرم این خطه و تصریح 

کرد: پروانه واقعا به مردم گیان عشق می ورزید و شاهد تجلی این عشق در مراسم بدرقه پیکرش هستیم.
فرزند زنده یاد پروانه معصومی، ضمن قدردانی از حضور مردم در مراسم بدرقه این هنرمند فقید، یادآور شد: مادرم هم در 
زندگی ش��خصی و هم در زندگی هنری اش همواره به مردم به دیده احترام و با عش��ق می نگریست و امروز شما با حضورتان 

پاسخ این عشق و احترام او را دادید.
نیما معصومی، این عش��ق و احترام را س��رمایه هنرمندی از جنس مردم دانس��ت و خاطرنشان کرد: خاضعانه و متواضعانه 

قدردان همه دوستداران مرحومه پروانه معصومی هستم و زنجیره ارتباط مادرم با گیان و ایران را محکم خواهم کرد.


